
درواپسین روزهای پایانی سال وهمزمان با رشد سفرهای نوروزی ،مدیریت فرودگاه مهرآباد تهران خیلی دیر به فکر خانه تکانی افتاده وبار این تاخیر مدیریتی را بردوش انبوه مسافران انداخته است!!گزارش خبرنگار ما حاکیست:تصاویرارسالی از ترمینال ۲ بدون هیچ 
شرحی بازگو کننده مدیریت فرودگاه واستقبال ویژه از مسافران...

کفگیر دولت به ته دیگ خورد؛ مالیات بستن به حق اولاد و عائله مندی و مسکنکفگیر دولت به ته دیگ خورد؛ مالیات بستن به حق اولاد و عائله مندی و مسکن

فرش قرمز ویژه فرودگاه مهرآباد برای مسافران نوروزی!

همسویی نهاد های دولتی برای همسویی نهاد های دولتی برای 
کوچکتر کردن سفـره مـردمکوچکتر کردن سفـره مـردم
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صفحه3
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ایران با بحران های اقتصادی چه کند؟
پرتره اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۴؛ همه چالش های بازار ارز، طلا و سکه، مسکن و بورس در سال آینده

ســال ۱۴۰3 با مجموعه ای از شوک های اقتصادی و ناترازی های شدید، به یکی از تلخ ترین ســال ها برای مردم و فعالان اقتصادی تبدیل شد. جهش های نرخ ارز و تشدید نااطمینانی ها، چشم انداز سال ۱۴۰۴ را 
به شــدت مبهم و پیچیده کرده است. سال ۱۴۰3 با همه تلخکامی های خود، روبه پایان اســت. توالی مجموعه ای از رخداد های عظیم غیراقتصادی با شوک های بسیار بالا به اقتصاد، به همراه تشدید ناترازی ها 
در برق و گاز، امســال را به یکی از تلخ ترین ســال ها برای مردم و فعالان اقتصادی تبدیل کرد. اما جهش های اخیر نرخ ارز نیز چالش جدیدی بود که بی گمان بر برداشــت فعالان و آحاد اقتصادی از چشم انداز 

ســال ۱۴۰۴ ازجمله افزایش نااطمینانی ها مؤثر خواهد بود. کارشناســان و فعالان اقتصادی در گفت و گو با »فرهیختگان« معتقدند پیش بینی چشم انداز سال آینده...

روزنـــامـــه سیاســی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشــی

چالش های فنی در اجرای آتش بس 
میان روسیه و اوکراین؛ چرا صلح 

تحمیلی دونالد ترامپ بی نتیجه است؟
بــه باور ناظران، برقراری آتش بس میان روســیه و 
اوکراین برای آن که پایدار باشــد و بســتر را برای 
صلح واقعی هموار ســازد، باید بــا در نظر گرفتن 
متغیر هایی صــورت گیرد. از جملــه این متغیر ها 
می تــوان به تعریف ضمانت هــای اجرایی قدرتمند 
اشــاره کرد، به گونه ای که در صــورت نقض مفاد 
توافق، بتوان با توســل به ایــن ضمانت ها متجاوز 
را مهــار کرد. در غیر این صــورت، برقراری چنین 
آتش بسی همانند ریختن بنزین بر آتش خواهد بود.

زلنسکی و ترامپ
 ۱۸ فوریه، مقامات روســیه و ایــالات متحده در 
عربستان سعودی دیدار کردند تا مذاکراتی را برای 
پایان دادن بــه جنگ در اوکراین آغاز کنند؛ اولین 
گفت وگوی سطح بالا از زمان حمله گسترده روسیه 

در سال ۲۰۲۲.
با این حــال، این مذاکرات بدون حضور نمایندگان 
اوکراین برگزار شــد. پیش از این نشســت، دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور ایــالات متحده، امتیازاتی به 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه، اعطا کرد و 
سپس به ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین، 
هشدار داد که »با جنگ جهانی سوم قمار می کند«.
اتخاذ رویکردی کــه دربرگیرنده روایت ها و مواضع 
روســیه باشــد، می تواند اقدامی تحریک آمیز، اما 
هوشــمندانه برای کشــاندن پوتین به میز مذاکره 
قلمداد شــود، البتــه تنها در صورتــی که ترامپ 

استاندارد ها را در روند مذاکرات تعیین کند.
این عبارات بخشــی از یادداشــت نشریه فارن افرز 
اســت که اقتصادنیــوز آن را در دو بخش ترجمه 
کرده است و بخش نخست با عنوان »اوکراین روی 
گسل؛ اســب تروا، امتیاز اهدایی ترامپ به پوتین/ 
آمریکا اوکراین را در آســتانه جنــگ داخلی قرار 
خواهــد داد؟« ترجمه شــد و در ادامه بخش دوم 
ون هایــی آمده اســت.از آنجا که هیچ آتش بســی 
به طــور کامل منافــع اوکراین یا روســیه را تأمین 
نخواهد کــرد، هرگونه توافقی نیازمنــد نظارت و 
اجرای سخت گیرانه توسط یک طرف ثالث در طول 

مذاکرات و پس از امضــای توافق خواهد بود. یکی 
از ضعف های اساســی توافقات مینسک، عدم وجود 
مکانیسم های اجرایی مؤثر بود.در هیچ یک از متون 
توافق به ضامن هــای اجرایی یا عواقب نقض توافق 
اشاره ای نشــده بود. با وجود این ضعف، دو تلاش 
ناموفق برای اجرای توافقات مینسک صورت گرفت، 
اما هر دو فاقد ســاختار مناســب بودند. نخستین 
تــلاش به مأموریت ویژه نظارت ســازمان امنیت و 
همکاری اروپا )OSCE( مرتبط بود. این نهاد در 
مارس ۲۰۱۴، پیش از تشدید درگیری های نظامی، 
تأســیس شــد و بعد ها به عنوان بخشی از توافقات 
مینســک برای نظارت بر آتش بس و راستی آزمایی 
خروج تســلیحات سنگین از خط مقدم درگیری ها 
گماشته شــد. اما این مأموریت هیچ گاه مسئولیت 
تخلفات را متوجه هیچ یک از طرفین نکرد و نه تنها 
توانایی بازگرداندن پایبندی به توافقات را نداشت، 
بلکه حتی مکانیســمی برای اعمــال مجازات علیه 

ناقضان توافق نیز در اختیارش نبود.
دومین تلاش به مرکز مشترک کنترل و هماهنگی 
)JCCC( مرتبط می شــد. این نهاد در ســپتامبر 
۲۰۱۴ توســط روســیه و اوکراین تأســیس شد و 
متشکل از افســران نظامی هر دو کشور بود. هدف 
از ایــن نهاد، ایجاد امکان نظــارت بر هر دو طرف 
خط مقدم برای شناســایی تخلفات آتش بس بود، 
اما فاقد هرگونه مکانیســم تحریمــی برای اجرای 
توافقات بود. در ســال ۲۰۱۷، روســیه نمایندگان 
خود را از این مرکز خارج کرد و آنها را با نمایندگان 
لوهانسک  و  دونتســک  جمهوری های خودخوانده 
جایگزین کرد، مســئولیت خود را از بین برد و بار 

دیگر بازیگران نیابتی اش را به جای خود قرار داد.
اجرای توافقات مینســک همچنیــن به دلیل نبود 
شــفافیت در مورد طرف های امضاکننده و تعهدات 
آنها مختل شــد. روســیه نقش خــود را تحریف 
کــرده و خود را به عنوان میانجــی میان اوکراین و 
جمهوری های نیابتی در دونتســک و لوهانســک 
معرفــی کرد. در نهایت، هیچ کدام از طرف هایی که 
باید پاســخگوی اجرای توافقــات می بودند، از نظر 
حقوقی تعهد روشــنی نداشــتند. نه رئیس جمهور 
اوکراین و نه رئیس جمهور روسیه توافقات مینسک 

۱ و ۲ را امضا نکردند.

فرش قرمز ویژه فرودگاه مهرآباد 
برای مسافران نوروزی!!

      
درواپسین روزهای پایانی ســال وهمزمان با رشد 
ســفرهای نوروزی ،مدیریت فرودگاه مهرآباد تهران 
خیلی دیر به فکر خانه تکانی افتاده وبار این تاخیر 

مدیریتی را بردوش انبوه مسافران انداخته است!!
از  مــا حاکیست:تصاویرارســالی  گزارش خبرنگار 
ترمینال ۲ بدون هیچ شرحی بازگو کننده مدیریت 

فرودگاه واستقبال ویژه از مسافران نوروزی است!!

امارات یک  درهمشنبه 25 اسفند ۱۴۰3 سال  بیست و یکم 8 صفحه / قیمت 5۰۰۰ تومان شماره:5۱6۱

هزاران عامل برای تغییر وضعیت آب در کشور دخیل است. از سیاستگذاری کلان گرفته 
تا فرهنگ بومی جامعه، اما تا یک تصمیم بزرگ گرفته نشود...

 آب آشامیدنی غیر بهداشتی »مجتبی« برای مشتریان دردسر درست کرده است!!
علی رغم وجود انواع دستگاه های نظارتی از قبیل سازمان ...

قیمت مسکن در غرب و شرق تهران نسبت به شمال و جنوب و مرکز، شباهت بیشتری 
به میانگین شهر دارد. قیمت آپارتمان در منطقه یک تهران که...

به دنبال تصویب قانــون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت اگرچه تعداد و ظرفیت 
خوابگاه های متأهلین در راستای دستیابی به اهداف قانون...

سعید جمالی تحلیل کرد:

پرونده

آخرین تصویر از بازار مسکن تهران در سال ۱۴۰۴

نگاه روز

 خشکسالی و جیره بندی آب در تهران
 چه اتفاقی قرار است بیافتد؟

دلیل سکوت سازمان غذا ودارو وزارت 
بهداشت نسبت سلامت مردم چیست؟!

 در بازار مسکن
 چه خبر است؟

 سهم ناچیز خوابگاه های متأهلی
  در دانشگاه ها و لزوم توجه

 مجریان جوانی جمعیت
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سرکار خانم سلیمی
معاونت محترم اسبق تربیت بدنی استان تهران

بدینوسیله درگذشت برادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایــزد منان برای آن مرحــوم علو درجات و برای 

جنابعالی خاندان محترم صبر واجر مسألت می نمایم.

ناصرقدیری 
مدیرمسئول روزنامه راه مردم

سرکار خانم سلیمی
معاونت محترم اسبق تربیت بدنی استان تهران

بدینوسیله درگذشت برادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایــزد منان برای آن مرحــوم علو درجات و برای 

جنابعالی خاندان محترم صبر واجر مسألت می نمایم.

ناصرقدیری 
مدیرمسئول روزنامه راه مردم

سرکار خانم سلیمی
معاونت محترم اسبق تربیت بدنی استان تهران

بدینوسیله درگذشت برادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایــزد منان برای آن مرحــوم علو درجات و برای 

جنابعالی خاندان محترم صبر واجر مسألت می نمایم.

ناصرقدیری 
مدیرمسئول روزنامه راه مردم

سرکار خانم سلیمی
معاونت محترم اسبق تربیت بدنی استان تهران

بدینوسیله درگذشت برادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از درگاه ایــزد منان برای آن مرحــوم علو درجات و برای 

جنابعالی خاندان محترم صبر واجر مسألت می نمایم.

ناصرقدیری 
مدیرمسئول روزنامه راه مردم

انتخاب رئیس و نایب رئیس جدید 
انجمن متخصصان روابط عمومی

 

دکتر سید شهاب سید محسنی به عنوان رئیس 
و دکتــر قربانعلی تنگ شــیر به عنــوان نایب 
رئیس جدید انجمــن متخصصان روابط عمومی 
انتخاب شــدند. این انتخاب در آخرین جلســه 

هیات مدیره انجمن صورت گرفت.
به گــزارش کمیته ارتباطات انجمن متخصصان 
روابط عمومی، در این جلسه که با هدف تعیین 
اعضای هیئت رئیســه جدید برگزار شد، دکتر 
سید شهاب ســید محســنی و دکتر قربانعلی 
تنگ شــیر به ترتیب به عنــوان رئیس و نایب 

رئیس انجمن معرفی شدند.
در این نشســت، اعضای هیــات مدیره ضمن 
تقدیر از زحمات دکتر هادی کمره ای و ســعید 
معادی، رئیس و نایب رئیس پیشــین انجمن، 
بر اهمیت توســعه فعالیت های انجمن در دوره 

جدید تاکید کردند.
بــر اســاس مصوبات این جلســه، مقرر شــد 
مدیریت و ساماندهی وب سایت انجمن، توسعه 
ارتباطــات و تعامــل با ســازمان ها و نهادهای 
علمی و تخصصی ملی و بین المللی، فعال سازی 
فرآینــد عضوگیری، ارائه خدمــات ارتباطی و 
اطلاع رسانی، رصد و پایش رویدادها با استفاده 
از هــوش مصنوعی، و برگــزاری همایش های 
علمی و دوره های آموزشــی تخصصی در زمینه 
روابط عمومی در اولویت برنامه های انجمن قرار 

گیرد.
انجمــن متخصصــان  اســت،  شــایان ذکــر 
روابط عمومی به منظور بهره گیری حداکثری از 
توانمندی های مدیریتــی اعضای هیات مدیره، 
هر سال نسبت به انتخاب رئیس و نایب رئیس 

جدید اقدام می کند.
به عنوان  روابط عمومــی،  انجمن متخصصــان 
یک نهاد تخصصی، غیرسیاســی و غیرانتفاعی، 
از ســال ۱۳۷۸ با هدف ارتقای سطح دانش و 
مهارت های حرفــه ای فعالان این حوزه فعالیت 

خود را آغاز کرده است.



سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

چهار پرونده نیمه بازی که پزشکیان با خود به سال جدید می برد

 از سد فیلترینگ تا مانع تراشی بر سر تصویب FATF و...

 »وعده هایی را که داده ام فراموش نمی کنم«؛ مســعود پزشــکیان صبح روز ۲۲ بهمن ماه با 
نوشــتن همین یک خط در شــبکه اجتماعی ایکس، داغ دل بســیاری را تازه کرد. او که این 
روز ها خود را در مقابل مجلس شورای اسلامی به شدت تنها حس می کند، از سوی طرفداران 
دیریــن و گروهی از اصلاح طلبــان که برای رای آوردنش از جان مایه گذاشــته بودند، مورد 

انتقاد زیادی قرار دارد.
پزشکیان پیش از آنکه راهی ســاختمان ریاست جمهوری در پاستور شود، چهار وعده اصلی 
داشــت. وعده هایی که باعث شــد بتواند در دور دوم انتخابات سعید جلیلی را شکست داده و 
او را مانند تمام ادوار انتخاباتی که شــرکت کرده، از کسب اعتماد رای دهندگان محروم کند. 

اما این وعده ها کدامند و چه سرنوشتی پیدا کرده اند؟
پیش از آنکه انتخابات ریاســت جمهوری در تابســتان ۱۴۰۳ برگزار شود، مسعود پزشکیان 
در مناظره هــا و حضور های انتخاباتی خود اعلام کرد »مســعود پزشــکیان« برابر فیلترینگ 
و فیلترشــکن فروش ها خواهد ایســتاد. او در همان زمان با قاطعیت اعــلام کرد که مخالف 
فیلترینگ اســت. وقتی گام اول رفع فیلتر با آزاد شــدن واتساپ و گوگل پلی آغاز شد؛ انتظار 
می رفت که دو گام بعدی دســتکم بتواند یوتیوب، توییتر و مهمتر از آنها، تلگرام و اینستاگرام 

را هم رفع فیلتر کند.
با وجود این، اما کمی بعد مشــخص شد شورای عالی فضای مجازی عزم لازم برای رفع فیلتر 
شبکه های اجتماعی مهم را ندارد. با وجود برخی ادعا ها در مورد گفتگوی ایران با پلتفرم های 
خارجی، اما گفته می شــود این پلتفرم ها کمترین علاقه ای به اینکــه با تهران مذاکره کنند، 

ندارند.
ماجــرا حتی وقتی پیچیده تر شــد که گفتند رفع فیلتر با وجــود برخی اظهارنظر ها در مورد 
اعمال آن بر روی تعدادی از پلتفرم ها حتی در جلســه شورای عالی فضای مجازی مطرح هم 
نشده است. مسعود پزشــکیان هم این روز ها چندان علاقه ای به پیگیری ماجرا از خود نشان 
نمی دهد. او ریش و قیچی را دســت وزارت ارتباطات و شــورای عالی فضای مجازی ســپرده 
و به نظر می رســد که با وجود همه توصیه هایی که از او می خواهند با وجود شــرایط دشــوار 
اقتصــادی، با رفــع فیلتر روزنه ای از امید ایجاد کند، رفع فیلتــر را از اولویت های خود خارج 
کرده است.یکی از جدل های مســعود پزشکیان با تندرو ها در این روز های پایان سال، مساله 
قانون حجاب و عفاف اســت. طبق گفته قائم پناه معاون اجرایی رئیس جمهور، پزشــکیان در 
تازه ترین اظهارنظر خود تاکید کرده »قانون عفاف و حجاب را نمی توانم اجرا کنم، چون برای 

مردم مشــکل ایجاد می کند و من در مقابل  مردم نخواهم ایستاد«.
او این حرف ها را در میانه آذرماه و گفتگوی تلویزیونی خود هم داشــت و در آن زمان اعلام 
کرد دولت آماده اجرای قانون حجاب و عفاف نیست. با وجود اینکه مسعود پزشکیان در مورد 
مســاله حجاب کاملا شفاف موضع گرفته است، اما اوضاع برای او بسیار دشوار پیش می رود.

در دو هفتــه اخیــر مدافعان قانون حجاب و عفاف نه تنها در مقابل ســاختمان مجلس بار ها 
تجمع کردند، بلکه پا را از آن فراتر گذاشــتند و برای تجمع مقابل بیت آیت الله جوادی آملی 
رفتند. برخی از تصاویر حاکی از آن اســت که دســتکم یکبار این گروه از میدان بهارستان تا 
ســعادت آباد را با ماشین طی کرده اند تا خواسته هایشــان را به گوش همه برسانند. اما همه 
چیز بــه اعتراض های خیابانی گروهی تندرو برنمی گردد.آنهــا در بین نمایندگان مجلس هم 
طرفدارانــی دارند و حتی یکی از این طرفــداران ماجرا را به دیدار رمضانی کارگزاران نظام با 
رهبرانقلاب کشانده است. از سوی دیگر به نظر می رسد صدا و سیما هم طرف خود را مشخص 

کرده است.

بی خیالترین وزارت بهداشت تاریخ ایران را بشناسید!!

ســکوت بی ســابقه وزارت 
بهداشــت دولت پزشــکیان 
در قبال افزایش شدیدقیمت 
ماندن  دفــاع  وبی  داروهــا 
بیمــاران درنیــل  به حقوق 
وزارتخانه  خود،ایــن  قانونی 
را به بی خیالترین در تاریخ 

کشور تبدیل نموده است!!
خبرنــگاران  گــزارش 

ماحاکیست، این وزارتخانه منفعل شــده وقادر به جلوگیری ازافزایش افسارگسیخته چندصد درصدی 
نرخ داروها نیســت وتقریبا بیمار از اقشار متوسط وضعیف جامعه قادر به تهیه دارو وادامه روند طبیعی 

درمان نیستند!
به طور مثال ،ماه گذشــته ناگهان داروی پلاویکس بیماران قلبی به طور عمدی نایاب شد ولی پس از 

افزایش ۴۰ درصدی قیمت مجددا توزیع شد!
داروی بیماری اعصاب مثل آســنترا ۵۰ نیز از ۶۰ هزارتومــان با۱۸۰درصد افزایش به ۱۶۸هزارتومان 

صعود کرد!!
واین قصه بی تفاوتی وزارت بهداشــت پزشــکیان واســتیصال بیماران تا کی ادامه خواهد داشت ،خدا 

میداند !
منبع: اخبار لحظه ای

 دلیل سکوت سازمان غذا ودارو وزارت بهداشت 
نسبت سلامت مردم چیست؟!!

 
بهداشــتی  غیــر  آشــامیدنی  آب 
مشــتریان  <<برای  >>مجتبــی 

دردسر درست کرده است!!
علی رغم وجود انواع دســتگاه های 
نظارتی از قبیل ســازمان غذاودارو 
وزارت بهداشــت، متاســفانه وجود 
انواع مواد زائد در داخل بطری های 
آب آشامیدنی شرکت مجتبی برای 
مشکل   دارن،  رستوران  و  مشتریان 

آفرین شده است!
  گــزارش خبرنگار ماحا کیســت، 
همانگونه که در تصاویر بطری های 
آب آشــامیدنی شــرکت مجتبــی 
زائد  مشاهده می شــود وجود مواد 

لــزج و ســیال در داخل بطری های آب آشــامیدنی به هنگام عرضه در رســتوران ها موجب 
اعتراض شدید مشتریان شده و به برند و اعتبار صاحبان رستوران  خسارت وارد کرده است.

این در حالیســت که  رستورانداران با اعلام مشکل به کارخانه متاسفانه با بی توجهی و پاسخ 
ســربالا مواجه شده و چاره ای جزمراجعه به  رســانه هاوطرح مشکل بهداشتی محصول آب 

آشامیدن شرکت مجتبی ندارند.
 لذا مشــتریان پیگیری از طریق مراجع ذی صلاح را جهت پاســخگو نمودن مســوولان این 

کارخانه را حق  خود می دانند!!
منبع:اخبار لحظه ای

زمانی که جهان با بحران اقتصادی مواجه اســت، 
گروه جی ۲۰ نشان داده که به عنوان یک مجمع 
همکاری به خوبی عمل می کند. از همین رو، جی 
۲۰ یک مجمع مهم بوده که برای مثال، کشور های 
مشــارکت کننده در آن توانستند درباره اقدامات 
هماهنــگ برای مقابله با بحــران مالی جهانی در 
فاصله ســال های ۲۰۰۸ تا ۲۰۰۹ بــا یکدیگر به 

بحث و بررسی پرداخته و به توافق دست یابند.
 آفریقای جنوبی در پایان ســال ۲۰۲۴ ریاســت 
گروه جــی ۲۰ را برعهده گرفــت. از آن زمان به 
این ســو، جهان به مکانی پیچیده تــر، غیرقابل 
پیش بینی و خطرناک تبدیل شــده است. به نظر 
می رســد قدرتمندترین دولت جهان یعنی ایالات 
متحده قصد دارد نظم موجودی را که خود ایجاد 
کرده تضعیف کند و قدرت خود را بر کشــور های 
ضعیف نشــان دهد. سایر کشور های تأثیرگذار در 

حال چرخش به سمت داخل هستند.
این تحولات نگرانی هایی را در مورد اینکه چگونه 
ســازوکار های همــکاری جهانــی مانند جی ۲۰ 
می توانند به عملکرد خود ادامه دهند، به ویژه آن 
دسته از سازوکار هایی که بر اساس تصمیم گیری 
توافقی کار می کنند، ایجاد کرده اســت. جی ۲۰ 
مجمعی اســت کــه در آن بزرگترین اقتصاد های 
جهان به طور منظــم گردهم می آیند تا در مورد 
فوری ترین چالش های اقتصادی و سیاســی بین 
المللی بــه بحث و تبادل نظــر بپردازند و تلاش 
نمایند تا بــه آن چالش ها رســیدگی کنند. این 
گروه که شــامل کشــور های ثروتمند و در حال 
توسعه است، حدود ۶۷ درصد از جمعیت جهان، 
۸۵ درصد از تولیــد ناخالص داخلی جهانی و ۷۵ 
درصد از تجارت جهانی را تشــکیل می دهد.جی 
۲۰ در واقع یک نام اشتباه است، زیرا تعداد واقعی 
شرکت کنندگان آن در هر سال از ۱۹ کشور و ۲ 
نهاد بین المللــی )اتحادیه اروپا و اتحادیه آفریقا( 
که اعضای دائمی آن هستند بسیار بیش تر است. 
هر ســال تعدادی »مهمان« دعوت شده به آنان 
ملحق می شوند. در حالی که برخی کشور ها مانند 
اســپانیا و هلند وجود دارند که مهمانان »دائمی« 
جی ۲۰ قلمداد می شوند، فهرست کامل مهمانان 
توســط رئیس جی ۲۰ بــرای آن ســال تعیین 
می شــود. امســال آفریقای جنوبی ۱۳ کشور از 
جمله دانمارک، مصر، فنلاند، ســنگاپور و امارات 
متحده عربی را دعوت کرده اســت. ۲۴ ســازمان 

بین المللی دعوت شــده از جملــه صندوق بین 
المللــی پول، بانک جهانی و ســازمان ملل متحد 
و هشت ســازمان منطقه ای آفریقایی و نهاد های 

دیگر نیز به آنان ملحق می شوند. 
جی ۲۰ را باید به عنــوان یک فرآیند درک کرد 
و نه مجموعــه ای از رخداد های مجــزا. راس آن 
نشست ســالانه رهبرانی هستند که در آن سران 
کشور ها و دولت های شرکت کننده به دنبال توافق 
بر ســر صدور بیانیه ای هســتند که توافقات خود 
را در مورد موضوعات کلیدی مشخص کنند. این 
توافــق نامه ها غیر الزام آور هســتند و معمولا هر 
یک از کشــور های شرکت کننده اکثر، اما نه همه 

موارد توافق شده را اجرا می کنند.
صدور بیانیه جی ۲۰ نتیجه یک فرآیند دو مسیره 
است: یک مســیر مالی، متشــکل از نمایندگان 
وزارت هــای دارایــی و بانک هــای مرکــزی در 
کشور های شرکت کننده، و یک مسیر دیگر که به 
مسائل سیاسی می پردازد. در مجموع این دو مسیر 
شــامل بیش از ۱۰۰ جلســه با حضور مقام های 
ســطح فنی و سیاستگذاران اســت. مسیر مالی 
دارای هفت کار گروه اســت کــه با موضوعاتی از 
اقتصاد جهانی و حاکمیت مالی بین المللی گرفته 
تا شمول مالی و تامین مالی زیرساخت ها سروکار 
دارند. مســیر سیاسی شــامل ۱۵ کارگروه است 
که با موضوعات مختلف از توســعه و کشــاورزی 
گرفتــه تا ســلامت، اقتصاد دیجیتــال و آموزش 
سروکار دارند.دســتور کار جلســات کارگروه بر 
اساس یادداشت ها درباره مسائلی است که توسط 
ریاست جی ۲۰ تهیه شده، یادداشت های مسائل 
هم درباره کار های ناتمام نشســت های سال های 
پیشین و هم درباره موضوعات جدیدی که رئیس 
جی ۲۰ به دستورکار جلسات آن می افزاید، مورد 
بحث و بررســی قرار می گیرد. روسای کار گروه ها 
نتایج جلســات را به وزیران گزارش می دهند. این 
گزارش هــا ابتدا در جلســات معاونــان با وزیران 
مطرح می شود. نمایندگان به دنبال محدود کردن 
زمینه های اختلاف موضوعات مورد بحث خواهند 
بود تا با ارائه آن در نشست وزیران امکان دستیابی 
به توافق را به حداکثر ممکن برسانند. توافق های 
به دســت آمده در هر یک از جلســات وزیران با 
فرض توافق همه شرکت کنندگان، در یک بیانیه 
به دقت مورد مذاکره قــرار گرفته در قالب پیش 
نویس مطرح خواهد شــد. اگر شــرکت کنندگان 

نتوانند به توافق دســت یابند، وزیری که جلسه را 
اداره می کند خلاصه ای از جلســه را ارائه می دهد. 
این اســناد سپس بیانیه ای را که در پایان اجلاس 
جی ۲۰ منتشــر خواهد شــد، اعلام می کند. این 
بیانیه نهایی بیانگر تصمیم مشترک رسمی سران 

دولت و دولت های شرکت کننده است.
روند جــی ۲۰ با کار ۱۳ گروه مشــارکت کننده 
که برای مثال، تجــارت، کارگر، جوانان، اتاق های 
فکــر، زنان و جامعه مدنی را در کشــور های جی 
۲۰ نمایندگــی می کنند، تکمیل می شــود. این 
گروه ها بــه دنبال راه هایی بــرای تأثیرگذاری بر 
نتایــج فرآیند جــی ۲۰ هســتند.جی ۲۰ فاقد 
دبیرخانه دائمی اســت. در عوض، رئیس جی ۲۰ 
مسئول سازماندهی و ریاست بیش از ۱۰۰ جلسه 
اســت که در طول سال برگزار می شود. گروه جی 
۲۰ تصمیــم گرفته که این بار باید توســط یک 
»تروئیکا« متشــکل از روسای پیشــین، فعلی و 
بعدی آن گروه مورد حمایت قرار گیرد. امســال 
تروئیکای جی ۲۰ متشکل از برزیل صاحب کرسی 
ریاست پیشــین، آفریقای جنوبی صاحب کرسی 
ریاســت فعلــی و ایالات متحده صاحب کرســی 
ریاســت بعدی آن گروه است. نقش تروئیکا بسته 
به هویت ریاســت فعلی و میزان قاطعیت آن در 
پیشــبرد روند جی ۲۰ متفاوت است. هم چنین، 
رئیس فعلی تحت تاثیر میزان فعال بودن دو عضو 
دیگر تروئیکا قرار خواهد گرفت. تروئیکا تشــکیل 
شــده تا از یک سال جی ۲۰ تا سال بعد اطمینان 
حاصل شود. این موضوعی مهم است، زیرا امکان 
انتقال قابل توجهی از مســائل در دستور کار جی 
۲۰ از یک سال به ســال بعدی را فراهم می کند. 
بنابراین، تروئیکا این ظرفیت بالقوه را برای ریاست 
آن گــروه ایجاد می کند که به جای یک ســال بر 
روی موضوعات مورد علاقه خود در یک بازه زمانی 
سه ساله تمرکز کند.جی ۲۰ اساسا یک گروه خود 
انتصابی اســت که خود را به عنــوان »مجموعه 
برتر همکاری هــای اقتصادی بین المللی« معرفی 
کرده است. اعضای جی ۲۰ نخستین بار در طول 
بحران مالی آســیا در دهه ۱۹۹۰ گردهم آمدند. 
در آن زمــان، جی ۲۰ محدود به مجمعی بود که 
در آن وزرای دارایی و روســای بانک های مرکزی 
می توانســتند درباره مهم ترین مسائل اقتصادی و 
مالی بین المللی مانند بحران مالی آسیا گفت و گو 
کننــد. گروه جی ۲۰ در زمان بحران مالی جهانی 

در سال ۲۰۰۸ به سطح سران کشور ها و دولت ها 
ارتقاء یافت. زمانی کــه جهان با بحران اقتصادی 
مواجه است، گروه جی ۲۰ نشان داده که به عنوان 
یــک مجمع همکاری به خوبــی عمل می کند. از 
همین رو، جی ۲۰ یک مجمع مهم بوده که برای 
مثال، کشور های مشارکت کننده در آن توانستند 
درباره اقدامات هماهنگ به منظور مقابله با بحران 
مالی جهانی در فاصله ســال های ۲۰۰۸ تا ۲۰۰۹ 
با یکدیگر به بحث و بررســی پرداخته و به توافق 

دست یابند. 
البته جی ۲۰ در مواجهه بــا انواع دیگر بحران ها 
عملکرد کمتری داشــته اســت. برای مثال، جی 
۲۰ در مواجهــه با پاندمــی کووید ناتوانی خود را 
نشــان داد. هم چنین، اثبات شده که جی ۲۰ در 
صورت عدم وجود بحران کم تر موثر است اگرچه 
لزوما به طور کامل بی تاثیر نیســت. برای مثال، 
جی ۲۰ در کمک به رســیدگی به مسائل نسبتا 
فنی مانند توســعه اســتاندارد های بین المللی در 
مورد مسائل خاص نظارتی مالی یا بهبود عملکرد 
بانک های توســعه چندجانبه مفید بوده است. در 
مورد دیگر مســائل سیاســی تر، برای مثال آب 
و هوا و شــرایط اقلیمی، امنیــت غذایی، و تامین 
مالی اهداف توســعه پایدار سازمان ملل، جی ۲۰ 
کمتر موثر بوده اســت.یک مزیــت مهم دیگر، اما 
کم تر آشــکار جی ۲۰ آن اســت که آن گروه به 
مقام های کشــور های شرکت کننده در نشست ها 
فرصت تعامل با همتایان خود از ســایر کشور های 
مشارکت کننده در جی ۲۰ را می دهد. در نتیجه، 
آنان یکدیگر را بهتر می شناسند و درک می کنند 
موضوعی کــه به تقویت همکاری بین دولت ها در 
مورد موضوعات مورد علاقــه کمک می کند. هم 
چنیــن، تضمین می کند کــه در صورت لزوم آن 
مقام ها می دانند با چه کســی در کشور های دیگر 
تمــاس بگیرند و این امر ممکن اســت به کاهش 
خطر بروز ســوء تفاهم و درگیری کمک کند. اگر 
جی ۲۰ فعالیت خود را متوقف کند، این مدیریت 
بحران و ســایر مزایای آن از بیــن خواهد رفت. 
در حال حاضر هیــچ جایگزینی برای جی ۲۰ به 
عنوان مجمعی وجود نــدارد که در آن مقام های 
کشور های پیشــرو در جهان، که ممکن است در 
بسیاری از موضوعات مهم با یکدیگر اختلاف نظر 
داشته باشــند، بتوانند براساس یک مبنای نسبتا 
غیر رســمی برای بحث در مورد موضوعات مورد 
علاقــه دوجانبه با یکدیگر ملاقات کنند. مهم تر از 
همه آن که خروج یکی از کشور های عضو جی ۲۰ 
از آن گروه حتی قدرتمندترین آن کشــور ها نباید 
مانع از بهره بردن ســایر شــرکت کنندگان باقی 
مانده جی ۲۰ از ســازوکار آن گروه برای ارتقای 
همــکاری بین المللی در مورد چالش های کلیدی 

جهانی شود. 

آخرین تصویر از بازار مسکن تهران در سال ۱۴۰۴
قیمت مســکن در غرب و شــرق تهران نسبت به 
شــمال و جنوب و مرکز، شــباهت بیشــتری به 

میانگین شهر دارد
قیمــت آپارتمــان در منطقــه یک تهــران که 
گران ترین محدوده بازار مســکن است، تقریبا دو 

برابر متوسط کل شهر برآورد می شود. 
اگر از شــمالی ترین نقطه تهران بــه منطقه ۱۸ 
واقع در جنوب شــهر برویم، به ارزان ترین منطقه 
می رســیم. طبق آخرین آمار های رسمی در این 
بخش از تهران مظنه مسکن نصف کل شهر است. 
در مرکز شهر یعنی قلب تهران قیمت مسکن ۲۰ 
تا ۳۰ درصد زیر متوسط شهر تخمین زده می شود 
و نزدیک ترین قیمت ها به متوســط قیمت شهر را 

در غرب و شرق تهران پیدا می کنیم. 
منطقــه یک تهــران را بایــد گران ترین محدوده 
بازار مســکن پایتخت بدانیم. جایی که محله های 
معروفــی مثل نیاوران و فرمانیــه و زعفرانیه قرار 
دارد و طبق آمار های رسمی خرید خانه می تواند 
بیش از دو برابر متوســط کل شهر هزینه داشته 

باشد. 
قیمــت مســکن در منطقــه یک تهــران تقریبا 
چهاربرابر جنوب شهر اســت. این فقط بخشی از 
تصویر بازار مســکن در شمال شرق است و اوضاع 

برای مستاجران هم نســبت به بقیه مناطق شهر 
تفاوت دارد. 

مســتاجری را تصــور کنید که بــا ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
میلیون تومان در منطقه یک برای اجاره خانه ۸۰ 
متری پیش قدم می شــود. رقم اجاره ماهانه ای که 
صاحبخانه از مستاجر درخواست می کند، گاهی به 
بیش از ۴۰ میلیون تومان می رســد و این رقم به 

ندرت از مرز ۳۰ میلیون کمتر است. 
ارزان تریــن منطقه تهران در بازار مســکن، طبق 
آخرین داده های رســمی منطقه ۱۸ معرفی شده 
است. جایی که همزمان با ثبت رقمی نزدیک ۸۸ 
میلیــون و ۵۰۰ هزارتومان بابت متوســط قیمت 
مســکن در تهــران، از رقمی معــادل متری ۴۲ 

میلیون تومان صحبت شده است. 
آخرین داده های رســمی از بازار مسکن تهران به 
تابســتان تعلق دارد و قطعــا در این مدت مظنه 
مسکن دســتخوش تغییراتی شــده. با این حال 
می توانیم ادعا کنیم، قیمت مسکن در ارزان ترین 
نقطه تهران تقریبا نصف کل شهر برآورد می شود 
و قاعدتا همین تناسب در محاسبات صاحبخانه ها 

وجود دارد. 
آخریــن تصویر از بازار مســکن تهران در ســال 
۱۴۰۴آخرین آمار های رسمی از قیمت مسکن در 
تهران به اواسط تابستان ۱۴۰۳ تعلق دارد و بانک 

مرکزی در این مدت موفق به ارائه تصویر جدیدی 
از بازار مسکن پایتخت نشده است 

منطقه ۱۸ تهران، محله هایی مثل یافت آباد را در 
دل خود جای داده است. در این محله تهران اگر 
با ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان برای اجاره خانه ۸۰ 
متری راهی املاکی ها شوید، احتمالا با فایل هایی 
رو به رو خواهید شد که رقم درخواستی مالک برای 
اجاره ماهانه، می تواند کمتر از ۱۰ میلیون تومان 

باشد. 
در  می توانیــم  را   ۱۲ و   ۱۱  ،۱۰ مناطــق 
تقســیم بندی های شــهری، مرکز تهران قلمداد 
کنیــم. یعنی جایی که محله هایی از جمله میدان 
ولیعصر، بهارستان، فردوســی، منیریه، بریانک و 
سلســبیل و کلی محله قدیمی دیگر واقع شده و 
مظنه مســکن اندکی پایین تر از متوسط کل شهر 

تخمین زده می شود. 
قیمت مسکن در مرکز تهران و محله هایی که اسم 

بردیم، طبق آخرین داده های رسمی حدود ۲۰ تا 
۳۰ درصد کمتر از متوســط شهر است. در همین 
محدوده از تهران اگر مستاجری تصمیم بگیرد با 
۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون دنبــال اجاره آپارتمان ۸۰ 
متری باشد، باید در کمترین حالت ممکن ماهانه 
قریــب ۱۰، ۱۲ میلیون پرداخت کند. همین رقم 
بــرای واحد هایی با امکانات بیشــتر و عمر بنای 

کمتر، گاهی به بیش از ۲۰ میلیون می رسد.
فرق شرق و غرب تهران چقدر است؟

قیمت مســکن در غرب و شــرق تهــران تفاوت 
چشــمگیری ندارد. اگر متوســط قیمت مسکن 
در مناطق چهار، هشــت، ۱۳ و ۱۴ را براســاس 
آخرین آمار های رسمی حســاب کنیم به عددی 
حول وحوش متری ۸۳ میلیون می رســیم و این 
عــدد در مناطق ۲۱ و ۲۱ کــه در غرب پایتخت 
واقع شــده اند، قریب متــری ۷۴ میلیون تومان 

به ثبت رسیده است. 

خوانندگی زنان در قالب تک خوانی، فارغ از اجرای کنســرت توســط زنان بــرای زنان یا هم خوانی با 
مردان، در طول بیش از چهار دهه گذشــته همواره محل مناقشه بوده است. با این حساب تنها مسیر 
در دسترس این زنان، اجرا هایی بی سروصدا در محافل کوچک یا حضور در فضای مجازی است که هر 

دو با ممانعت و برخورد قضایی مواجه می شود.
 خوانندگی زنان در قالب تک خوانی، فارغ از اجرای کنســرت توســط زنان برای زنان یا هم خوانی با 
مردان، در طول بیش از چهار دهه گذشته همواره محل مناقشه بوده است. مناقشه ای که به مسئله ی 
ظاهراً لاینحل زنانی تبدیل شــده اســت که میل، اشتیاق و استعدادشان به خوانندگی، مجالی رسمی 

برای بروز پیدا نمی کند.
با این حســاب تنها مسیر در دسترس این زنان، اجرا هایی بی سروصدا در محافل کوچک یا حضور در 
فضای مجازی اســت که هر دو با ممانعت و برخورد قضایی مواجه می شــود. ازجمله پرسروصداترین 
نمونه های این ممانعت به آذرماه ۱۴۰۳ برمی گردد. هنگامی که پرســتو احمدی، خواننده زن جوان با 
پوشش اختیاری اقدام به برگزاری کنسرتی با عنوان »کنسرت فرضی« در کاروانسرایی قدیمی کرد و 
با برخورد قضایی مواجه شد. این برخورد واکنش های بسیاری برانگیخت و ازجمله بودند کسانی که به 

نبود مبانی فقهی و حقوقی برای برخورد با خوانندگان زن اشاره کردند.
این روز ها نیز که صفحات اینســتاگرامی خوانندگان زن جوان؛ هیوا ســیفی زاده، نازنین میر، ریحانو، 
پریســا باقری و گلســا رحیم زمانی از دسترس خارج شــده، نبودِ این مبانی بار دیگر مورد اشاره فقها 
و حقوقدانــان قرار گرفته اســت. این اتفاق در پی اجرای هیوا ســیفی زاده در عمارت روبه رو رخ داد. 
بازداشــت موقت او اگرچه طولانی مدت نبود، اما موجب شــد متنی ثابت؛ »باتوجه به انتشار محتوای 
مجرمانــه و معارض با اخلاق و عفت عمومی، این صفحه برابر با دســتور مقام قضایی تا اطلاع ثانوی 
توسط فراجا از دسترس خارج گردید«، به تنها پست حساب کاربری او در اینستاگرام و شماری دیگر 

از خوانندگان زن تبدیل شود.
اتفاقــی که با تیتر »برخورد با خوانندگان زن« بار دیگر مورد توجه رســانه ها، فقها و حقوقدانان قرار 

گرفته اســت. ازجمله محمدتقی فاضل میبدی، عضو مجمع محققین و مدرسین قم و کامبیز نوروزی، 
حقوقــدان که در گفت و گو با هم میهن بر نبود دلیل فقهی و حقوقی برای منع خوانندگانی زنان تاکید 

کردند.
این پرســش که آیا منع تک خوانی زنان در فقه به شــکل صریح مورد اشاره قرار گرفته است یا خیر، 

پرسشی است که آن را با محمدتقی فاضل میبدی در میان می گذاریم.
محمدتقی فاضل میبدی، عضو مجمع محققین و مدرسین قم در پاسخ به این پرسش می گوید: »هیچ 
دلیل فقهی مبنی بر حرام بودن خوانندگی زنان وجود ندارد.« به عقیده میبدی »آقایانی که این فعل 
را حرام می شــمارند«، اشاره شان به تحریک جنسی احتمالی ایجادشده در پی انجام آن است. میبدی 
با اشــاره به این نکته ادامه می دهد: »لذا خوانندگی زنان با این بهانه که صدای خواننده، صدایی زنانه 
اســت؛ صدایی زنانه که مولوی، حافظ، ســعدی و... می خواند، نه بر مبنای دلیلی فقهی که بر مبنای 
ادعای محرک بودن و ایجاد تحریک جنسی احتمالی، حرام تشخیص داده شده است و به لحاظ فقهی 

دلیلی برای این حکم وجود ندارد.«
خوانندگی زنان ازجمله مواردی اســت که در مورد آن اختــلاف فتوایی وجود دارد و اعمال امری که 
در موردش اختلاف فتوایی وجود دارد به عنوان قانون، به معنای ظلم در حق همگان اســت. این نکته 
دیگری اســت که مورد اشــاره میبدی قرار می گیرد. او ادامه می دهد: »باتوجه به این اختلاف فتوایی، 
خوانندگی زنــان و مخاطبِ صدای زنان بودن برای مقلدانی که مرجع شــان خوانندگی زنان را حرام 

نمی شمارد، مجاز است.
ضمن این که چنان چه مطلعم طبق فتاوای برخی آقایان، اگر زنی نه خودش، نه صدایش و نه اشعاری 
که می خواند، هیچ کدام محرک نباشــند خوانندگی او بلامانع اســت. من حتی به شــکل غیرمستقیم 
شــنیده ام که مرحوم امام )ره( نیز گفته بودند، خوانندگی زنان بلااشــکال است. حال این که چرا زنان 
ما از موهبت خواندن در محافل عمومی ازجمله صداوســیما منع شــده اند، سوالی است که من پاسخ 

آن را نمی دانم.«
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آواز زنان؛ حلالی که حرام شد/کارشناسان معتقدند که برای خوانندگی زنان منع فقهی و حقوقی وجود ندارد

آخرین تصویر از بازار مسکن تهران در سال ۱۴۰۴

در بازار مسکن چه خبر است؟

جی 2۰ چگونه عمل می کند و چرا اهمیت دارد؟

اگر G2۰ متحمل شکست شود چه چیزی از بین خواهد رفت؟

شنبه 25 اسفند ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : 5۱6۱



خبرخبر

هزاران عامــل برای تغییر وضعیت آب در کشــور 
دخیــل اســت. از سیاســتگذاری کلان گرفته تا 
فرهنــگ بومــی جامعه، اما تا یــک تصمیم بزرگ 
گرفته نشــود هیچ یک از مشکلات حل نمی شود. 
سیاســتگذاری در بخش آب کشور مانند مدیریت 
انرژی با شکست مواجه شــده است. سیاست های 
اســتفاده شده اشــتباه بوده و تا زمانی که شکست 
پذیرفته نشــود و اصرار بر شــیوه های غلط داشته 

باشیم نتیجه از پیش نخواهیم برد.
 در ۱۸ اسفند محمد جوان بخت »معاون امور آب 
در وزارت نیرو« اعــلام کرد که وضعیت آب تهران 
در شرایط بحرانی قرار گرفته و سد لتیان فقط ۱۰ 

درصد آب دارد.
 کمبــود آب در تهران فقط مختص به ســد لتیان 
نیســت. در روز های گذشــته خبر هایــی مبنی بر 
کاهش حجم ذخیره سد کرج و امکان جیره بندی 
در تهران منتشــر شد که نشان دهنده وضعیت آب 
در این اســتان اســت. در عین حال کمبود آب در 
ســایر اســتان ها نیز وجود دارد. با توجه به اهمیت 
موضوع در کشور، پرســش های درخصوص چرایی 
ایــن وضعیت و راه حل هــای آن در جامعه مطرح 
اســت.»دکتر ســعید جمالی مدیر دفتر پژوهش و 
مدیریت دانش شرکت توســعه منابع آب و نیروی 
ایران و استادیار دانشگاه آزاد اسلامی« در گفت و گو 

با فرارو به این پرسش ها پاسخ داده است.
میزان آب مصرفی در کشور بیشتر از ظرفیت منابع
دکتر ســعید جمالی به فرارو گفت: »ما همیشــه 
کاســه منابع و مصارف را باهم داریم، زمانی مشکل 
ایجاد می شــود که این دو با هم یکسان نباشند، به 
ایــن معنا که مصارف از منابــع پیش می گیرد. در 
این صورت مجبور می شویم بین مصارف یک رقابت 
ایجاد کرده و بر اســاس سیاســت ها اولویت بندی 
کنیم. در عین حال ممکن به جایی برسیم که منابع 
آبی در حدی باشــد که نیاز های پایه و اساسی نیز 
مشــکل پیدا می کند. آب شرب و بهداشت نیاز های 
اساسی مردم بر پایه آب را تشکیل می دهد و بالاتر 
از کشاورزی و صنعت قرار دارد. از سوی دیگر کشور 
ما در یک اقلیم گرم و خشــک قرار دارد و متوسط 
بارش کمتر از یک سوم جهانی و قاعدتا بروز مشکل 
آب طبیعی اســت. حالا زمانی که با خشکســالی و 
کم بارشی مواجه می شــویم، شدت کم آبی بیشتر 
نمایان می شــود. در مصارف نیز تا به الان رفتاری 
سهل انگارانه داشــته ایم، مانند کسی می مانیم که 
درآمد کمی دارد، اما هزینه ها ســر به فلک کشیده 

است.«
بــر اســاس آخرین آمار ســازمان آب هــر ایرانی 
روزانــه ۲۵۰ لیتر آب مصرف می شــود در صورتی 
که میانگین آن در جهان در کشــور ها پر آب ۱۵۰ 
لیتر در روز اســت. در این باره دکتر سعید جمالی 
بیان می کنند: »بر اســاس شاخص ها مصرف سرانه 
هر فرد در کشور بسیار بزرگ تر از میانگین جهانی 
است، ما شبیه مردم کشور های اروپایی و آمریکای 
شــمالی آب مصرف می کنیم در حالــی باید خود 

در دسته کشــور های خاورمیانه و شمال آفریقا که 
منابع محدودی دارند، قرار دهیم. در جغرافیایی که 
ما قرار گرفتیم، یک پتانســیل جمعیتی و مصرفی 
داریم. در صورتی که جمعیت بیش از حد باشــد، 
کشور با کمبود منابع آب های سطحی و زیر زمینی 
مواجه خواهد شــد. بیشــتر شــدن جمعیت تاثیر 

زیادی در مصرف منابع آب دارد.«
این کارشــناس حوزه آب معتقد است: »ما در سایر 
استان ها هم مساله آب را داشــته ایم و اعتراضاتی 
درباره آن نیز صورت گرفته اســت، اما چون ایران 
کشــوری متمرکزگراست و همه چیز را در پایتخت 
قرارداده ایم و به همین دلیل صدای بحران در تهران 
بلندتر به گوش می رســد. ما درســال های اخیر در 
اصفهان و همدان بحران آب داشــتیم که گاهی به 
تنش و درگیری اجتماعی نیز منجر شده است، اما 
جمعیت و اهمیت تهران باعث شــده تا تبعات کم 
آبی ســنگین تر باشد. کم آبی در تهران بزرگنمایی 
نیســت و آمار های سایت هواشناسی نشان می دهد 
که تهران در ســال ۱۴۰۳ یکی از کم بارش ترین ها 

در ۶۰ سال اخیر بوده است.« 
در هفته های اخیر گزارش های مبنی بر انتقال آب 
از دریای عمان به تهران منتشــر و از ســوی دیگر 
طرح احداث ۱۰۰ حلقه چاه در اطراف تهران برای 
پایدار شدن شرایط در سازمان آبفا  در حال بررسی 
است. دکتر جمالی معتقد هستند: »در این شرایط 
وقتی با خشکســالی شدیدی مواجه می شویم تفکر 
غالب تصمیم گیران به دنبال احداث ســد جدید یا 
انتقال آب از جایی به جای دیگر می روند و اساسا به 
دنبال حل مشکل مصرف نیستند. احداث حلقه های 

چاه در اطراف تهران، مانند بیماری است که شرایط 
وخیمی دارد و با تشخیص پزشک معالج یک داروی 
بسیار مضر برای حفظ بقای فرد استفاده می شود.«
وی افزود: »احداث حلقه های چاه مانند مســکنی 
می ماند که در مــدت کوتاه می تواند درد را کاهش 
دهد، اما در بلند مدت آسیب بیشتری میزند. انتقال 
آب نیــز از دریای عمان به تهــران بدون توجه به 
بار فنی از لحاظ اقتصادی و محیط زیستی قابلیت 

اجرایی ندارد.«
بعد از خشــک شــدن دریاچه ارومیه تلاش هایی 
در راســتای احیــای آن صورت گرفــت، اما هیچ 
کدام نتیجه بخش نبود. این کارشــناس حوزه آب 
معتقد اســت: »در دریاچه ارومیه بالانس مصرفی 
اهمیت اساســی دارد. در گذشــته ناحیه ســطح 
کشت و باغات اطراف دریاچه ارومیه به گستردگی 
امروز نبود، اما با سیاســتگذاری اشتباه در طولانی 
مدت تعداد آن ها افزایش چند برابری داشــت، اما 
به همان نســبت میزان منابع کاهــش پیدا کرده 
اســت. وقوع خشکســالی القایی لزومــا از کمبود 
 بارش حاصل نمی شــود، بلکه مصــرف زیاد آن را 
تشدید کرده است. فرونشست های حاصل از مصرف 
بی رویه و کاهش تراز منایع آب زیرزمینی از تبعات 
خشکسالی در کشور اســت. از سوی دیگر قسمت 
اعظم آب ســهم دریاچه ارومیه صرف آبیاری باغ ها 
و مزارع می شــود و دریافتــی آن روز به روز کمتر 
می شود. تا زمانی که مصرف کنترل نشود، دریاچه 

احیا شدنی نیست.«
دکتر جمالی درباره راه حل برون رفت از شــرایط 
بحرانــی آب گفت: »هــزاران عامل بــرای تغییر 

وضعیت آب در کشور دخیل است. از سیاستگذاری 
کلان گرفته تــا فرهنگ بومی جامعــه، اما تا یک 
تصمیم بزرگ گرفته نشــود هیچ یک از مشکلات 
حل نمی شود. سیاســتگذاری در بخش آب کشور 
مانند مدیریت انرژی با شکســت مواجه شده است. 
سیاست های استفاده شــده اشتباه بوده و تا زمانی 
که شکســت پذیرفته نشــود و اصرار بر شیوه های 
غلط داشته باشــیم نتیجه از پیش نخواهیم برد. از 
سویی دیگر اصلاح طرز تفکر مردم که اعتقاد دارند 
به دلیل ارزان بودن قیمــت آب اجازه دارند به هر 
نحو استفاده کنند، یکی از راه های صرفه جویی در 
آب و ارزشــمند شمردن آن اســت. در صورتی که 
مردم ارزشی برای آب قائل نباشند، همچنان پیاده 
رو و ماشین را با آب شــرب تمیز می کنند. واقعی 
کردن قیمت آب یکــی از ابزار های کنترل مصرف 
آن است و به نظر می رسد ابزار موثری باشد. تجربه 
نشان داده است که هرگاه یک محصول و خدمت بر 
اساس قیمت واقعی باشد، مصرف بیهوده آن کاهش 
می یابد، البته وضعیت اقتصــادی مردم و تورم نیز 

توسط دولت باید سنجیده شود.«
وی افزود: »در حوزه کشاورزی، سیاست های کلان 
خودکفایی باید تغییر کند. برای تولید یک محصول 
کشاورزی باید شرایط کشور سنجیده شود که ورود 
چــه محصولی در این حــوزه در مقابل مصرف آب 
برای کشــور به صرفه اســت، در ایــن صورت باید 
از تولیــد محصولاتی که با الگوی بارشــی و حجم 
آب کشــور ســازگار نیســت جلوگیری کرد. این 
وظیفه سیاســتگذاران است که در این زمینه چاره 

بیاندیشند.«
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پرتره اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۴؛ همه چالش های بازار ارز، طلا و سکه، مسکن و بورس در سال آینده

ایران با بحران های اقتصادی چه کند؟
سال ۱۴۰۳ با مجموعه ای از شوک های اقتصادی و ناترازی های شدید، به یکی از تلخ ترین سال ها برای 
مردم و فعالان اقتصادی تبدیل شد. جهش های نرخ ارز و تشدید نااطمینانی ها، چشم انداز سال ۱۴۰۴ 

را به شدت مبهم و پیچیده کرده است.
 ســال ۱۴۰۳ با همــه تلخکامی های خود، روبه پایان اســت. توالی مجموعــه ای از رخداد های عظیم 
غیراقتصادی با شــوک های بســیار بالا به اقتصاد، به همراه تشدید ناترازی ها در برق و گاز، امسال را به 
یکــی از تلخ ترین ســال ها برای مردم و فعالان اقتصادی تبدیل کرد. امــا جهش های اخیر نرخ ارز نیز 
چالش جدیدی بود که بی گمان بر برداشــت فعالان و آحاد اقتصادی از چشم انداز سال ۱۴۰۴ ازجمله 
افزایش نااطمینانی ها مؤثر خواهد بود. کارشناســان و فعــالان اقتصادی در گفت و گو با »فرهیختگان« 
معتقدند پیش بینی چشم انداز سال آینده به واسطه پیچیدگی های خاصی که ناشی از سایه سیاست بر 
ســر اقتصاد بوده، بسیار دشوار اســت. با این حال، آنان در دو سناریو به تشریح دیدگاه ها و برآورد های 

خود از وضعیت متغیر های اقتصاد کلان در سال آتی پرداخته اند.
حســین درودیان، اقتصاددان: در رابطه با چشم انداز اقتصاد ایران معتقد است: »با توجه به رویداد های 
داخلی و جهانی، اقتصاد ایران در شــرایط حساسی است. یکی از مهم ترین مسائل، کاهش فروش نفت 
به چین است. اگر چنین اتفاقی بیفتد، نرخ تورم افزایش خواهد یافت و نرخ ارز نیز با رشد بالایی مواجه 
خواهد شد. در غیر این صورت، می توان امیدوار بود که نرخ تورم در سطح فعلی باقی بماند. با این حال، 

ریسک افزایش تورم در سال آینده جدی است.«
ســیدعباس عباسپور، کارشــناس اقتصادی: »با توجه به افزایش نرخ ارز و انتظارات تورمی، رشد نرخ 
CPI و نرخ ارز در بازار های رســمی و غیررســمی هر دو بر نرخ تورم تأثیرگذار خواهند بود. در سال 
آینده، نرخ تورم در ســناریوی خوشــبینانه بین ۳۵ تا ۴۰ درصد و در سناریوی واقع بینانه بین ۴۰ تا 
۴۵ درصد پیش بینی می شــود. این درحالی است که سال آینده، سال دهم برجام بوده و اگر مکانیسم 
ماشــه فعال نشود می توان انتظار داشــت متغیر های اقتصادی دچار بی ثباتی زیادی نشوند.« عباسپور 
درخصوص ریســک های اصلی ســال ۱۴۰۴ می گوید: »نرخ ارز احتمالاً در سال آینده با افزایش همراه 
باشــد. با توجه به عدم اقدام جدی از ســوی بانک مرکزی در خصوص رفع تعهد صادرکنندگان عمده 
و خرد و نیز نیاز مبرم کشــور به ارز جهت تأمین نیاز های مصرفی و کالا های واســطه ای و ماشین آلات 
تولید، تقاضای ارز در بازار های رســمی و غیررســمی ممکن اســت افزایش یابــد. همچنین تقاضای 
احتیاطی و ســفته بازی نیز به این تقاضا افزوده خواهد شد. از ســوی دیگر، با توجه به احتمال اعمال 
محدودیت هایی از ســوی دولت آمریکا بر درگاه های مالــی و انتقالات پولی ما در امارات، ترکیه، چین 
و ســایر کشــور ها، فروش صادرات نفتی نیز با محدودیت مواجه خواهد شد. با توجه به شرایط موجود، 

انتظار می رود نرخ ارز ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش یابد.«
درودیان پیشــنهاد های خود را برای دولت در ســال ۱۴۰۴ را در ۳ دسته طبقه بندی کرد و گفت دو 

بخش در دولت نیازمند سیاست های هوشمندانه است:
۱. سیاســت های توسعه ای: دولت باید سیاست های توسعه ای معطوف به سرمایه گذاری های کلیدی در 

بخش هایی مانند انرژی و مسکن اتخاذ کند که می تواند به کاهش عدم تعادل در اقتصاد کمک کند.
۲. سیاســت های رفاهی: دولت باید به جای ارزان ســازی ارز، به حمایت های مستقیم کالایی و رفاهی 
توجه کند که می تواند به بهبود وضعیت معیشتی مردم کمک کند. وی افزود: »دولت باید برای کاهش 
شکاف بین نرخ تورم و دستمزد ها، سیاست هایی جهت افزایش نرخ دستمزد ها اتخاذ کند. این افزایش 
باید به گونه ای باشــد که فشار زیادی بر کسری بودجه نیاورد. همچنین، دولت باید برای فروش کالا ها 

و خدمات به قیمت های مناسب تر برنامه ریزی کند.«
۳. تمرکــز بر ناترازی انرژی: درودیان در پایان تأکید کرد: »دولت به جای تمرکز بر متغیر های پولی و 
مالی مانند رشد نقدینگی و کسری بودجه، باید بر مسائل واقعی اقتصادی تمرکز کند. مشکلاتی مانند 
کمبود گاز، آب و مسکن باید به عنوان اولویت های اصلی در نظر گرفته شوند. دولت باید برای حل این 

مشکلات، بودجه و نقدینگی را به طور مناسبی تخصیص دهد.«
عباســپور نیز درخصوص سیاســت های پیشنهادی به دولت برای ســال آینده عنوان کرد: »نخستین 
گام دولــت باید انتخاب یک راهکار مرکزی برای حل مســائل اقتصــادی و خروج از فضای بلاتکلیفی 
موجود باشــد. در وهله دوم، دولت می تواند از طریق شــبکه بانکی ظرفیت هــای داخلی را فعال کند 
و ســرمایه گذاری های داخلی را بهبود بخشــد. همچنین، جذب ســرمایه گذاری خارجی از کشور های 
مختلف، ازجمله چین و روســیه، می تواند به بهبود وضعیت اقتصادی کمک کند. به نظر من مهم ترین 
اقدام دولت باید افزایش حداقل دستمزد کارگران به اندازه تورم )حداقل ۳۵ تا۴۰ درصد( باشد. می توان 
امیدوار بود که در ســال آینده با افزایش قدرت خرید خانوار و تقاضای مؤثر، اقتصاد کشور تا حدودی 
بهبود یابد. در حالت کلی با توجه به وضعیت فعلی چشــم انداز روشــنی برای افزایش حداقل حقوق و 
دستمزد در شــورای عالی کار نمی بینم. تصمیمات قاطع و اجرای سیاست های مناسب از سوی دولت 

می تواند شرایط را تعدیل کند.«
حســین درودیان، اقتصاددان: »در ســال آینده احتمالاً تغییرات اساسی در وضعیت کلی اقتصادی رخ 
نخواهد داد. فشــار های اقتصادی آمریکا به ایران ممکن اســت افزایش یابد، اما این فشار ها احتمالاً در 
یکی دو ســال آینده به اوج خواهد رسید. بنابراین، شــرایط اقتصادی سال آینده مشابه امسال خواهد 
بود؛ به این معنا که نرخ تورم احتمالاً بیشتر و رشد اقتصادی کمتر خواهد بود. نرخ ارز نیز احتمالاً روند 

مشابهی با سال جاری خواهد داشت.«
ســیدعباس عباسپور، کارشــناس اقتصادی: »پیش بینی می شو رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۴ به دلیل 
تنگنا های تأمین مالی، محدودیت های ناشــی از تحریم و کاهش رشد سرمایه گذاری که پشتوانه رشد 
اقتصادی اســت، از ۴ درصد در بهار امســال بــه ۱.۶ درصد کاهش یابد و به ســمت صفر میل کند. 
همچنین، مشــکلاتی نظیر ناترازی انرژی و خشکســالی نیز در ســال آینده ادامه خواهند داشت. بر 
این اســاس، رشــد اقتصادی برای صنایع عمده و غیرعمده در سناریوی واقع بینانه صفر و در سناریوی 
خوشــبینانه یک تا دو درصد خواهد بود.«عباسپور افزود: »در حوزه اشتغال، به دلیل عدم اقدام مناسب 
از ســوی دولت تاکنون، نرخ بیکاری مشــابه سال ۱۴۰۳ خواهد بود و جمعیت مؤثر و فعال نیروی کار 
افزایش چندانی نخواهد داشــت. در حوزه ســرمایه گذاری، با توجه به رشــد منفی یا صفر در سه ماهه 
سوم سال، احتمالاً رشد سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه خالص نیز به سمت منفی شدن خواهد رفت. 
درمجموع، برای اقتصاد ایران در ســال آینده، بازگشــت به شرایط رکود تورمی اواسط دهه ۹۰ و وقوع 
شــرایط مشابه سال ۹۷ پیش بینی می شود. نرخ کسری بودجه برای سال آینده بین ۷۰۰ هزار میلیارد 
تومان تا ۱۲۰۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است. این کسری قرار است از طریق انتشار اوراق 
تأمین شــود که باعث فشــار به بازار بدهی و افزایش نرخ بهره در اقتصاد خواهد شد؛ چراکه نرخ بهره 
اوراق بدون ریســک افزایش می یابد و درنتیجه سایه نرخ ها در اقتصاد نیز بالا خواهد رفت. این افزایش 
نرخ ها، دسترســی تولیدکنندگان به منابع مالی و تولیــد را کاهش داده و هزینه های اقتصادی به ویژه 
هزینه های بهره ای را افزایش خواهد داد.«علی ســعدوندی، اقتصــاددان: در حال حاضر قیمت طلای 
جهانی در ســطح نســبتاً بالایی قرار دارد و پیش بینی می شود ســال آینده این روند تا حدودی ادامه 
یابد. احتمالاً قیمت طلا تنها ۱۰ تا ۲۰ درصد تغییر خواهد داشت، بالاتر یا پایین تر از سطح کنونی. با 
این حال اخیراً اخباری مبنی بر احتمال بازگشــت رکود اقتصادی در ایالات متحده مطرح شده است. 
در صــورت وقوع رکود، این موضوع نیاز به بررســی دارد که آیا رکود بــه صورت تورمی خواهد بود یا 
غیرتورمی؟ براســاس تحلیل ها، زمانی که رکود در اقتصاد های پیشــرفته برقرار می شود، معمولاً تورم 
کاهــش پیدا می کند و رکود تورمی به طور پایدار باقی نمی ماند، بنابراین اگر تورم کاهش یابد و رکود 
در اقتصاد ایالات متحده حکمفرما شــود، احتمال کاهش قیمت طلا در ســطح جهانی وجود دارد.در 
بازار داخلی به دلیل شــرایط ژئوپلیتیکی و ادامــه وضعیت ناپایدار منطقه، قیمت طلا در ایران به طور 
موقت با حبابی رو به رو شــده است. این حباب احتمالاً پس از حل شدن شرایط موجود به سطح عادی 
بازخواهد گشــت، اما درصورتی که وضعیت وخیم تر شــود، نه تنها این حباب تشدید خواهد شد، بلکه 
قیمت ارز نیز افزایش خواهد یافت. درمجموع پیش بینی ها نشــان می دهند قیمت طلا در بازار جهانی 
در همین حدود باقی خواهد ماند. در ســال های اخیر بیت کوین به عنوان رقیب جدی طلا ظاهر شــده 
بود، اما اخیراً تضعیف شــده که به تقویت جایگاه طلا کمک می کند، همچنین روند خرید طلا توســط 
بانک هــای مرکــزی همچنان ادامه دارد که این عامل نیز به تقویــت قیمت طلا در بازار جهانی کمک 
می کند. با توجه به این شــرایط پیش بینی ها درباره کاهش یا افزایش قیمت طلا هنوز دقیق نیســت، 
اما توصیه می شــود افراد برای تنوع در سبد دارایی های خود، مقداری طلا به عنوان یک سرمایه گذاری 
مطمئن نگه دارند. این توصیه هم برای بازار جهانی و هم در داخل ایران معتبر است.محمد کشتی آرای، 
کارشناس ارشــد بازار طلا: نرخ طلا در ال آینده قابل پیش بینی نیست و این امر دلایل متعددی دارد؛ 
نخســتین دلیل به وابســتگی قیمت طلا به عوامل متنوع داخلی و بین المللی برمی گردد. یکی از این 
عوامل مســائل جهانی است که تأثیر زیادی بر قیمت طلا دارد. علاوه بر این وضعیت اقتصادی داخلی 
کشور، به ویژه نرخ ارز نیز بر قیمت طلا تأثیر می گذارد. به همین دلیل با توجه به تنوع و پیچیدگی این 
عوامل پیش بینی دقیق قیمت طلا در سال آینده امکان پذیر نیست. درعین حال می توان برخی تحلیل ها 
را درخصوص روند کلی قیمت طلا مطرح کرد، برای مثال اتفاقات جهانی مانند نوسانات قیمت نفت و 
تحولات سیاسی می توانند تأثیر مستقیمی بر قیمت طلا داشته باشند. به ویژه اگر بحران ها و تنش های 
جهانی مانند جنگ اوکراین به کاهش یا برقراری صلح بینجامند، ممکن است روند افزایشی قیمت طلا 
متوقف شــود. اما اگر جنگ یا بحران های مشابه در نقاط دیگر دنیا ادامه یابند، تأثیر آن بر قیمت طلا 
اجتناب ناپذیر خواهد بود. با توجه به این شــرایط، به نظر می رسد که قیمت جهانی طلا در سال آینده 
ممکن اســت به محدوده ســه هزار دلار برای هر اونس برسد. اما درخصوص مسائل داخلی، با توجه به 

شرایط پیچیده و متغیر کشور هیچ پیش بینی دقیقی نمی توان ارائه داد.

سعید جمالی تحلیل کرد:

خشکسالی و جیره بندی آب در تهران؛ چه اتفاقی قرار است بیافتد؟

یــک کارشــناس اقتصادی اظهــار کرد: 
زمانی که چالش اصلی معیشــت باشــد، 
هیچ خانواری به افزایش جمعیت و اضافه 
کردن یک فرد به مجموع مشکلاتش فکر 
نمی کند. دولت به جای آنکه تلاش کند تا 
درک خود از مشکلات تورمی و معیشتی را 
بالا ببرد، وزنه را بر دوش مردم سنگین تر 
کرده و نماینــدگان مجلس هم در خفا از 

آن دفاع می کنند.
امید بستن به درآمد های حاصل از مالیات، 
تنها منحصر به دولت چهاردهم نیســت؛ 
دولت ســیزدهم نیز طی سه سال صدارت 
خود نگاه ویژه ای بــه درآمد های مالیاتی 

برای تامین بودجه خود داشت.
ایــن رویکرد طی ســال ها تقویت شــد و 
بودجه ۱۴۰۳ نیز بر همین اساس بنا شد. 
حال با توجه به عملکرد دولت پزشــکیان 
به نظر می رســد همچنان مالیات شــیوه 
مطلوب ســکانداران برای تامین کســری 
اظهارات خبرســاز  برخی  اســت.  بودجه 
درباره سیاســت های مالیاتــی طی چند 
وقت اخیــر، نگرانی های مهمــی را برای 
مردم ایجاد کرده و معلوم نیست کدام یک 
صحت دارد.چند روز پیش معاون حقوقی 
و فنی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی طی 
نامه ای اعلام کرد که بر اساس برخی مواد 
قانونــی از جمله بند ۴ مــاده ۶۸۸ قانون 
مدیریــت خدمات کشــوری، کمک هزینه 
عائله مندی و اولاد، کمک هزینه مســکن، 
خواربار و کمک عائله مند جزو فوق العاده ها 
بوده و مشمول بند »ث« تبصره ۱۵ قانون 
بودجه امســال می شود. منظور آن بود که 

بر کمک هزینه های مسکن و ... نیز از سال 
آینده مالیات تعلق خواهد گرفت.

این اعــلام، اعتراضات گســترده ای را از 
سمت کارشناسان و حتی فعالان مدنی به 
همراه داشــت. آنها این رویکرد را مخالف 
برنامه های گسترش جمعیت و حمایت از 

خانوار دانستند.
مرتضی عزتی، کارشناس اقتصادی درباره 
توجه دولت به اخذ مالیات گفت: مســئله 
اصلی، کمبود بودجه اســت؛ حتی قبل از 
آغــاز به تدوین لایحه بودجــه هم درباره 
تمرکز دولت بر مالیات صحبت شــده بود، 
امــا انتظار می رفت که رویکرد به ســمت 
جلوگیــری از فرار مالیاتی باشــد. افراد و 
فعــالان اقتصادی که به موقع مالیات خود 
را پرداخت می کنند، مشکلی ندارند. حتی 
کارمندان هم مالیات به صورت مستقیم از 

درآمد آنها کم می شود.
عزتــی گفت: مســئله فرار هــای مالیاتی 
مسئله بزرگی است که در سطوح مختلف 
انجام می شود. هنوز به طور قطع مشخص 
نیســت که چه اتفاقی برای ســال آینده 
رخ خواهــد داد، اما اگــر رویکرد دولت به 
ســمت جلوگیری از فرار هــای مالیاتی و 
باشــد، خوب  اینچنینی  چالش های مالی 
اســت و می توان از آن اســتقبال کرد؛ اما 
افزایش فشار بر اقشاری که همین الان هم 
همســویی لازم را با دولت و قانون دارند، 

مناسب به نظر نمی رسد.
ایــن کارشــناس اقتصــادی تصریح کرد: 
فرقی نمی کند کارمند دولت باشــید یا در 
شرکت های خصوصی کار کنید. حق بیمه 

و مالیات پیش از آنکه حقوق به دســتت 
برســد، از درآمدت کم می شــود و هیچ 
راه گریزی برای آن نیســت. فارغ از آنکه 
بازاریان و مشــاغل آزاد چه وضعیتی را در 
بازار ســپری می کنند، کارمندان همیشه 
درآمــد ثابتی دارند و بایــد در برابر تورم 
متغیری که همیشــه رو به صعود اســت، 
درآمد های اندک خود را برنامه ریزی کنند 
تا زیر بار فشــار های مالی کمرشان کمتر 

خم شود.
عزتی تاکید کرد: در این میان دولت نه تنها 
کمکی به شرایط معیشتی مردم نمی کند، 
بلکه در راســتای سیاســت فرزندآوری و 
کمک به جوان ســازی جمعیت هر ســاله 
بودجه های زیادی هزینه می شــود. اگر در 
نظــر نگیریم چه نهاد هایی چه منابع مالی 

کلانی جهت کمک به فرهنگسازی افزایش 
جمعیت از سوی دولت دریافت می کنند، 
یکی از مسائل اصلی خانوار، معیشت است. 
وی ادامــه داد: زمانی هم که چالش اصلی 
معیشت باشــد، هیچ خانواری به افزایش 
جمعیت و اضافه کردن یک فرد به مجموع 

مشکلاتش فکر نمی کند.
دولــت به جای آنکه تــلاش کند تا درک 
خود از مشکلات تورمی و معیشتی را بالا 
ببرد، وزنه را بر دوش مردم سنگین تر کرده 
و نمایندگان مجلس هم در خفا از آن دفاع 
می کنند. اینکه قرار اســت بر ردیف حق 
خانوار که رقم بســیار ناچیزیست مالیات 
بســته شــود و هیچ کس هم نسبت به آن 
اعتراضی ندارد، نشــان از همسویی نهاد ها 

برای کوچکتر کردن سفره مردم دارد.

کفگیر دولت به ته دیگ خورد؛ مالیات بستن به حق اولاد و عائله مندی و مسکن

همسویی نهاد های دولتی برای کوچکتر کردن سفره مردم

شنبه 25 اسفند ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : 5۱6۱



wصنعت و خودروصنعت و خودرو w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r ۴
همزمان با کاهش ۸۰ درصدی تعهدات معوق تا پایان بهمن  ماه

»ایران  خودرو« رکورد تولید هفتگی را شکست

گــروه صنعتی ایران خــودرو در چهل و نهمین هفته کاری امســال، با 
برنامه ریزی دقیق در شبکه تامین و تولید، موفق به عبور از رکورد تولید 
هفتگی خود شــد. این شــرکت در روز دوم اسفندماه، با تولید ۱۵۰۱۵ 
دســتگاه خودرو ســواری و وانت، رکورد جدیدی را در تولید هفتگی به 
ثبت رســاند. از ابتدای سال جاری تا پایان هفته ۴۹، بیش از ۴۹۰هزار 
دســتگاه خودرو توسط ایران خودرو تولید شــده است. این دستاورد در 
حالی محقق شــده که شــرکت تلاش های قابل توجهــی برای کاهش 

تعهدات معوق خود به مشتریان انجام داده است.
بر اســاس آمارها، تا پایان بهمن ماه، تعهدات معوق ایران خودرو نســبت 
به مدت مشابه ســال گذشته حدود ۸۰ درصد کاهش یافته و از بیش از 
۵۰ هزار دســتگاه به ۱۱هزار دستگاه رسیده است. مدیریت ایران خودرو 
تاکید کرد تمرکز و هدف اصلی این شــرکت، تولید و عرضه محصولات 
باکیفیت است و افزایش تولید صرفا در راستای کاهش تعهدات معوق و 
جلب رضایت مشتریان در تحویل به موقع خودروها صورت می گیرد. این 
رویکرد نشان دهنده تلاش ایران خودرو برای بهبود عملکرد و پاسخگویی 

به نیازهای بازار است.
همان طــور که مدیریت ایران خودرو تاکید کرده اســت؛ تمرکز و هدف 
اصلی این شــرکت، تولید و عرضه محصــولات باکیفیت بوده و افزایش 

تولید اخیر بدون هرگونه اغماض کیفی رقم خورده است.
عادل پیرمحمدی پیش از این نیز در نشســت هم اندیشی با سازندگان 
شــبکه تامین، با اشــاره به اولویت های تیم مدیریتی جدید به ویژه در 
زمینــه رضایت مشــتریان و حل مشــکلات کیفی محصــولات، گفت: 
»ایران خودرو کاهش قیمت تولید به بهای کاهش کیفیت را نمی پذیرد؛ 
بهبود کیفیت و اقتصادی ســازی تولید باید از طریق روش های مهندسی 
صحیح و نه با کاهش کیفیت و ایجاد مشکل برای مشتریان انجام شود، 

اگر مشتریان نباشند؛ اقتصاد و کسب وکاری نیز وجود نخواهد داشت.«
وی بر جلب رضایت مشــتریان به عنوان اولویت اصلی ایران خودرو تاکید 
و اظهار کرد: »همکاران ایران خودرو و زنجیره تامین آن که مورد اعتماد 

هستند، سرمایه اصلی ما برای تولید محسوب می شوند.«
پیرمحمــدی از تغییرات مدیریتی اخیر در ایران خــودرو به عنوان یک 
»رنســانس مدیریتی« یاد کرد و افزود: »در ۱۰ روز گذشــته، تغییرات 
قانونــی در ایران خودرو صورت گرفت و مجمعی با حضور ســهام داران 
دولتی و خصوصی تشکیل شد که تصمیم به واگذاری مدیریت به بخش 
خصوصــی گرفت. اما هیچ جابه جایی ســهامی صــورت نگرفته و صرفا 

مدیریت شرکت واگذار شده است.«
وی از آغاز تحولات در بخش خدمات خبر داد و اظهار امیدواری کرد که 
مشتریان بتوانند طعم این تحولات را در تعطیلات نوروزی تجربه کنند. 
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو تاکید کرد: »نگاه ما به مشتری است 

و برنامه ریزی های ما بر اساس خواسته های مشتریان انجام می شود.«

چالش های مالیاتی بنگاه های تولیدی افزایش می یابد

 افزایش مالیات ســتانی از واحدهای تولیــدی باتوجه به رکودی که در 
اقتصاد کشور حکمفرماست، مشکلات زیادی را برای بنگاه های تولیدی 
به وجود آورده اســت. از سویی برخی پایه های جدید مالیاتی نیز مسائل 

خاص خود را به دنبال دارد.
حــال در این زمینه محمــود تولایی، رئیس کمیســیون مالیات، کار و 
تامین اجتماعــی اتاق بازرگانی ایران به تشــریح وضعیت مالیاتی بخش 
تولید پرداخته است.ســامانه های مالیاتی جدید ازجمله سامانه مؤدیان 
چه مشــکلاتی دارند؟از روز اول که مجلس دنبال اجرای سامانه مؤدیان 
و صندوق های الکترونیکی بود، گفتیم که امکان اجرای درست آن وجود 
ندارد. اما نهایتا اجرا شــد و حالا ســازمان مالیاتی خودش گرفتار شده 
اســت. این ســامانه ها مشــکلات زیادی دارند، کار کارشناسان مالیاتی 
را ســخت کرده و باعث شده برخی کســب وکارها درگیر مسائل فنی و 
اداری شوند که حتی ممکن است مانع فعالیت اقتصادی آن ها شود.روند 
روبه رشد پایه های مالیاتی را چگونه ارزیابی می کنید؟در سال های اخیر، 
پایه های مالیاتی متعددی اضافه شده که اجرای آن ها نه تنها برای مردم، 
بلکه برای خود ســازمان مالیاتی هم چالش ایجاد کرده است. برخی از 
این پایه ها، ســال ها مطرح بودند اما خروجی خاصی نداشتند. اما هر بار 
مجلس از سازمان مالیاتی می پرسد که چه شد که پاسخی وجود ندارد.

اضافه شــدن مالیات بر خودرو چه تاثیراتی را درپی داشــته است؟این 
سیاست ها عملا هزینه های اجرایی را افزایش داده و اداره امور مالیاتی را 
دشوارتر کرده است.افزایش بار مالیاتی چه تاثیراتی بر واحدهای تولیدی 
گذاشــته است؟سازمان مالیاتی تنها نهادی است که تاکنون ۹۸ تا ۱۱۰ 
درصد تعهدات خود را انجام داده اســت، درحالی که ســایر دســتگاه ها 
مثل نظام سلامت، آموزش، مســکن و وزارتخانه ها به تعهداتشان عمل 
نمی کنند. اما مشکل اینجاست که با این روند، مالیات ستانی پرهزینه تر 
شــده و چالش ها هرسال بیشتر می شود.دولت در بودجه مالیات را بیش 
از مقدار واقعی محاســبه کرده و حالا ســازمان مالیاتی مجبور است از 
کســب وکارها و بنگاه های تولیدی بیشــتر بگیرد. این باعث شده است 
ممیزان مالیاتی برای رســیدن به این اعداد، مالیات بیشتر از سود واقعی 

و قانونی برای برخی بنگاه ها در نظر بگیرند.

چرا همگامی قیمت خودرو با نرخ ارز در دو سال اخیر کاهش یافت؟چرا همگامی قیمت خودرو با نرخ ارز در دو سال اخیر کاهش یافت؟

نقش آفرینی متغیرهای جدید در معادلات بازار خودرونقش آفرینی متغیرهای جدید در معادلات بازار خودرو
تا ســال ۱۴۰۰، هرگونه تغییر در نرخ ارز بلافاصله و بدون تاخیر روی 
قیمت خودرو اثر می گذاشــت. اما از اوایل ۱۴۰۰ بــه بعد، این تاثیر 

کمتر شــد و از اردیبهشت ۱۴۰۲ بازار به رکود فرو رفت
همگامی قیمت خودرو با نرخ ارز در دو ســال اخیر رو به کاهش بوده 
اســت. برخی فعالان بازار خودرو معتقدنــد ورود خودروهای چینی و 
افزایــش تنوع گزینه ها برای خریداران، از عوامل اصلی این تغییر بوده 

است.
وی با اشــاره به نقش آفرینی متغیرهــای جدید در بازار خودرو افزود: 
»اگرچه نــرخ دلار هنوز هم روی قیمت خودرو تاثیرگذار اســت، اما 
متغیرهــای دیگری نظیر افزایش عرضه، تغییر سیاســت های وارداتی 
و رقابــت میان برندهای داخلی و خارجی نیــز نقش مهمی در تعیین 

می کنند.« ایفا  قیمت ها 
نوروزی ادامه داد: »این تغییرات نشــان دهنده یک دگرگونی اساسی 

در بازار خودرو اســت که باید به آن توجه شود.«
وی همچنیــن به رکــود حاکم بر بازار از اردیبهشــت ۱۴۰۲ تاکنون 
اشــاره کرد و گفت: »کاهش حجم معاملات و کاهش سرعت افزایش 
قیمت ها، نشــانه های واضحی از این رکود هســتند.« این کارشــناس 
بازار خودرو معتقد اســت که این رکود می تواند به دلیل تنوع عرضه و 

باشد. ادامه دار  کاهش تقاضای سرمایه ای 
در نهایــت، نوروزی بر لزوم اصلاح سیاســت های دولتــی به ویژه در 
زمینه قیمت گذاری دستوری تاکید کرد و گفت: »توقف قیمت گذاری 
دســتوری، مشــتریانی را که به امید توفیق در ثبت نام کارخانه های 
خودروســازی و مونتاژکاری، از بازار خارج شــده و پای ســایت های 
ثبت نام نشســته اند تا شاید شــانس برخورداری از سود فاصله قیمت 
کارخانه و بازار را پیدا کنند، به بازار برمی گرداند و حباب قیمت فعلی 
را نیز کاهش می دهد. چراکه در آن صورت، دست کارخانه ها نیز برای 

افزایش تولید و عرضه باز می شود.«
وی همچنین خاطرنشــان کرد که خودروسازان داخلی باید کیفیت و 
تنــوع محصولات خود را افزایش دهند تا بتوانند با رقبای چینی خود 

به طور موثری رقابت کنند.
شما اشــاره کردید که بازار خودرو تا سال ۱۴۰۰ به شدت از تغییرات 
نرخ ارز تاثیر می گرفت. چه عواملی باعث شــدند که این هماهنگی در 

دو سال اخیر کمرنگ تر شود؟
تا ســال ۱۴۰۰، هرگونه تغییر در نرخ ارز بلافاصله و بدون تاخیر روی 
قیمت خودرو اثر می گذاشــت. اما از اوایل ۱۴۰۰ بــه بعد، این تاثیر 
کمتر شــد. یکی از دلایــل اصلی آن، ورود تنوع بیشــتر خودروهای 
چینــی به بازار بود که گزینه های بیشــتری در اختیار خریداران قرار 
داد. همچنین، بار روانی ایجادشــده توسط خبر واردات خودرو به رغم 
قطره چکانی بودن واردات، باعث شــد که خودرو دیگر تنها یک کالای 
سرمایه ای محسوب نشود. این تغییرات در کنار افزایش عرضه خودرو، 

باعث کاهش حساســیت بازار خودرو نسبت به نرخ ارز شد.
آیــا همچنان می توان گفت کــه نرخ دلار تاثیر مســتقیمی بر قیمت 

خودرو دارد یــا متغیرهای دیگری در تعیین قیمت ها نقش دارند؟

نــرخ دلار همچنان در بازار خودرو تاثیرگذار اســت، اما نه به شــدت 
گذشــته. درحال حاضر، عــلاوه بر نرخ ارز، متغیرهایــی مانند افزایش 
عرضــه خودرو، تغییر در سیاســت های وارداتی، رقابت میان برندهای 
داخلی و خارجی و امکان خرید اقســاطی از مونتاژکاران خودرو، نقش 

مهمــی در تعیین قیمت خودرو ایفا می کنند.
شما از بار روانی واردات خودرو صحبت کردید. آیا این تاثیر روانی در 
بلندمدت هم می تواند پایدار باشــد یا فقط در کوتاه مدت بازار را تحت 

تاثیر قرار داده است؟
تاثیر روانی واردات خودرو تا حدی پایدار خواهد بود، اما این پایداری 
به میزان واقعی بودن واردات بســتگی دارد. اگر واردات در حجم بالا 
و با قیمت های رقابتی انجام شــود، این تاثیر می تواند در بلندمدت نیز 
باقی بماند. اما اگر مانند گذشــته، واردات محدود و با قیمت های بالا 

باشد، این تاثیر به تدریج کاهش خواهد یافت.
برخی کارشناســان معتقدند که واردات خودرو به شــکل گسترده ای 
انجام نشــده و بیشــتر جنبه نمادین داشته اســت. نظر شما در این 

چیست؟ خصوص 
ایــن نظر تا حدی درســت اســت. تاکنون واردات خــودرو در حجم 
محدودی انجام شــده اســت و هنوز نتوانســته تاثیر واقعــی بر بازار 
بگذارد. اما همین میزان هم توانســته است تاثیر روانی داشته باشد و 

بازار را هرچند بســیار ندک، از حالت انحصاری خارج کند.
به نظر شــما، چرا خودروســازان چینی توانســته اند چنین سهمی در 

بازار ایران به دست آورند؟
دلیــل اصلی، عرضه گســترده و متنــوع محصولات چینــی همراه با 
شــرایط فروش اقســاطی اســت. این خودروها در مقایسه با تولیدات 
داخلــی، از نظر طراحــی و امکانات جذابیت بیشــتری دارند و قیمت 
آن ها نیز رقابتی تر شده اســت. علاوه بر این، نبود گزینه های وارداتی 
متنوع از برندهای مطرح جهانی، باعث شــد که خودروســازان چینی 

بتوانند به راحتی ســهم بازار را در اختیار بگیرند.
نــرخ دلار همچنان در بازار خودرو تاثیرگذار اســت، اما نه به شــدت 
گذشــته. درحال حاضر، عــلاوه بر نرخ ارز، متغیرهایــی مانند افزایش 
عرضــه خودرو، تغییر در سیاســت های وارداتی، رقابت میان برندهای 
داخلی و خارجی و امکان خرید اقســاطی از مونتاژکاران خودرو، نقش 

مهمــی در تعیین قیمت خودرو ایفا می کنند
آیــا افزایش عرضه خودروهــای چینی، منجر به کاهــش تقاضا برای 

خودروهای داخلی شده است؟
بله، افزایش عرضه خودروهای چینی باعث شــده است که خریداران 
گزینه های بیشــتری داشته باشند و دیگر به خرید خودروهای داخلی 
محدود نشــوند. به ویــژه در بخش خودروهای اقتصــادی و میان رده، 

خودروهای چینی جایگزین جدی برای تولیدات داخلی شــده اند.
فروش اقســاطی خودروهای چینــی چقدر در جذابیــت آن ها برای 

تاثیرگذار بوده است؟ خریداران 
بســیار تاثیرگذار بوده است. بســیاری از خریداران که توانایی خرید 
نقــدی خودروهای داخلی را نداشــتند، به ســمت خودروهای چینی 

با شــرایط اقساطی مناســب جذب شــدند. حتی اگر در نهایت مبلغ 
پرداختی بیشــتر از قیمت اولیه باشــد، امکان پرداخت تدریجی برای 

بسیاری از مشتریان جذابیت دارد.
شــما اشاره کردید که بازار از اردیبهشت ۱۴۰۲ وارد رکود شده است. 

این رکود هستند؟ چه شاخص هایی نشان دهنده 
کاهش حجم معاملات و کاهش ســرعت افزایش قیمت ها دو شاخص 
اصلــی این رکود هســتند. با وجود افزایش قیمــت دلار، بازار خودرو 
واکنش شــدیدی نشــان نداد و همچنان در حالت رکــود باقی ماند. 
این نشــان می دهد که خریداران منتظر گزینه های بهتری هســتند و 

عجله ای برای خرید ندارند.
آیا این رکود را می توان گذرا دانســت یا به دلایل ساختاری، احتمال 

ادامه دار بودن آن وجود دارد؟
این رکود بیشــتر به دلیل افزایش عرضه و کاهش تقاضای سرمایه ای 
برای خودرو ایجاد شده است. اگر شــرایط بازار تغییر نکند و واردات 

خودرو ادامه داشــته باشد، این رکود ممکن است ادامه دار باشد.
در شــرایط فعلی، آیا خودروسازان داخلی برای حفظ سهم بازار خود، 

راهکاری در پیش گرفته اند؟
برخی خودروســازان داخلی ســعی کرده اند با ارائه محصولات جدید 
یا ارتقای محصولات نســبتا جدیدتر خود، ســهم خود را حفظ کنند. 
اما همچنان رقابت با خودروهای چینی برای آن ها دشــوار است، زیرا 
تنــوع محصولات چینی و امکانات آن ها بیشــتر از خودروهای داخلی 

است.
با توجه به شــرایط فعلی، آیا انتظار دارید که در دو هفته پایانی سال 

جاری تغییری در وضعیت بازار خودرو ایجاد شود؟
اگــر تغییری در سیاســت های واردات خودرو ایجاد نشــود و نرخ ارز 
افزایش شدیدی نداشته باشد، بعید است که بازار از رکود خارج شود. 
البته ممکن اســت با نزدیک شدن به پایان سال، تقاضا کمی افزایش 
یابد، اما همچنان قدرت خریــد مردم تعیین کننده اصلی در این روند 

بود. خواهد 
نقش سیاســت های دولتی ازجمله قیمت گذاری دستوری در تغییرات 

آتی بازار را چگونه ارزیابی می کنید؟
قیمت گذاری دســتوری همچنان یک چالش بزرگ برای بازار خودرو 
اســت. این سیاست باعث شده که قیمت کارخانه ای و بازار آزاد فاصله 
زیادی داشته باشند و تقاضای سرمایه ای را در برخی بخش ها افزایش 
دهد. اگر سیاســت قیمت گذاری اصلاح شــود و عرضــه افزایش یابد، 

احتمال کاهش رکود در بازار وجود دارد.
به نظر شــما، برای بهبود شــرایط بازار و خروج از رکود، چه اقداماتی 

انجام شود؟ باید 
افزایــش واقعی واردات خودرو با تعرفــه منطقی، حذف قیمت گذاری 
دســتوری، تقویت رقابت در بازار و ارائه تســهیلات مناســب تر برای 
خرید خــودرو می توانند به خــروج از رکود کمک کننــد. همچنین، 
خودروســازان داخلی باید کیفیت و تنــوع محصولات خود را افزایش 

دهنــد تا بتوانند با خودروهای چینی رقابت کنند.

حل ۹۰درصد مشکلات صنعت خودرو در گرو دو عامل

مدیریــت  در  دولــت  اگــر  نجفی منــش:  محمدرضــا 
خودروســازان و قیمت گذاری محصــولات دخالت نکند، 

۹۰درصد مشکلات صنعت خودرو حل خواهد شد
رئیــس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان 
خودرو کشــور با بیان دو خواســته اصلی از دولت، اعلام 
کرد: »اگر دولت در مدیریت خودروسازان و قیمت گذاری 
محصــولات دخالــت نکند، ۹۰ درصد مشــکلات صنعت 

خودرو حل خواهد شد.«
محمدرضــا نجفی منــش بــا تاکید بر اهمیت اســتقلال 
مدیریتــی و قیمت گذاری در صنعت خودرو، افزود: »این 
دو اقــدام کلیدی می تواند صنعت خودرو را به ســرانجام 
نیرومحرکه  انجمن صنایع همگن  مطلوب برساند.«رییس 
و قطعه ســازان خودرو کشــور همچنین به مقاومت های 
موجود در مســیر خصوصی سازی مدیریت صنعت خودرو 
اشــاره کرد و گفت: »اگرچــه برخــی مخالفت ها وجود 
دارد، امــا با همــکاری و تلاش جمعی، ایــن حرکت که 
آغاز شــده است، به نتیجه خواهد رســید.«وی از شبکه 
تامین کنندگان خواست تا در این مسیر همکاری کنند و 
افزود: »ما باید کمک کنیم تا نتایج مثبت این تصمیمات 

به دست مردم برسد.«
نجفی منش ادامه داد: »با همکاری یکدیگر و مســئولان، 

می توانیــم خودروهایــی با کیفیت بالا و قیمت مناســب 
تولید کنیم و تعهدات خود را به درســتی انجام دهیم.«

ی با اشــاره به توانمندی هیات مدیره جدید ایران خودرو، 
اظهــار کرد: »اعضــای جدید هیات مدیــره ایران خودرو 
توانایــی لازم را دارند تا این اقدامــات را به خوبی پیش 
ببرنــد و ما نیز از هیچ کمکی دریــغ نخواهیم کرد تا به 
نقطــه مطلوب برســیم و نتایج این تلاش هــا را مردم به 

وضوح احساس کنند.«
آرش محبی نژاد، دبیر انجمــن صنایع همگن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودرو کشور نیز با تاکید بر نقش کلیدی 
قطعه ســازان در صنعت خــودرو، گفت: »قطعه ســازان 
ریشــه های صنعت خودرو هســتند و ۶۴ صنعت به این 
صنعت وابســته است؛ هرچه این ریشــه ها قوی تر شوند، 

صنعت خودرو نیز قوی تر خواهد شد.«
وی با بیان این که بخش خصوصی بار خودروســازی را از 
دوش دولت برخواهد داشــت، خاطرنشان کرد: »سرانجام 
دولــت و حاکمیت تصمیم گرفتند کــه این صنعت را به 

بسپارند.« خودش  کاربلدهای 
محبی نژاد در پاسخ به شــایعات درباره جابه جایی سهام 
در ایران خودرو، توضیح داد: »اصلا سهامی جابه جا نشده 
و مدیریت به یک کنسرســیوم متشکل از چند شرکت که 

از قبل سهام دار بوده اند واگذار شده است.«
وی بــا اشــاره بــه مســئولیت ســنگین هیات مدیــره 
جدیــد ایران خــودرو، اظهار کرد: »اگر خصوصی ســازی 
ایران خودرو موفق شــود، راه برای بقیه خصوصی سازی ها 
نیز باز می شــود و از این حیث، امانت بزرگی به دســت 

هیات مدیره جدید سپرده شده است.«
دبیــر انجمن صنایــع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان 
خودرو کشــور با تاکید بر نقش مطالبه گری تشــکل های 
مردم نهــاد، تصریح کرد: »انتظار داریــم مدیریت جدید 
خصوصــی ایران خودرو نیز مطالبه گر باشــد و کیفیت را 

در راستای منافع ذی نفعان ارتقا دهد.«
وی همچنین با اشــاره به انتظارات انجمن قطعه سازان از 
هیات مدیره جدید، ادامــه داد: »مدیریت جدید به عنوان 
بخش خصوصی باید از ظرفیت های موجود استفاده کند. 
انجمن همگن صنایع قطعه ســازی نیز تجربه زیادی دارد 
و ما حاضریم این تجربه را رایگان در اختیار خودروسازان 

قرار دهیم.«
تمرکز قطعه ســازان بر تامین نیازهای خودروسازان است

دبیر انجمن ســازندگان قطعــات و مجموعه های خودرو 
نیز در همین زمینه اعلام کرد: »شرکت های قطعه ساز به 
دور از حواشی و مسائل متفرقه، تمرکز خود را بر تولید و 

تامین نیازهای خطوط تولید خودروسازان قرار داده اند.«
مازیار بیگلو در این نشست با اشاره به دغدغه های زنجیره 
تامیــن، از مدیریت ارشــد گروه صنعتــی ایران خودرو و 
اعضای هیات مدیره خواســت تا به نیازهای قطعه ســازان 
به ویژه پرداخــت مطالبات آن ها، توجه بیش تری نشــان 
دهنــد. وی تاکید کــرد: »با تعامل و همــکاری دوطرفه 

می توان نگرانی های موجود را برطرف کرد.«
دبیر انجمن ســازندگان قطعــات و مجموعه های خودرو 
همچنین از خودروســازان خواســت تا نیازهای خود را 
به طور شــفاف اعلام کنند و افــزود: »برنامه های تولیدی 
و نحوه حــذف خودروهای قدیمــی و تولید خودروهای 
جدید باید به موقع اطلاع رســانی شــود تا قطعه ســازان 

بتواننــد قطعات مورد نیاز را تولید کنند.«
وی با اشــاره بــه ظرفیت بالای زنجیره قطعه ســازی در 
کشــور، اظهار کرد: »با توجه بــه توانمندی های موجود، 
امــکان تولیــد ۲میلیون دســتگاه خودرو در ســال در 
کشــور وجود دارد.«بیگلو در پایــان بر ضرورت همکاری 
بیش تــر بین خودروســازان و قطعه ســازان تاکید کرد و 
خاطرنشــان ساخت: »تنها با تعامل سازنده و شفافیت در 
برنامه ریزی ها می توان به رشــد و توسعه پایدار در صنعت 

خودرو دست یافت.«
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درخشش خودروساز بزرگ بخش خصوصی در رشد کیفی

»کرمان  موتور« موفق به دریافت گواهینامه جایزه ملی کیفیت شد

شرکت »کرمان موتور« با حضور در این دوره از جایزه ملی کیفیت، برای نخستین بار موفق به کسب این افتخار ارزشمند شد
در هجدهمین دوره جایزه ملی کیفیت ایران در ســال ۱۴۰۳، شــرکت کرمان موتور با تلاش در راستای حفظ و ارتقای کیفیت محصولات 
خود، موفق به کســب گواهینامه اهتمام به کیفیت شــد. این دستاورد مهم نشــان از تعهد عمیق این شرکت به ارائه محصولات با کیفیت و 
جلب رضایت مشتریان دارد. جایزه ملی کیفیت ایران، به عنوان معتبرترین جایزه کیفی در سطح کشور، با بهره گیری از دانش روز مدیریت 
و منطبق با شــرایط اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی ایران طراحی شــده است. این مدل، ابزاری کارآمد برای خود ارزیابی سازمان های فعال 

در حوزه صنعت و تولید در مسیر بهبود مستمر و دستیابی به کیفیت پایدار است.
شــرکت کرمان موتور با حضور در این دوره از جایزه ملی کیفیت، برای نخســتین بار موفق به کسب این افتخار ارزشمند شد. این موفقیت، 
تلاش  این شرکت در جهت ارتقای کیفیت محصولات و ارائه خدمات مطلوب به مشتریان را نشان می دهد. مراسم تقدیر و اهدای لوح اهتمام 
به کیفیت به شــرکت کرمان موتور، در تاریخ ســوم بهمن ماه در اتاق بازرگانی کرمان برگزار شد. در این مراسم که با حضور شهباز حسن پور، 
نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی؛ سیدمهدی طبیب زاده، رئیس اتاق بازرگانی کرمان و جمعی از مسئولین استانی برگزار شد، 

لوح اهتمام به کیفیت توسط اداره کل استاندارد کرمان به معاونت کیفیت شرکت کرمان موتور اهدا شد.
شرکت کرمان موتور همواره به کیفیت در فعالیت های خود توجه ویژه ای دارد و با بهره گیری از فناوری های روز دنیا و تلاش بی وقفه پرسنل 
خود، در جهت ارائه محصولاتی با کیفیت و مطابق با اســتانداردهای بین المللی گام برداشــته است. کرمان موتور با کسب این موفقیت، گام 
مهمی برای ارتقای سطح کیفی محصولات خود برداشته است. این شرکت قصد دارد با تکیه بر دانش و تجربه ۳۰ ساله خود، در آینده نیز 

به ارائه محصولاتی با کیفیت و نوآورانه ادامه دهد و رضایت مشتریان خود را بیش از پیش حاصل کند.
ارتقای کیفیت محصولات کرمان موتور درحالی به تایید معتبرترین جایزه کیفیت در ســطح کشور رسیده که این شرکت در سال های اخیر 
علاوه بر افزایش قابل توجه داخلی ســازی محصولات مونتاژی با کمک زنجیره تامیــن داخلی، به معرفی محصولات ملی بر پایه پلت فرم های 

اختصاصی مانند سدان ایگل و هاچ بک شدو پرداخته است.
در این راســتا، شــرکت طراحی و مهندســی قطعات کرمان خودرو )کادک( که به عنوان بازوی اجرایی کرمان موتور در ساخت داخل تامین 
قطعات خودروهای تولیدی فعالیت دارد، با اســتفاده از تیم مهندســی مجرب و متخصص خود و بهره گیری از ظرفیت شبکه قطعه سازی و 
توانمندی تولیدکنندگان داخلی، تحقق ســاخت داخل خودروهای تولیدی این شــرکت را تا حداکثر قابل دستیابی دنبال کرده و با تدوین 
شناسنامه های فنی و استانداردسازی به همراه ارزیابی پیمانکاران و استقرار تیم های مدیریت کیفیت، خرید قطعات و مجموعه های خودرویی 

با کیفیت اصلی را تضمین می کند.
در همین راستا و در جریان همایش قطعه سازان زنجیره تامین کرمان موتور که در دی ماه امسال برگزار شد، مدیرعامل کادک با بیان اینکه 
این شرکت هم اکنون با ۱۴۳ تامین کننده قطعات در ۱۷ استان کشور همکاری دارد، گفت: »درحال  حاضر بیش از ۲ هزار شماره فنی قطعه 
از سطح کشور برای تولیدات شرکت کرمان موتور تهیه و تامین می شود.« علی بهرامی تصریح کرد: »مهم ترین اصل ما در کادک این است 
که چنان چه در کیفیت تولید هر یک از قطعه ســازان زنجیره تامین اشــکالی شناسایی شد، تکرار نشود و تاکنون نیز سابقه نداشته است که 

قطعه سازی را جریمه کنیم.«
وی با توجه به اینکه اساسا کپی سازی قطعات فرآیندی است که افت کیفیت را شامل می شود، اضافه کرد: »ما همواره بهبود مستمر را در 
روند تولیدات دنبال می کنیم و با توجه به این که هم کرمان موتور و هم قطعه سازان از بخش خصوصی هستند، پشت هیچ قرارداد و توافقی 

هیچ انتظاراتی تعریف نخواهد شد.«
بهرامی با انتقاد از برخی شرکت های قطعه سازی داخلی که در هفت تا هشت سال گذشته حرکت رو به رشدی نداشتند، بیان کرد: »تعدادی 
از قطعه ســازان هنوز نمی خواهند از پراید، پژو و ســمند خارج شوند و چنان چه ما قرار باشــد به توافقی با شرکتی برسیم، نیازمند موفقیت 

قطعه سازی مذکور در کسب تکنولوژی و دانش تولید روز هستیم تا ضعف های موجود جبران شود.«
وی از هفت شــاخص مهم با عنوان الزامات کیفی ۲۰۲۵ زنجیره تامین کرمان موتور نام برد و گفت: »اثر موثر هوش مصنوعی، بحث داده ها، 
مزیت رقابتی، مدیریت ریسک، محیط زیست و منابع انسانی باید بیش از پیش در روند فعالیت های زنجیره تامین مورد توجه ما و قطعه سازان 

قرار گیرد.«

چرا عده ای در سودای بازگرداندن استیلای بخش دولتی بر »ایران خودرو« هستند؟
سه انتقاد بلاموضوع به »واگذاری مدیریت ایران  خودرو« به سهامداران خصوصی

طی دو هفته گذشــته، تغییرات قانونی در ایران خودرو صورت گرفت و مجمعی با حضور ســهام داران دولتی و خصوصی 
تشــکیل شــد که تصمیم به واگذاری مدیریت به بخش خصوصی گرفت. در این مجمع، هیچ جابه جایی ســهامی صورت 
نگرفت و صرفا مدیریت شــرکت واگذار شــد. اما به موازات این تغییرات مدیریتی که برخی کارشناســان و فعالان صنعت 
خودرو از آن به عنوان یک رنســانس مدیریتی یاد می کنند، عده ای به شــیوه های مختلف به انتقاد از تحولات ایران خودرو 

پرداختند و به بهانه های واهی خواســتار بازگشت استیلای بخش دولتی بر ایران خودرو شدند.
این در حالی اســت که در بیانیه ســهام داران بخش خصوصی بعد از واگذاری مدیریت ایران خودرو تاکید شده است: »در 
یک زمان بندی مطلوب، کیفیت محصولات تولیدی و خدمات به مردم شــریف ایران را ارتقا می دهیم و زیرســاخت های 
تولیدی و مالی شــرکت را احیا می کنیم تا خشنودی و رضایت اجتماعی همه ذی نفعان خانواده بزرگ ایران خودرو فراهم 

شود.«
عادل پیرمحمدی، مدیرعامل جدید گروه صنعتی ایران خودرو نیز در این خصوص، تصریح کرده اســت: »خصوصی سازی 
ایران خودرو نشــان می دهد که حاکمیت به این روش مدیریت اطمینان کرده اســت. بر این اساس، اگر موفق شویم، این 

الگویی برای ســایر صنایع خواهد بود و اگر موفق نشــویم، این مسیر برای خصوصی سازی های بعدی بسته می شود.«
برخی مخالفان این واگذاری، مدعی تضییع بیت المال شــدند، درحالی که اصولا ســهامی در این میان واگذار نشده و هیچ 
تغییر مالکیتی انجام نگرفته بود، بلکه صرفا کنسرســیوم ســهامداران بخش خصوصی که طی ۱۶ ســال گذشــته، بدون 
برخورداری از اختیارات مدیریتی، خون دل می خوردند و زیان دهی ایران خودرو را تماشــا می کردند، طبق رأی و مصوبه 
قانونــی مجمــع عمومی، اجازه مدیریت بنگاهی را پیدا کردند که بیش از ۵۰ درصد ســهام آن را سال هاســت در اختیار 

دارند.
در همین راستا،  هیات مدیره شرکت ایران خودرو شامل اعضای منتخب بخش دولتی و خصوصی، در پاسخ به این ادعاها، 
طی اطلاعیه ای اعلام کردند: »پس از ســال های متمادی، به حول و قوه الهی و در راستای تاکیدات مقام معظم رهبری و 
منویات رئیس جمهور محترم و حمایت ســایر سران محترم قوا، مبنی بر لزوم واگذاری بخش های صنعتی دولتی کشور به 
بخش خصوصی، انتظار مردم برآورده شــد و کنترل شرکت ایران خودرو به عنوان زیان ده ترین شرکت دولتی و بزرگ ترین 
خودروســاز کشــور که در بدترین شــرایط از نظر تولید محصول و زیان و میزان نارضایتی مشتریان قرار داشت، با تاکید 
بر اســتفاده از دانش روز جهــان و اعتقاد بر ایجاد بهره وری حداکثری، در اختیار بخــش خصوصی قرار گرفت و به امید 
حق تعالــی در زمان بندی مطلــوب، کیفیت محصولات تولیدی بزرگ ترین بنگاه خودروســازی ایران ارتقا خواهد یافت تا 
محصولاتی را در شــأن مردم ایران راهی بازار کند. لذا قویا از مردم و مســئولان محترم درخواســت می کنیم نســبت به 
اطلاعات خلاف واقع و قانون، هجمه رســانه ای و تشــویش اذهان افراد غیرمرتبط و غیرمتخصص که همگی در راســتای 
ایجاد شــبهه، تضعیف، تخریب و... ســاختار مدیریتی نوپای بخش خصوصی در شرکت ایران خودرو است، توجه نکنند.«

یکی دیگر از شــائبه هایی که ســعی در القای آن شد تا هجمه ای ازســوی جامعه قطعه سازان کشور علیه این واگذاری را 
شــکل دهد، ادعای تمامیت خواهی ســهامداران خصوصی ایران خودرو و ایجاد انحصار در زنجیره تامین این شــرکت بود 
کــه مدیرعامــل جدید گروه صنعتی ایران خودرو در پاســخ به آن گفت: »با تغییر مدیریت جدیــد، تغییری در ارتباط با 
قطعه ســازان ایجاد نمی شــود و ســهم آن ها کاهش نخواهد یافت. البته اگر قطعه ای بی کیفیت ارایه شود، قطعا برگشت 

خواهد خورد.«
عادل پیرمحمدی با بیان این که قطعه ســازان ســرمایه گذاری کرده اند و ما از دانش فنی و خدمات آن ها در زنجیره تامین 
اســتفاده می کنیم، تصریح کرد: »برخلاف برخی شــایعات و اخبار منفی درپی تغییرات مدیریتی در ایران خودرو، کاهش 
ســهم تامین  هیچ بخشی از ســازندگان داخلی قطعات ایران خودرو به هیچ وجه در برنامه هیات مدیره جدید ایران خودرو 
نیســت و هیچ سازنده ای حذف نمی شود. اولویت ما همکاری با همه ســازندگان است و این همکاری ها با رعایت ضوابط 

خاص و با مــلاک بودن قیمت و کیفیت رقابتی ادامه خواهد یافت.«
وی افزود: »براســاس سیاســت های جدید هیات مدیره، تلاش بر این خواهد بود که اقدامات موازی برای واردات قطعاتی 
که توانایی و ظرفیت تولید آن در زنجیره تامین داخل کشــور وجود دارد، متوقف شــود.« پیرمحمدی ادامه داد: »اولویت 
ما همکاری با ســازندگان خرد اســت و این همکاری ها با رعایت ضوابط خاص و با ملاک بــودن قیمت و کیفیت رقابتی 

ادامه خواهد یافت.«
یکی دیگر از حربه های منتقدان برای انتقاد از واگذاری مدیریت ایران خودرو به کنسرســیوم ســهامداران خصوصی آن، 
ابراز نگرانی درخصوص تعدیل نیرو در ایران خودرو و همچنین تحت شــعاع قرار گرفتن وضعیت معیشتی کارکنان به ویژه 

کارگران این گروه صنعتی بوده است.
این در حالی اســت که مدیرعامل جدید ایران خودرو با بیان این که یکی از دغدغه های مؤکد هیات مدیره و ســهام داران، 
بهبود معیشــت کارکنان شــرکت بوده، تصریح کرده اســت: »اگر وضعیت ایران خودرو از نظر درآمدی بهتر شــود، باید 

بخشــی از درآمدهای حاصله برای مجموعه تلاشــگران ایران خودرو و بهبود شرایط معیشت و رفاه آن ها صرف شود.«
در همین راســتا، مدیر حوزه مدیرعامل ایران خودرو نیز با بیان این که، ســهام داران ارشــد ایران خودرو اهمیت ویژه ای 
برای منابع انســانی شــرکت قائل هســتند، تاکید کرد: »برخلاف شــایعاتی که پیش از این عنوان می شد، هیات مدیره و 
ســهام داران این مجموعه، بر توجه به منابع انسانی و رسیدگی حداکثری به وضعیت حقوق و معیشت آنان تاکید دارند.«
محســن مقدم افزود: »در دوران جدید مدیریتــی ایران خودرو با راهبری بخش خصوصی، تاکید بر اســتفاده حداکثری 
از ظرفیت های ارزشــمند انســانی این گروه صنعتی است و شایســته گزینی و تخصص پروری از اولویت های تصمیمات در 

انسانی است.« حوزه منابع 

یک فعال و کارشناس حوزه خودرو:یک فعال و کارشناس حوزه خودرو:

خودروهای وارداتی دارای »ای  مارک« سریع تر گواهی »تایید نوع« می گیرندخودروهای وارداتی دارای »ای  مارک« سریع تر گواهی »تایید نوع« می گیرند

رضــا آریاراد: خودروهــای وارداتی برخوردار از اســتاندارد 
اروپایی E-Mark، معمولا با چالش های کمتری در فرآیند 
تایید نوع در ایران مواجه می شوند. زیرا این خودروها از ابتدا 

با استانداردهای جهانی هم راستا بوده اند
باتوجــه به رشــد روزافزون بــازار خودروهــای خارجی و 
واردات آن هــا به ایــران، اســتانداردهای ایمنی به یکی از 
مهم ترین مســائل در فرآیند تولید، واردات و تاسیس تایید 
نوع خودروها تبدیل شــده اند. خودروهای لوکس به دلیل 
ویژگی های خاص خود نظیر سیستم های پیشرفته ایمنی، 
طراحی های پیچیده و استفاده از تکنولوژی های نوین، نیاز 
به ارزیابی هــای دقیق تری دارند. این خودروها معمولا باید 
از اســتانداردهای ایمنی به روزتری پیروی کنند که به ویژه 
شامل آزمون های پیچیده تر و بررســی های دقیق تر برای 
اطمینان از عملکرد بهینه آن ها در شــرایط بحرانی است. 
از سوی دیگر، خودروهای معمولی که در بازار ایران عرضه 
می شــوند، ممکن است نیاز به این سطح از بررسی و تایید 

نداشته باشند.
رضا آریاراد، فعال و کارشــناس حوزه خودرو به بررســی 
ابعاد مختلف تاثیر اســتانداردهای ایمنی بر تولید و واردات 
خودروهای خارجی به ایران پرداخت و تفاوت های موجود 
در فرآیند تایید نوع این خودروها در مقایسه با خودروهای 

معمولی را تشریح کرد.
وی با بیان این که برای واردات این خودروها به ایران، علاوه 
بر رعایت استانداردهای ایمنی، تست های آلایندگی، مصرف 
سوخت و انتشــار گازهای گلخانه ای نیز مورد ارزیابی قرار 
می گیرد، افزود: »در این راستا، چالش ها و الزامات مختلفی 
برای تامین اســتانداردهای جهانی در این خودروها مطرح 
می شود که نیازمند نظارت دقیق تر از سوی نهادهای مربوطه 

است.«
چه فرآیندی برای بررســی تاییدیه هــای اروپایی ازجمله 
ای مارک، برای خودروها در ایران وجود دارد و این تاییدیه ها 

چه اهمیت و کاربردی دارند؟
تاییدیه های اروپایی مانند ای مــارک )E-Mark( و دیگر 
استانداردهای مشابه، برای خودروها و قطعات خودرویی که 
قصد ورود به بازار ایران را دارند، نقش مهمی ایفا می کنند. 
این تاییدیه ها به طور کلی به معنای تطابق با استانداردهای 
ایمنی، محیط زیســتی و کیفیت فنی کشــورهای اروپایی 

هستند.
فرایند اخذ این تاییدیه ها معمولا شــامل انجام تست های 
مختلف در مراکز معتبر اروپایی است. این تست ها می توانند 
شامل بررسی های عملکردی، تســت های ایمنی تصادف، 
مصرف سوخت، آلایندگی و عملکرد اجزای مختلف خودرو 
مانند سیستم ترمز، فرمان و سیستم های الکترونیکی باشد.

در ایران، برای دریافت تاییدیه های مشــابه از سازمان ملی 
اســتاندارد و نهادهای نظارتی مربوطه، خودرو یا قطعه باید 
همان مراحل و شرایط استانداردهای اروپایی را رعایت کند. 
این تاییدیه ها نشان می دهند که خودرو یا قطعه مطابق با 
قوانین و الزامات بین المللی اســت و می تواند به طور قانونی 

وارد بازار ایران شــود. خودروهای جذابــی که از برندهای 
اروپایی، ژاپنی و کره ای با این تاییدیه ها وارد ایران می شوند، 
معمولا از استانداردهای کیفیت و ایمنی بالاتری برخوردارند 
که باعث افزایش اعتماد به خودروهای وارداتی است و این 

مسأله برای مصرف کنندگان اهمیت بالایی دارد.
درحالی که هم خودروســازان و قطعه ســازان ایرانی و هم 
برخــی واردکننــدگان خودروهای خارجی، الزامی شــدن 
برخی استانداردهای ۸۵گانه برای محصولات بازار ایران را 
غیرکابردی و نامناســب می دانند، بسیاری از مشتریان نیز 
هستند که این استانداردها را ناکافی می دانند. ارزیابی شما 

در این خصوص چیست؟
عرضه کنندگان خودرو معتقدند برخی از این اســتانداردها 
مانند چــراغ روز برای ایران که کشــوری آفتابی اســت، 
کاربرد چندانی ندارد یا استانداردی مانند GSI )راهنمای 
تعویض دنده( را در افزایش کیفیت و ایمنی خودرو چندان 
موثر ندانســته و این قبیل اســتانداردها را موجب تحمیل 
هزینــه به مصرف کننده می دانند. امــا در مقابل، طیفی از 
مصرف کنندگان با مقایسه محصولات موجود در بازار ایران 
و جهان، از عقب ماندگی اســتانداردهای داخلی گلایه مند 

هستند.
در این خصوص باید گفت؛ گرچه اســتانداردهای اروپایی 
بســیار ســختگیرانه و معتبرند اما برخی از کشــورهای 
واردکننده مانند ایران ممکن اســت نیازمند تطابق آن ها با 
استانداردهای خاص خود باشند که با توجه به ویژگی های 
اقلیمی، محیط زیستی یا اقتصادی هر کشور تعیین می شود.
به عنوان مثال، در بسیاری از موارد، قوانین داخلی ممکن است 
به تولیدکنندگان و واردکنندگان اجازه دهند که خودروهایی 
را عرضــه کنند که به طور کامل مطابق با اســتانداردهای 
اروپایی نباشــند، اما از دیدگاه اســتانداردهای ملی کشور، 
پذیرش شــوند. از سوی دیگر، سازمان ملی استاندارد ایران 
به عنوان نهاد نظارتی، بسیاری از استانداردها و تست هایی 
که بــرای تایید خودروها نیاز اســت را از اســتانداردهای 
بین المللی به ویژه اســتانداردهای اروپایــی، اقتباس کرده 
است. این به این معناست که حتی اگر ایران نهاد مستقلی 
برای اعطای تاییدیه های مشــابه به ای مارک نداشته باشد، 
به طور غیرمستقیم با استفاده از این استانداردها، محصولات 

وارداتی را تحت ارزیابی قرار می دهد.
در واقــع، ایــران در زمینــه خودروهای وارداتــی از این 
اســتانداردهای جهانی برای تایید نوع استفاده می کند، اما 
ممکن است در مقایســه با دیگر کشورهای عضو اتحادیه 
اروپا، برخی ملزومات سختگیرانه تر را در نظر نگیرد. بنابراین، 
درحالی که ایــران به طور مســتقل از تاییدیه های اروپایی 
استفاده نمی کند، توجه به استانداردهای داخلی همچنان 

در فرآیند واردات خودرو و قطعات اهمیت دارد.
ایــن اســتانداردها می توانند شــامل الزامــات مربوط به 
ایمنی، آلایندگی و مصرف ســوخت باشند. به این ترتیب، 
خودروهایی که به ایران وارد می شوند باید با استانداردهای 
داخلی هماهنگ باشــند، اما این به معنای نادیده گرفتن 

استانداردهای بین المللی نیســت، بلکه یک نوع ترکیب و 
هم راستایی بین استانداردهای جهانی و نیازهای بومی است.
آیا موسســات بررسی کیفیت و ایمنی چینی هم در زمینه 
اســتانداردهای واردات خودرو به ایران مرجعیت دارند و آیا 
محصولات چینی هم باید برای واردات به ایران تاییدیه های 

اروپایی را دریافت کنند؟
چیــن درحال حاضر یکی از کشــورهای مهم تولیدکننده 
خودرو و قطعات خودرو در جهان اســت و محصولات آن 
به طور گسترده به کشــورهای مختلف، ازجمله ایران وارد 

می شوند.
چین با توجه به رشــد ســریع صنعتی و ارتقای ســطح 
فناوری های خود، توانسته است استانداردهایی را ارائه دهد 
که به تدریج به اســتانداردهای جهانی نزدیک تر می شوند. 
به ویــژه در چند ســال اخیر، چین تلاش کرده اســت تا 
خودروهــای تولیدی خود را با اســتانداردهای بین المللی 
هماهنگ کند و بســیاری از کارخانه هــای چینی اکنون 
 China( یا CCC قــادر به دریافت تاییدیه هایی نظیــر
Compulsory Certification( یا حتی تاییدیه های 

اروپایی مانند ای مارک هستند.
با این  تفاصیل و درحالی که بسیاری از تولیدکنندگان چینی 
 CCC موفق بــه دریافت تاییدیه هــای بین المللی مانند
یا GSO )اســتاندارد کشــورهای حــوزه خلیج فارس(، 
خودروهای چینی که قصــد واردات به ایران را دارند، باید 

مطابق با استانداردهای ملی ایران نیز تایید شوند.
در برخی موارد، اســتانداردهای چینی ممکن است به طور 
مستقیم با استانداردهای اروپایی تفاوت هایی داشته باشند، 
به همین دلیل لازم است که خودروهای چینی وارداتی برای 
تطابق با الزامات استانداردهای داخلی ایران مورد بازبینی و 
تایید قرار گیرند. در مجموع، اگر یک خودرو چینی بخواهد 
تاییدیه های اروپایی مانند ای مــارک را دریافت کند، باید 
مراحل خاصی را طی کند. این خودرو باید در مراکز تست 
معتبر اروپایی ارزیابی شود و تمام الزامات ایمنی، عملکردی 

و آلایندگی را رعایت کند.
بنابرایــن، درصورتی که یک خودرو چینی موفق به دریافت 
تاییدیه های اروپایی شود، می تواند به راحتی وارد بازار ایران 
شود و احتمالا برای مصرف کنندگان ایرانی جذابیت بیشتری 
خواهد داشت، به ویژه اگر این خودرو با استانداردهای جهانی 

تطابق داشته باشد.
چه تفاوت هایی بین استانداردهای ای مارک و استانداردهای 
داخلــی ایران وجود دارد و این تفاوت ها چگونه می تواند بر 

واردات خودرو تاثیر بگذارد؟
اســتاندارد ای مارک معمولا بر اســاس دســتورالعمل ها 
و تســت های اروپایــی صــادر می شــود کــه شــامل 
مراحــل دقیــق تســت ایمنــی، آلایندگــی، عملکــرد 
 و کیفیــت اســت. ایــن اســتانداردها توســط نهادهای

 رسمی در کشورهای اروپایی مانند آلمان، انگلستان و هلند 
صادر شده و به عنوان ضمانت برای کیفیت و ایمنی خودروها 

شناخته می شوند.

چالش های قطعه  سازان در سایه سیاست  زدگی خودروسازان بزرگ
صنعــت قطعه کشــور به عنــوان یکی از ارکان اصلــی زنجیره تامیــن خودرو، با 
چالش هایی روبه رو اســت که نه تنها رشد این صنعت را کند کرده، بلکه زمینه ساز 
خروج بسیاری از فعالان این حوزه از چرخه تولید شده است. سیاست های نادرست 
قیمت گذاری، کمبود نقدینگی، مشــکلات تامین مواد اولیه و از همه مهم تر، عدم 
حمایت کافــی از تولیدکنندگان داخلی در برابر رقبای خارجی، شــرایطی را رقم 
زده اند که حتی بزرگ ترین قطعه سازان نیز برای ادامه فعالیت خود با دشواری های 

زیادی مواجه شده اند.
مادامی که مشــکل قیمت گذاری دستوری و معضل نقدینگی برطرف نشود، مسائل 
مربوط به کیفیت نیز همچنان به قوت خود باقی خواهند ماند. این در حالی اســت 
که بسیاری از قطعه سازان داخلی برای ادامه فعالیت، به اجبار وارد بازار افترمارکت 
شــده اند؛ بازاری که اگرچه به آن ها امکان بقا می دهد اما به معنای خروج تدریجی 
از زنجیره تامین خودروسازان نیز هست. آمارها نشان می دهند طی سه سال اخیر، 
حدود ۳۷درصد قطعه سازان به دلیل مشکلات عدیده ای که در تولید دارند، به بازار 

افترمارکت روی آورده اند.
ازسوی دیگر، قطعه ســازان چینی با حمایت های دولتی و برخورداری از یارانه های 
۱۷درصدی کشــور متبوع خود، به راحتی در بازار ایــران فعالیت می کنند. این در 
حالی اســت که تولیدکنندگان داخلــی نه تنها از چنیــن حمایت هایی برخوردار 
نیستند، بلکه با مشکلاتی مانند قطعی های دوره ای برق و افزایش هزینه های تولید 
نیز مواجه  هســتند. در چنین شــرایطی، چگونه می توان انتظار داشت قطعه سازان 

داخلی توان رقابت با رقبای خارجی را داشته باشند؟
راهکار اساسی در این میان، اصلاح سیاست های حمایتی و ایجاد شرایط برابر برای 
تولیدکنندگان داخلی در مقایسه با رقبای خارجی است. تخصیص عادلانه ارز برای 
واردات مواد اولیه، بازنگری در سیاســت های قیمت گذاری، کاهش فشارهای مالی 

و افزایش حمایت های دولتی می تواند مســیر پایدارتری برای صنعت قطعه کشور 
ترســیم کند. بدون چنین تغییراتی، خروج تدریجی قطعه سازان از زنجیره تامین و 
افزایش وابستگی به قطعات وارداتی، نتیجه ای ناگزیر خواهد بود؛ مسیری که نه تنها 
اشتغال و ســرمایه گذاری داخلی را تهدید می کند، بلکه کیفیت و قیمت تمام شده 

خودروهای داخلی را نیز تحت تاثیر قرار خواهد داد.
علاوه بر چالش های یادشده، سیاست های کلان اقتصادی نیز به مشکلات قطعه سازان 
دامن زده است. نوسانات نرخ ارز، عدم دسترسی آسان به تسهیلات بانکی و افزایش 
هزینه های تولید ازجمله عواملی هســتند که توان رقابتی تولیدکنندگان داخلی را 
کاهش داده اند. بســیاری از قطعه سازان با مشکل تامین نقدینگی مواجه  بوده و در 
چنین شرایطی، سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه و بهبود کیفیت محصولات عملا 
غیرممکن شده است. در حالی که کشورهای توسعه یافته با ارائه تسهیلات کم بهره، 
معافیت های مالیاتی و حمایت های هدف مند، قطعه سازی خود را تقویت می کنند، 
تولیدکنندگان داخلی ناچارند با مشــکلات مالی و بوروکراسی پیچیده دست وپنجه 
نرم کنند.ازســوی دیگر، نبود استراتژی روشن برای توسعه صنعت قطعه ، چشم انداز 
این حوزه را مبهم کرده است. در حالی که در بسیاری از کشورها، برنامه ریزی های 
بلندمدت برای رشــد و توسعه صنعت خودرو و قطعه سازی در نظر گرفته می شود، 
در ایران سیاستگزاری ها بیشــتر به صورت مقطعی و بدون در نظر گرفتن نیازهای 
آینده انجام می شــود. نتیجه این شــرایط، کاهش انگیزه ســرمایه گذاری، افزایش 
وابستگی به واردات و کاهش ســهم تولیدکنندگان داخلی در بازار است.اگر دولت 
و نهادهای تصمیم گیرنده هرچه زودتر به این مسائل رسیدگی نکنند، ممکن است 
شــاهد افول جدی قطعه سازی کشــور و خروج بیشتر تولیدکنندگان از این چرخه 
باشیم؛ امری که بدون شــک تاثیرات منفی گسترده ای بر اقتصاد و اشتغال کشور 

خواهد داشت.
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سهم ناچیز خوابگاه های متأهلی در دانشگاه ها و 

لزوم توجه مجریان جوانی جمعیت

خبر

عضو شورای شهر تهران عنوان کرد

هدر رفت ۱۵ تا ۳۵ درصدی آب در تهران
توزیع ناعادلانه سرانه فضای سبز در پایتخت

رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر تهران با تأکید بر اینکه باید به مســئله نشت آب در شبکه تهران 
توجه بیشتری شود، گفت: طبق آمارها از ۱۵ تا ۳۵ درصد هدر رفت آب در تهران گزارش شده است.
مهدی بابایی، درباره کاهش منابع آبی در پایتخت اظهار کرد: در حوزه نگهداشــت فضای ســبز برای 
تأمیــن آب هرچه که می توانیم باید راندمان آبیاری را افزایش دهیم و از روش های مکانیزه اســتفاده 
کنیم. ما در ســال ۱۴۰۳ یک عدد چند همتی برای مکانیزاســیون آبیاری و همچنین انتقال پساب از 
تصفیه خانه ها برای آبیاری درختان تصویب کردیم و همین مقدار را هم در سال ۱۴۰۴ تکرار خواهیم 
کرد، چرا که رویکرد ما برای سال بعد توسعه فضای سبز نیست و استانداردهای لازم را اجرایی کرده ایم.
وی ادامه داد: تنها دغدغه ما این است که چند ناحیه ما فاقد بوستان است؛ سرانه فضای سبز در تهران 
تأمین شــده، اما در بعضی از نقاط عادلانه توزیع نشده اســت. ما نسبت به احداث بوستان در محلات 
فاقد بوستان اقدام می کنیم اما دیگر رویکرد توسعه ای به فضای سبز نداریم. بنابراین باید سرانه فضای 
ســبز برای هر شــهروند تهرانی ۱۰ متر مربع و طبق قانون هوای پاک ۱۵ متر مربع باشد؛ سرانه درون 
شهری ما ۱۶.۳۵ است و این یعنی سقف های مصوب را عملیاتی کردیم و باید به سمت عادلانه کردن 

توزیع فضای سبز برویم.
رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر تهران با بیان اینکه اولویت شورای شهر در سال آینده نگهداشت، 
مکانیزاسیون آبیاری و انتقال پساب از تصفیه خانه ها برای آبیاری فضای سبز است، گفت: باید برداشت 

آب از سفره های زیرزمینی را کاهش دهیم، اما این کار نیاز به زمان دارد.
عضو شــورای شــهر تهران تأکید کرد: یکی از دغدغه های ما این است که حفر چاه های عمیق توسط 
شــرکت آب و فاضلاب انجام نشــود؛ چرا که موجب خشکی آب و فرونشســت در تهران می شود. باید 
راندمان و بهره وری را افزایش دهیم تا میزان حفر چاه ها و اســتفاده از آب های زیر زمینی کاهش پیدا 

کند. استفاده از پساب را نیز به صورت ویژه پیگیری خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: یکی از الزاماتی که برای شــهرداری داریم این اســت که تصفیه خانه های محلی را هم 
احداث کند؛ در چند ســال اخیر دو سه مورد داشتیم و اعتبارات لازم را گذاشتیم تا تصفیه خانه محلی 

احداث کند و از آن برای آبیاری درختان استفاده شود.
بابایی در خصوص نشــت لوله های انتقال دهنده آب در پایتخت نیز بیان کرد: باید به مسئله نشت آب 
در شبکه تهران توجه بیشتری شود؛ طبق آمارها از ۱۵ تا ۳۵ درصد هدر رفت آب تهران گزارش شده 
اســت. شرکت آب و فاضلاب هم این مسئله را در دســتور کار نمی گذارد و باید به صورت جدی تر به 

این موضوع بپردازد.

کاهش ۲۰ درصدی بافت های فرسوده طبق قانون

انک ها همراهی می کنند؟

در قانون برنامه هفتم توســعه کاهش سالانه ۲۰ درصدی بافت های فرسوده هدف گذاری شده و طبق 
قانون جهش تولید مســکن، بانک ها باید ۲۵ درصد تســهیلات پرداختی خود به بخش مســکن را به 
بافت های فرســوده اختصاص دهند؛ البته در ســال های گذشــته بانک ها تمایــل چندانی به پرداخت 

تسهیلات حوزه مسکن نشان نداده اند.
 حدود دو میلیون و ۵۰۰ هزار بنای ناپایدار در کشــور وجود دارد و چنانچه به جای هر بنا ســه واحد 
ســاخته شود، ۷.۵ میلیون واحد مسکونی جدید خواهیم داشــت. مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران با بیان این مطلب گفته اســت: در صورت همکاری بانک ها این چشم انداز قابل تحقق خواهد بود 

و دور از دسترس نیست.
مســاله این است که بانک ها در سال های گذشــته تمایلی به پرداخت تسهیلات مسکن از خود نشان 
نداده اند. بانک ها طبق قانون باید ۲۰ درصد از کل تســهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص دهند، 

اما در سال های گذشته میزان پرداختی بانک ها به حوزه مسکن حدود ۵ درصد بوده است.
در بیش از پنج ســال گذشــته ۲۲۴ همت برای اجرای طرح های مسکن پرداخت شده که ۶۳ همت از 
این مبلغ مربوط به ۶ ماهه دولت چهاردهم اســت و هم اکنون قراردادهای منعقد شده مسکن به بیش 
از یک میلیون واحد رســیده اســت. این در حالی است که باید در پنج سال گذشته پنج میلیون واحد 

مسکونی احداث می شد.
از ســوی دیگر بانک ها باید ۲۵ درصد از تســهیلات مســکن را به بافت های فرسوده اختصاص دهند. 
بافت های فرســوده به دلیل برخورداری از امکانات و زیرســاخت های شهری از موقعیت مناسبی برای 

تامین مسکن خانوارها برخوردارند. بنابراین لازم است تا بیشتر به این بخش پرداخته شود.
در قانون برنامه هفتم توسعه کاهش سالانه ۲۰ درصد از بافت های فرسوده، تولید صنعتی ساختمان و 
ساخت ســالانه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در بافت های ناکارآمد شهری، هدف گذاری شده است. دولت 
برای تحقق این هدف برنامه هایی مثل مشوق های ۱۹ گانه، تخفیف ۵۰ تا ۱۰۰ درصد صدور پروانه در 

بافت و طرح کلید به کلید را اجرا می کند.
عبدالرضا گلپایگانی - مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران - با اشاره به طرح کلید به کلید گفته 
اســت: بر اساس این طرح مالکان در محلات فرسوده که  ملکشــان در مسیر گذر یا پروژه های تامین 
ســرانه های خدماتی قرار دارد، با واگذاری به دولت یا شهرداری می توانند زمین یا واحد نوسازی شده 
با ۴۰ درصد تخفیف دریافت کنند که پس از بررســی کارشناســی و اولویت بندی محدوده ها به  زودی 
عملیات اجرایی آن در کشور آغاز می شود. اکنون  مقدمات اجرایی شدن این طرح در دست انجام است 

و به محض آماده شدن، اجرای طرح آغاز خواهد شد.
دســتگاه های مختلفی مانند شــهرداری ها، وزارتخانه های دیگر و... در برنامه نوســازی دخیل هستند. 
برآوردها از ســال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ نشان می دهد حدود ۱۰ میلیون نفر در بافت فرسوده ساکن هستند. 
ایــن تعــداد در ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار واحد زندگی می کنند کــه دو میلیون و ۷۰۰ هزار واحد نیاز به 
مقاوم سازی و نوسازی دارد. قانون گذار نوسازی سالانه ۱۰۰ هزار واحد را تکلیف کرده است. طبق آمار 
شــهرداری ها در یک ســال گذشته )آبان سال قبل تا آبان امســال( حدود ۵۰ هزار واحد مسکونی در 
بافت، پروانه ســاخت گرفتند اما لزوماً تمام این پروانه ها منجر به ساخت و ساز و پایان کار نشده است. 
ســال گذشته و امسال در کل محدوده های شهری آمار صدور پروانه سیر نزولی دارد. وضعیت رکود بر 

ساختمان سازی حاکم است که این وضعیت در بافت ها هم خودش را نشان داده است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری با اشــاره به پنج برنامه دولت چهاردهم برای نوسازی بافت های 
فرسوده گفت:  با توجه به اینکه اهداف برنامه نوسازی در سال های گذشته محقق نشده، اکنون نوسازی 

۶۰۰ هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده شهری، یکی از تکالیف نهضت ملی مسکن است.
بازنگــری طرح های ویژه بافت های تاریخی اردبیل، شــیراز و مشــهد با رویکرد نویــن در وزارت راه و 
شهرســازی در همراهی وزرات میراث فرهنگی و نهادهای شهری تهیه شد. بهمن امسال، گلپایگانی با 
بیان این مطلب خاطرنشان کرد: رویکردی که در سال های گذشته در خصوص بازآفرینی وجود داشت 
صرفا با نگاه کالبدی و تخریب و نوسازی بافت ها بود که عملا به نادیده گرفتن ارزش های تاریخی منجر 
شــد. پروژه هایی که در شیراز و مشهد در خصوص بافت های پیرامون حرم های مطهر مصوب شده بود 

آسیب های جدی به آثار تاریخی پیرامون حرم های مطهر وارد کرد.
به گفته گلپایگانی، سیاســت شرکت بازآفرینی شهری ایران این است که پروژه های دارای بیش از ۸۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی در اولویت تامین اعتبار قرار بگیرند تا در ۶ ماه اول سال آینده به بهره برداری 

برسند و مردم شیرینی بهره مندی از آن ها را بچشند.

مدیر عامل میادین میوه و تره بار تهران:

کمبودی برای تامین کالاهای مورد نیاز ماه رمضان و ایام عید وجود ندارد

مدیرعامــل میادین میوه و تره بــار تهران اعلام کرد: تمامی مایحتاج بــه غیر از برنج طارم و 
هاشــمی که قیمت گذاری اخیر مانع عرضه آن شــده، در میادین میوه و تره بار در دسترس 

مردم قرار دارد.
 مهدی بختیاری زاده در مورد تامین کالاهای موردنیاز ماه رمضان وعید گفت: برنج پاکستانی 
۶۳ هزار تومان در حال عرضه هستند و برنج تنظیم بازاری به میزان کافی موجود است وبرنج 
هــای پرمحصول به انــدازه کافی وجود داردو تنها برنجی که بــه علت قیمت گذاری عرضه 

نمیشود برنج درجه یک هاشمی و طارم است.
وی  در مورد تامین سایر اقلام ضروری با بیان اینکه به لطف خدا روغن،حبوبات، قند وشکر و 
با توجه به ماه رمضان، خرما به اندازه کافی در میادین وجود دارد گفت: مردم استقبال خوبی 

نیز داشتند و شاهد حضور مردم برای خرید مایحتاج خود هستیم.
بختیاری زاده ادامه داد: محصولات به اندازه کافی وبا قیمت مناسب موجود است وامید است 
تا شــب عید وتحویل سال بتوانیم در تامین موفق باشیم و به اندازه کافی بتوانیم محصولات 

را تامین کنیم.

به دنبال تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت اگرچــه تعداد و ظرفیــت خوابگاه های 
متأهلین در راســتای دســتیابی به اهداف قانون 
مذکور رشد یافت اما گزارشات نشان می دهد که 
همچنان شــکاف عمیقی بین نیاز دانشجویان با 
وضعیت موجود وجود دارد. بــه طوریکه باوجود 
۹۳ هزار و ۹۰۵ دانشجوی متأهل در دانشگاه های 
دولتی ذیل وزارت علــوم تنها ۳۸ بلوک خوابگاه 
متأهلیــن با ظرفیت ۱۷۴۲ نفــر وجود دارد؛ این 
رقم به این معناســت که از هر ۱۰۰ دانشــجوی 
متأهل در کشور تنها برای دو نفر خوابگاه متأهلی 

در دسترس است.
 یکی از چالش ها و موانع ازدواج جوانان هزینه های 
شــروع زندگی به ویژه هزینه های مســکن است. 
مراجعه به نتایج افکارســنجی های ملی در سطح 
کشــور نیز نشــان از اهمیت موضوع هزینه های 
مســکن در شــروع زندگــی و ازدواج دارد. در 
پیمایش ملی خانواده که توسط جهاد دانشگاهی 
در ســال ۱۳۹۸ با بیــش از ۵۰۰۰ جامعه نمونه 
انجام شد، پاســخگویان در پاسخ به این پرسش 
که »به نظر شــما هر کدام از موارد زیر چقدر در 
بالا رفتن ســن ازدواج تأثیــر دارند« نقش »عدم 
برخورداری از مسکن مســتقل« را تا ۸۲ درصد 
به صورت خیلی زیاد و یا زیاد مهم تلقی کرده اند. 
علاوه بر این، داده های عینی نیز نشان از اهمیت 

هزینه های مسکن در شروع زندگی دارد.
اگرچــه دولت در راســتای کاهــش هزینه های 
مســکن گام هایی همچون مسکن مهر، تسهیلات 
مسکن برای مســکن اولی ها و مسکن اجتماعی 
را برداشــته، اما مجموع این اقدامات، نتوانســته 
بار هزینه مســکن را از روی دوش زوج های جوان 
بردارد و براساس گزارش مرکز آمار ایران، شاخص 
زمان انتظار برای خانه دار شدن خانوارهای شهری 
کشــور برای یک واحد مســکونی با مساحت ۸۰ 
متر مربع و با فرض عدم تغییر قیمت مســکن و 
ذخیره کل درآمد سالیانه خانوار، در سال ۱۳۹۴ 
برابر ۴.۱ سال بوده است که این شاخص در سال 
۱۳۹۶ به ۳.۵ ســال کاهش می یابد، اما در سال 
۱۴۰۰ بار دیگر به ۸.۴ سال افزایش می یابد. حال 
اگر هزینه های خوراکی خانوار از درآمد کسر شود، 
مدت زمان انتظار در سال ۱۳۹۴ به ۵.۳ سال، در 
سال ۱۳۹۶ به ۴.۴ سال و در سال ۱۴۰۰ به ۱۰.۸ 
سال می رسد. در حالی که با کسر کل هزینه های 
خانــوار، مدت زمان انتظار در ســال ۱۳۹۴ برابر 
۶۹.۶، در ســال ۱۳۹۶ برابر ۳۴.۵ سال و در سال 
۱۴۰۰ برابر ۴۷.۴ سال محاسبه می شود؛ بنابراین 
خانوارهای شهری کشور برای صاحب خانه شدن 

باید ۴۷ سال منتظر بمانند.
نظام قانونگذاری با توجه به مســائل و هزینه های 
قابل توجه شــروع زندگی برای زوجین جوان در 
حوزه مسکن مســیرهایی همچون قانون جهش 
تولید مسکن، مسکن موقت )قانون تسهیل ازدواج 
جوانــان(، وام و دیعه خرید و ســاخت مســکن 
)بودجه سنواتی( و همچنین تقویت خوابگاه های 
متأهلیــن را در پیــش گرفته که برخــی از آنها 
همچون مســکن موقت هرگز وارد فــاز اجرایی 
نشــده و برخی کــم و بیش با فــراز و فرودهایی 
در حــال اجراســت. یکی از مســیرهای کاهش 
هزینه های مسکن جهت تشویق به شروع زندگی 
در میان جوانان، تقویت خوابگاه های دانشــجویی 
متأهلین اســت. این امکان علاوه بر کاهش قابل 
توجــه هزینه های شــروع زندگــی در زوج های 
جوان در ترویج ســبک زندگی مبتنی بر قناعت 
و ساده زیســتی و همچنین کاهش میانگین سن 
ازدواج جوانان که به عنوان یکی از سیاســت های 
اســناد بالادســتی در قانون برنامه ششم توسعه 
)ماده ۱۰۲( و قانون برنامه هفتم پیشــرفت )ماده 

۷۹( ذکر شده نیز بسیار مؤثر است.
بررســی ســابقه تقنینی قوانین نشــان می دهد 
موضــوع خوابگاه های متأهلیــن از دهه ۸۰ مورد 
توجه سیاستگذاران بوده است. در ماده ۱۰ قانون 
تسهیل ازدواج جوانان مصوبسال ۱۳۸۴، موضوع 
خوابگاه های متأهلین مورد توجه قرار گرفته است. 
در این ماده ذکر شده: »ماده )۱۰( وزارتخانه های 
علــوم، تحقیقات و فناوری و بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی و سایر مؤسســات دارای مرکز 
آموزشــی موظفند در چارچوب بودجه ســنواتی 
نســبت به ســاخت و واگــذاری خوابگاه ها برای 
متأهلین اقــدام لازم را معمول دارند و همچنین 
نســبت به پرداخــت کمک هزینــه تحصیلی به 
دانشــجویان متأهل به میزان دو برابر دانشجویان 
مجرد که افزایش آن از محــل صندوق اندوخته 
ازدواج جوانــان تأمین می شــود، اقــدام کنند. 
همچنیــن مطابق تبصــره ماده قانونــی مذکور، 
دانشجویان متأهل رشته های پزشکی مجازند قبل 
از انجام خدمت ســربازی و طرح خدمت نیروی 
انســانی در آزمون دوره های تخصصی شــرکت 

کنند«.
با این حال، همان طور که مشــخص است در این 
ماده هیچ قاعده، هدف کمــی یا ضوابط احداثی 
بــرای خوابگاه متأهلیــن تدوین نشــده و صرفاً 
بر این تأکید شده که »دســتگاه ها در چارچوب 
بودجه ســنواتی اقدامات لازم را معمول دارند«. 
در مصوبه نقشه مهندسی فرهنگی کشور مصوب 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی )۱۳۹۲( نیز در 
بنــد ۱۳ راهبرد کلان ســوم پیرامــون »تبیین، 
تشکیل، تحکیم تعالی و ایمن سازی خانواده«، بر 
لزوم تدوین و اجرای قوانین و برنامه های مشــوق 
دانشجویان و سربازان به ازدواج همچون افزایش 
مســتمری، تخصیص امکانات خوابگاهی، رفاهی، 
تحصیلی و اشــتغال منعطــف و محل خدمت و 

تحصیل متناسب با شــرایط زوجین تأکید شده 
اســت. علاوه بر این، در راهبــرد ۴ در خصوص 
جلوگیری از کاهش نرخ باروری کل و ارتقای آن 
متناسب با آموزه های اسلامی، اقتضائات راهبردی 
کشــور، مطالعات جمعیت شــناختی و آمایش و 
پایش مستمر جمعیتی بر این نکته تأکید شده که 
مراکز آموزش عالی موظفند در توزیع و تخصیص 
وام دانشــجویی، وام ودیعه مســکن و همچنین 
تخصیص خوابگاه های دانشــجویی، دانشــجویان 

متأهل دارای فرزند را در اولویت قرار دهند.
در قانون برنامه ششم توسعه مصوب سال ۱۳۹۶ 
نیز موضــوع خوابگاه های متأهلین ذیل بند »پ« 
مــاده ۱۰۳ مجدد مورد توجه قرار گرفته اســت: 
دولت مکلف است بخشی از اعتبارات عمرانی خود 
را در قالب بودجه ســنواتی به تأمین خوابگاه های 
مناســب برای دانشجویان متأهل اختصاص دهد. 
اولویت اســتفاده از این خوابگاه هــا با زوج دارای 
فرزند است« بر این اساس، به منظور تأمین اعتبار 
لازم، هر ســاله در قوانین بودجه سنواتی موضوع 
خوابگاه های متأهلین در قالب پیش بینی بخشی 
از درآمــد اختصاصی و تملک دارایی ســرمایه ای 
دانشــگاهها به این موضوع لحاظ می شود. در این 
قوانین نه تنها موضوع خوابگاه های متأهلین مورد 
توجه قــرار گرفته بلکه بر اولویــت خوابگاه های 
متأهلین برای دانشجوی متأهل دارای فرزند نیز 
تأکید شده اســت. با این حال، بررسی گزارش ها 
حکایت از ضعف در اجرای این حکم به علت عدم 

تصویب هیئت امنای دانشگاه ها دارد.
در قانــون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
با توجه بــه اهمیت حمایت از این مســئله ذیل 
ماده ۷ موضــوع خوابگاه هــای متأهلین با هدف 
ظرفیت ســازی جدید و تعیین تکالیف مشــخص 
برای هر دستگاه دیده شد. در این ماده ذکر شده: 
در اجرای بنــد »پ« ماده ۱۰۳ قانون برنامه پنج 
ساله ششم توسعه، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران کلیه دانشگاه ها و مراکز 
آموزش عالی دولتی مکلفند متناســب با برآورد 
نیاز دانشــجویان متأهل اعم از بومی و غیربومی، 
زن و مرد، نسبت به هزینه کرد حداقل ۱۰ درصد 
از درآمــد اختصاصــی و ۱۰ درصــد از اعتبارات 
تملک دارایی های ســرمایه ای ســالیانه مقرر در 
بودجه ســنواتی خود به اســتثنای مــواردی که 
از لحاظ شــرعی مصارف مشــخصی دارند جهت 
احداث، تکمیــل، تأمین و تجهیــز خوابگاه های 

متأهلین اقدام کنند.
تبصره »۱«- در اجرای بند »پ« ماده ۱۰۳ قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی به دولت اجازه داده می شــود سالیانه 
مطابق قوانین بودجه ســنواتی تا پنج سال مبلغ 
۲۰ هزار میلیارد ریال اوراق مالی اسلامی منتشر 
کند تا به منظور احداث، تکمیل، تجهیز و تأمین 

خوابگاه های دانشجویی متأهل به مصرف برسد. 
تبصــره »۲«- کلیه دانشــگاه ها و مراکز آموزش 
عالــی مکلفند اراضــی و ســاختمان های مازاد 
خود را با مشــارکت خیرین و سایر دستگاه ها به 
تأمیــن خوابگاه ها و یا منازل مســکونی موردنیاز 
دانشــجویان متأهل اختصاص دهنــد. اراضی و 
ســاختمان هایی که از لحاظ شــرعی شــرایط و 
مصارف خاصی دارند از شــمول این حکم مستثنا 

هستند. 
تبصــره »۳«- وزارت راه و شهرســازی مکلــف 
اســت اراضی مازاد با کاربری آموزشی، تحقیقات 
و فنــاوری در اختیــار خود را مطابــق با ضوابط 
شهرسازی و به میزان ســرانه های مصوب، برای 
جبران کســری احداث خوابگاه های دانشــجویی 
و طــلاب متأهل به دانشــگاه ها و مراکز آموزش 
عالی و حوزه های علمیــه با حفظ مالکیت دولت 
به صورت اجاره ۹۹ ساله و غیرقابل تغییر کاربری 

واگذار کند.
تبصره »۴«- کلیه دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی و پژوهشــگاه ها و پارک های علم و فناوری 
مکلفند متناســب با تعداد دانشــجویان متأهل، 
خوابگاه هــای موجــود را جهــت اختصــاص به 
خوابگاه های متأهلین بهسازی و تجهیز کنند و در 
احداث خوابگاه های جدید، خوابگاه های متأهلین 

را در اولویت قرار دهند.
تبصــره »۵«- وزارتخانه های علــوم، تحقیقات و 
فناوری و بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
مکلفند ظرف ۶ ماه پس از لازم الاجرا شــدن این 
قانون پیوســت های فرهنگی احداث خوابگاه های 
متأهلین را مبتنی بر نظام نامه پیوســت فرهنگی 
طرح های مهم و کلان کشور مصوب سال ۱۳۹۲ 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی تهیه و با تصویب 

وزیر مربوط به دانشگاه های مرتبط ابلاغ کنند.
تبصره »۶«- دانشگاه های غیردولتی و حوزه های 
علمیه در صورتی که اقدام به ساخت خوابگاه های 
متأهلیــن کنند از تســهیلات تبصره های »۱« و 
»۳« در چارچوب تبصره ۵ برخوردار خواهند بود.

تبصره »۷«- سازمان اوقاف و امور خیریه و تولیت 
آســتان های مقدســه با رعایت نوع وقف و ترویج 
فرهنگ وقف و تعالی خانواده مکلفند با همکاری 
وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری، بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی و راه و شهرســازی و 
همچنین مراکز مدیریت حوزه های علمیه، ضمن 
استفاده از ظرفیت های مردمی به احداث خوابگاه 

متأهلین ویژه دانشجویان و طلاب اقدام کنند.
همــان طور کــه ملاحظه می شــود در این ماده 
علاوه بر تکلیف به هزینه کرد از درآمد اختصاصی 
و تملــک دارایی ســرمایه ای در این حــوزه، از 
ظرفیت اوراق مالی اســلامی، تکلیف وزارت راه و 
شهرســازی به اختصاص اراضی و ساختمان های 

مازاد دانشــگاه ها با مشــارکت خیرین و ســایر 
دستگاه ها، اعطای اولویت به ساخت خوابگاه های 
متأهلیــن در احداث خوابگاه های جدید، ضرورت 
طراحی پیوســت فرهنگــی به منظــور احداث 
خوابگاه متأهلین، تکلیف ســازمان اوقاف و امور 
خیریه و تولیت آســتان های مقدسه با رعایت نوع 
وقف و ترویج فرهنگ وقف و تعالی خانواده جهت 

احداث خوابگاه متأهلین استفاده شده است. 
مقدماتی تریــن اقدام جهت فهم ضرورت توجه به 
خوابگاه های متاهلین، احصای وضعیت دانشجویان 
متأهل و نسبت آن با خوابگاه های متأهلین است. 
اگرچه در بررســی این مســئله باید به این نکته 
نیز توجه داشــت که وجود خوابگاه های متأهلین 
با کیفیت مناســب، می تواند به عنوان یک مشوق 
در راســتای ترغیب به ازدواج در ایام دانشجویی 
عمل کند. نکته حائز اهمیت آنکه رصد و ارزیابی 
وضعیت تأهل دانشــجویان در وزارت علوم عمدتاً 
برمبنای خوداظهاری دانشــجو و در زمان شروع 
ثبت نــام اولیه در دانشــگاه بــوده و هیچ الزامی 
جهــت اعلام تغییــر وضعیت دانشــجو از حیث 
تجــرد/ تأهل وجود ندارد. بر این اســاس یکی از 
مهمترین چالش های شکل گرفته در این زمینه، 
فقدان دسترسی به آمارهای به روزرسانی شده از 
جمعیت دانشــجویان متأهل طی ایام تحصیل و 
سنجش تأثیر سیاست ها یا مشوق های ارائه شده 

در این زمینه است.
بر اســاس اطلاعات به دســت آمده از مؤسســه 
پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری در ســال ۱۴۰۲ -۱۴۰۱ در 
کشــور یک میلیون و ۸۸۰ هزار و ۴۵۲ دانشجو 
وجــود دارد که از این میان ۳۳۲ هزار و ۴۰۲ نفر 
آنها متأهل و یک میلیون و ۳۶۰ هزار و ۷۶۵ نفر 
نیز مجرد هستند. بر این اساس نسبت دانشجویان 

متأهل و مجرد به شرح زیر است:
۷۲ درصد دانشــجویان کشــور در سال ۱۴۰۲-
۱۴۰۱ مجــرد و ۱۸ درصــد متأهــل هســتند، 
۱۰ درصــد نیز به علت اتــکای وضعیت تأهل به 
خوداظهــاری، وضعیت تأهل خود را مشــخص 
نکرده انــد. با این حال، توجه به این نکته ضروری 
اســت که تمامــی این افــراد در دانشــگاه های 
دولتی مشــغول به تحصیل نیســتند و این آمار 
در برگیرنده آمار دانشــجویان دانشگاه های پیام 
نــور و غیرانتفاعی و جامع علمــی کاربردی نیز 
اســت. باتوجه به تمرکز خوابگاه هــای متأهلین 
در دانشــگاه های دولتی به نظر می رسد آنچه در 
این زمینه حائز اهمیت بوده، نســبت دانشجویان 
متأهل مشغول به تحصیل در دانشگاه های دولتی 

به خوابگاه های متأهلین است.
براساس اطلاعات مؤسسه پژوهش و برنامه ریزی 
آموزش عالی وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری، 
۶۸۴ هزار و ۷۳ دانشــجو در دانشگاه های دولتی 
وابســته به وزارت علــوم، تحقیقــات و فناوری 
مشغول به تحصیل هســتند که از این میان ۹۳ 

هزار و ۹۰۵ نفر آنها متأهل هستند.
همچنین مبتنی بر خوداظهاری دانشــجویان در 
زمان ثبت نام اولیه در سال ۱۴۰۲ تنها ۱۴ درصد 
دانشــجویان شــاغل به تحصیل در دانشگاه های 
دولتی متأهل بوده و ۸۱ درصد مجردند. ۵ درصد 
نیز به علت وابســته بودن آمار بــه خوداظهاری، 
وضعیــت تأهل خود را بیــان نکرده اند. البته این 
نســبت بر اســاس مقطع تحصیلی دانشــجویان 
متفاوت است. براســاس نامه مرکز پژوهش های 
مجلس بــه وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری و 
همچنین پاسخ مؤسســه پژوهش و برنامه ریزی 
آموزش عالی وزارت علوم، نســبت دانشــجویان 
متأهل به کل دانشــجویان در برخی از دانشگاه ها 
زیر یک درصد اســت که از جمله آنها می توان به 
دانشــگاه زابل، دانشگاه بناب، مرکز آموزش عالی 
محلات، مرکز آموزش عالی گناباد، دانشگاه ملایر 

اشاره کرد که مسئله قابل تأملی است.
 نرخ تأهل در بسیاری از دانشگاه های دارای رتبه 
یک تا ۱۰، مبتنی بر اطلاعات ISC کمتر از ۳۰ 
درصد بوده، این آمار در برخی دانشــگاه های تراز 
اول کشور همچون دانشــگاه صنعتی شریف نیز 
کمتر از ۵ درصد است. امری که بر ضرورت اتخاذ 
سیاست های حمایتی جدی تر در راستای تسهیل 
و تشویق ازدواج دانشجویی تأکید دارد. حال باید 
دید نســبت دانشــجویان متأهل به خوابگاه های 
متأهلین در دانشگاه های کشور به چه شکل است 

و از چه رویه ای تبعیت می کند.
در حــال حاضر به علت فقدان ســامانه متمرکز، 
امکان رصد نســبت افرادی که موفق به دریافت 
خوابگاه می شــوند در مقایسه با کلیه دانشجویان 
متقاضی خوابگاه وجود ندارد. این مســئله از این 
حیث حائز اهمیت اســت کــه در فقدان چنین 
ســامانه متمرکزی امکان ســنجش نیــاز واقعی 
دانشجویان و سپس برنامه ریزی برای اقدامات زیر 
ساختی در این راســتا وجود ندارد. با این وجود، 
جلســه با کارشناســان و فعالان این حوزه نشان 
می دهــد که به علت کمبود خوابگاه های متأهلی، 
امکان دریافت خوابگاه برای تمامی دانشــجویان 

متقاضی وجود ندارد و صــف انتظار دریافت این 
تسهیلات نیز بسیار طولانی است.

مطابق با جــدول فوق در ســال ۱۴۰۲، به رغم 
وجــود ۹۳ هــزار و ۹۰۵ دانشــجوی متأهل در 
دانشــگاه های دولتی ذیل وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری در کل کشــور تنهــا ۳۸ بلوک خوابگاه 
متأهلیــن با ظرفیت ۱۷۴۲ نفــر وجود دارد. این 
بدین معناســت که از هر ۱۰۰ دانشجوی متأهل 
در کشــور تنها برای دو نفر خوابگاه متأهلین در 
دسترس اســت. این در حالیست که از هر ۱۰۰ 
دانشــجوی مجرد، برای ۳۲ نفر امکان دسترسی 
بــه خوابگاه وجود دارد که این امر نشــان دهنده 
ظرفیت بســیار ناچیز خوابگاه هــای متأهلین در 
مقایســه تعداد دانشــجویان متاهل است. امری 
که آســیب های متعددی همچون طولانی شدن 
صــف انتظار را نیــز به همراه خواهد داشــت. از 
سوی دیگر، رشــد خوابگاه های متأهلین نیز طی 
سال های مذکور از یک روند ثابت و پایدار تبعیت 
نکرده و روند خوابگاه متأهلین در ســال ۱۳۹۹ با 
رشــد منفی ۳.۵ درصدی مواجــه بوده و تنها در 
ســال ۱۴۰۰ و پس از یک سال رشد منفی، ۱۱ 

درصد رشد را تجربه کرده است.
براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی، تعداد بلوک خوابگاه های متأهلین از سال 
۱۳۹۷ از ۲۷ بلوک به ۳۸ بلوک در ســال ۱۴۰۲ 
روندی صعودی داشــته و این در حالیســت که 
تعــداد بلوک های خوابگاه هــای مجردی از ۹۱۹ 
مورد به ۹۸۰ بلوک افزایش یافته که این مســئله 
نشان می دهد که تا سال ۱۴۰۰ اولویت دانشگاه ها 
ساخت خوابگاه برای دانشجویان مجرد بوده است.

درصد رشــد ظرفیت خوابگاه مجردی از ســال 
۱۴۰۰ تغییــر قابل ملاحظه ای نداشــته و از ۴.۶ 
درصد به ۵.۱ درصد افزایش یافته اســت. با این 
وجود، درصد رشد ظرفیت خوابگاه های متأهلین 
از ســال ۱۳۹۹ قابــل ملاحظه بــوده و آنچه در 
این میان حائز اهمیت اســت این نکته است که 
رشــد ظرفیت خوابگاه های متأهلین در شرایطی 
رخ داده که تعــداد بلوک ها افزایش قابل توجهی 
نداشــته اســت. لذا این نکته می توانــد منجر به 
کاهــش کیفیت خدمــات ارائه شــده و کیفیت 

شرایط زندگی در خوابگاه های متاهلین شود. 
از ســال ۱۴۰۰ شاهد رشــد در تعداد بلوک های 
خوابگاه های متأهلین و همچنین افزایش ظرفیت 
خوابگاه های متأهلین هســتیم. بــه عبارت دیگر 
می توان گفت تصویب قانــون حمایت از خانواده 
و جوانــی جمعیت و تدوین ضمانت اجرا در آن از 
طریق برخورد با مستنکف قانون، منجر به افزایش 
توجه مدیران وزارت علوم، تحقیقات و فناوری به 
موضوع خوابگاه های متأهلین شــده است. با این 
حال این رشــد در مقایسه با جمعیت دانشجویان 
متأهل و نیاز واقعی جامعه دانشــگاهی همچنان 
فاصله قابل توجهی با شــرایط استاندارد دارد. از 
سوی دیگر یکی از مســائل چالش برانگیز توزیع 

جغرافیایی خوابگاه های متأهلین است.
به رغم تأکید قوانین مختلف بر مســئله خوابگاه 
متأهلیــن از جملــه مصوبه نقشــه مهندســی 
فرهنگی کشور در ســال ۱۳۹۲ و قانون تسهیل 
ازدواج جوانــان مصوب ۱۳۸۴ وضعیت ســاخت 
خوابگاه هــای متأهلین تا پیش از ســال ۱۴۰۰ 
)ســال تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت( بســیار ناچیز بوده است. بر این اساس 
بــا توجه به تفاوت تعداد دانشــجویان متاهل در 
دانشــگاه های مختلف آنچه در ایــن میان حائز 
اهمیــت بوده وضعیت خوابگاه هــای متأهلین در 

دانشگاه های مختلف کشور است.
تا ســال ۱۴۰۰، ســرانه هر متر مربع خوابگاه 
دانشــجویان متأهل  بــه  نســبت  متأهلیــن 
بســیار ناچیز )کمتــر از یک متــر مربع برای 
هر دانشــجوی متأهل( اســت. بر این اســاس 
بیش از ۶۰ درصد دانشــگاه های کشــور فاقد 
خوابــگاه متأهلین هســتند و این مســئله در 
 خصوص برخی از دانشــگاه های مهم کشــور

 قابل تأمل است.
سهم ناچیز خوابگاه های متأهلی در دانشگاه ها/ 
لــزوم توجه مجریــان جوانــی جمعیت برای 

افزایش خوابگاه های ویژه زوج های دانشجو
مبتنی بر نتایج ارزیابی و رتبه بندی دانشگاه ها 
و براساس شاخص خدمات اجتماعی زیرساخت 
و تســهیلات، از بین دانشگاه هایی که ۱۰ رتبه 
اول را کسب کرده اند؛ ۵ دانشگاه فاقد خوابگاه 
متأهلیــن بوده انــد. امری که نشــان می دهد 
بهره منــدی از خوابــگاه متأهلیــن وزن قابل 
توجهــی را در این شــاخص نــدارد و نیازمند 
بازنگری اســت. بر این اساس پیشنهاد می شود 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با طراحی سند 
دانشگاه دوســتدار خانواده اقدام به رتبه بندی 
دانشــگاه ها مبتنی بر شــاخص هایی همچون 
میزان امکانات رفاهی برای دانشجویان متأهل 

از جمله خوابگاه متأهلین کند.

شنبه 25 اسفند ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : 5۱6۱
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شــهردار تهران با بیــان اینکه بخــش عمده ای از 
مشــکلات کشــور به داخل بازمی گردد نه تحریم، 
گفت: ایده بازگشت به آمریکا ره به ناکجا آباد دارد 
که رهبر انقلاب نیز نسبت به عواقب آن تذکر دادند.
 علیرضــا زاکانی در پیش خطبــه های نماز جمعه 
تهران  با اشــاره به شــرایط کنونی کشور و منطقه 
گفت: ایران امروز شرایط ویژه ای را تجربه می کند 
از یک طرف با مشــکلاتی مانند ناتــرازی انرژی و 
ارزی رو به رو هستیم و از یک طرف دشمن عنودی 
مانند آمریکا مقابل ما وجود دارد که از هیچ تلاشی 
برای دشــمنی فرو گذاری نمی کند، میان روسای 
جمهور آمریکا نیز در دشمنی با ایران هیچ تفاوتی 
وجود ندارد و فرقــی بین دموکرات و جمهوریخواه 

نیست.
وی افــزود: در مواجهه با چنیــن وضعیتی دو راه 
حل وجود دارد؛ نخست اینکه تکیه بر توان داخلی 

کنیم و در کنــار آن از ظرفیت های خارجی مانند 
کشورهای همسایه و سایر ملتهای مخالف با آمریکا 
بهره ببریم. راه حل دیگر نیز در این است که برای 
حل مشکلات کشور به سراغ مسبب اصلی آن برویم 

که حتی به دوستان خود نیز رحم نمی کند.
زاکانی ادامه داد: ایده بازگشت به آمریکا ره به ناکجا 
آباد دارد که رهبر انقلاب نیز نســبت به عواقب آن 
تذکر دادنــد. در دهه ۹۰ نیز بخش کوچکی از این 
تجربه شکست بار را حس کردیم، اما در نقطه مقابل 
تجارب مثبت و ارزشــمندی از تکیه بر توان داخل 
در حل مشکلات داریم. از طرفی بخش عمده ای از 

مشکلات کشور به داخل باز می گردد نه تحریم .
شــهردار تهران در بخش دیگری از ســخنان خود 
گفت: در مدیریت شــهری ششــم تهران به دنبال 
رشــد مادی و معنوی پایتخت بودیم لذا به سمت 
تغییر رویکرد در مدیریــت رفتیم و مردم را محور 

تحولات در مدیریت شــهری قرار دادیم. معتقدیم 
راه حل مشــکلات در میدان دادن به مردم است و 

استفاده از ظرفیت بالای آنان.
زاکانی تاکید کرد:وقتی مدیریت ششــم شــهری 
تهران آغاز شــد دو سال و نیم در تنش مالی بودیم 
به حدی که مدیریت شــهری قبــل برای پرداخت 
حقوق نیز به ســمت قرض گرفتن از بانک رفته بود 
و میزان صدور پروانه ســاخت از ۳۱ هزار سال ۹۱ 
به ۵۴۰۰ مورد رسیده بود که با این روند تهران به 

فرسودگی می رفت .
زاکانی ادامه داد: شــهرداری تهران ۱۲۰۰ حساب 
داشت که در نخســتین گام آن را با انضباط مالی 
تبدیل به یک حســاب کردیم و در ظرف یک هفته 

از تنش مالی خارج شدیم.
وی افــزود:در تهــران چهــار محــور تحولی ناظر 
به مدیریت شــهری، کالبد شــهر، ســبک زندگی 
شــهروندان و حوزه فنــاوری را بــا محوریت قرار 
دادن ۱۲ سرفصل را پیش گرفتیم که امروز از این 
تریبون راجع به اقدامات انجام شده در حل یکی از 
سرفصل ها یعنی چالش آلودگی هوا نکاتی را عرض 
می کنمبنا بر گزارش سایت شــهر، شهردار تهران 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت:برای کاهش 
آلودگی هوا در نخستین گام به سراغ مناسب سازی 
خدمات با هدف کاهش ســفرهای درون شــهری 
رفتیم به همین منظور نرم افزار شهرزاد طراحی شد 
که با اســتفاده از آن خدمات در درب منزل تحویل 
داده می شــود این نرم افزار هــم اکنون ۴ میلیون 
کاربر دارد.زاکانی ادامه داد: در گام بعدی به ســراغ 
بالا رفتــن کیفیت حمل و نقــل عمومی از طریق 
توســعه زیرساخت ها رفتیم تا در نتیجه این توسعه 
اقبــال مردم به اســتفاده از حمــل و نقل عمومی 
بیشــتر شود. طی ۴۲ ماه گذشته ۱۷ ایستگاه مترو 

در تهــران افتتاح شــد و در هفته پیش رو نیز یک 
ایســتگاه دیگر در میدان خراسان با سبک معماری 
ویژه به عنوان زیباترین ایستگاه مترو تهران افتتاح 
خواهد شد. وی تاکید کرد: همچنین با نهایی شدن 
قرارداد ساخت خطوط ۸،۹ و ۱۰ مترو تهران فرایند 
ساخت این خطوط به طول ۱۳۴ کیلومتر و با ۱۳۳ 
ایستگاه آغاز شده است علاوه بر این در حوزه واگن، 
قــرارداد واردات ۱۱۸۴ رام واگن را منعقد کرده ایم 
که این رقم بیش از ۱۱۸۱ واگن مترو تهران در ۲۵ 

سال گذشته است.
شــهردار تهران افزود: در حوزه تامین واگن به توان 
داخلی نیز تکیه داشــته ایم. چندی قبل نخستین 
رام واگن داخلی وارد خطوط مترو شــد و به زودی 
نیز دومین رام وارد خطوط می شــود. همچنین در 
ماه های ابتدایی سال آینده دو رام قطار هفت واگنه 
تولید داخل نیــز بر ناوگان حمــل و نقل عمومی 
تهــران اضافه می شــود.زاکانی در ادامــه پیرامون 
توســعه ناوگان اتوبوسرانی پایتخت گفت: در حوزه 
اتوبوس شاهد تحولات جدی در تهران هستیم. در 
آغاز فعالیت مدیریت شــهری ششم تهران ۱۸۷۸ 
اتوبوس داشــت که از این رقم ۸۶۰ دستگاه آن در 
گردش بود. تا به امروز مدیریت شهری ششم ۱۴۶۴ 
اتوبوس به ناوگان حمل و نقل عمومی اضافه کرده 
و ســال آینده ۳۶۴۰ اتوبوس دیگر نیز به این عدد 
اضافه می شود. به جز ۲۷۱ دستگاه سایر اتوبوس ها 

با منابع شهرداری تهران تامین شده است.
 وی افزود: برقی سازی گام سوم اقدامات انجام شده 
توسط شهرداری تهران در حوزه کاهش آلودگی هوا 
بود. در همیــن رابطه قرارداد خرید ۳۰۰۰ اتوبوس 
و ۲۷۵۰۰ تاکسی برقی را منعقد کردیم که فرایند 
تحویــل ۱۷۰۰ مورد از این تاکســی های برقی به 

تاکسیران ها هفته آینده آغاز می شود.

خبر

خبر

بیش از ۱۳۰ پروژه در حوزه درمانی چهارمحال و بختیاری وجود دارد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهرکرد با بیان اینکه ۱۳۳ پروژه در حوزه درمانی و بهداشتی در چهارمحال 
و بختیاری وجود دارد، گفت: با توجه به محدودیت منابع مالی پروژه ها اولویت بندی شــده اند که یکی 

از آنها بیمارستان هاجر )س( است. 
محمدحســین اعرابی ظهر نشســت با خبرنگاران چهارمحال و بختیاری در ســالن ابن ســینا دانشگاه 
علوم پزشــکی این شــهر، گفت: آموزش سلامت و ارتقا سطح سواد ســلامت یکی از عناصر اصلی ارتقا 
ســلامتی اســت.رئیس دانشگاه علوم پزشکی شــهرکرد با اشــاره به »پویش نه به تصادف«، ادامه داد: 
بیشــترین تلفات جاده ای روی مهم ترین و فعال ترین قشــر جامعه یعنی جوانان است که باید نهادهای 
مختلف و مردم از این خطرات جلوگیری کنند.وی با بیان اینکه جوانی جمعیت یک بحران ملی است، 
افزود: مسئله اقتصاد تنها عامل عدم تمایل فرزندآوری نیست بلکه نوع نگرش در این موضوع مهم است.

اعرابــی با بیان اینکه ۱۳۳ پروژه در حوزه درمانی و بهداشــتی در چهارمحــال و بختیاری وجود دارد، 
اضافه کرد: با توجه به محدودیت منابع مالی پروژه ها اولویت بندی شــده اند که یکی از آنها بیمارســتان 
هاجر )س( اســت.رئیس دانشگاه علوم پزشکی شــهرکرد بیان کرد: بخشی از مطالبات پرستاران استان 
پرداخت شده است این در حالی است که همچنان در برابر سختی کار و تلاش هایی که پرستاران انجام 
می دهد و نمی توان آن را جبران کرد ابراز شــرمندگی می کنیم.وی عنوان کرد: با این وجود تمام هم و 
غم خود را برای پرداخت معوقات پرستاران به کار گرفته و میزان پرداختی ها از ۱۷ ماه معوقه به هفت 
ماه کاهش یافته اســت.اعرابی خاطرنشان کرد: هم اکنون ۷۰ پزشک عمومی در چهارمحال و بختیاری 

کمبود وجود دارد.

چهارمحال و بختیاری با کمبود پزشک عمومی روبه رو است

معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی چهارمحال و بختیاری، گفت: پزشــکان عمومی عمدتا به سمت 
مهاجرت یا تخصص های زیبایی و غیره می روند و با کمبود پزشک عمومی مواجه هستیم.

علی مختاری در نشســت خبری با خبرنگاران و اصحاب رســانه، اظهار داشت: تعداد ۱۲ بیمارستان و 
۱۸۴۷ تخت بیمارستانی فعال در چهارمحال و بختیاری وجود دارد.

وی افزود: از بهمن ماه سال ۱۴۰۲ تا بهمن ماه ۱۴۰۳ تعداد ۴۳۷ هزار و ۵۳۸ مورد مراجعه به اورژانس 
داشتیم که بالای ۵۰ درصد در مراکز ترومای استان عمدتا تصادف بود.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی چهارمحال و بختیاری افزود: طی یک سال گذشته تعداد ۲۵۱ هزار 
و ۵۸۱ مورد مراجعه سرپایی به کلینیک های استان داشتیم و در مراکز پاراکلینیکی ۱۴۷ هزار و ۵۰۷ 

مورد مراجعه کننده به بخش دولتی بود و حدود یک میلیون خدمت در ارایه شد.
وی گفت: تامین تجهیزات پزشــکی فاز الحاقی بیمارســتان هاجر ، راه اندازی آزمایشگاه ژنتیک بخش 
دولتی در بیمارســتان هاجــر، اخذ مجوز دســتگاه رادیو تراپی، ۱۰۲۰ مورد بازدیــد از بخش درمانی 
خصوصی دولتی ، صدور بالغ بر ۳۰۰ پروانه و جذب ۵۷ پزشــک متخصص از جمله خدمات انجام شده 

دانشگاه علوم پزشکی استان در سال گذشته است.
مختاری گفت: کمبود پزشــک متخصص در استان وجود ندارد اما یک سری از کمبودها کشوری است 
مانند کمبود در رشــته بیهوشی که تعداد فارغ التحصیلان این رشته کم است اما با برنامه ریزی مشکلی 

دراین زمینه در استان نداریم.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی چهارمحال و بختیاری گفت: پزشــکان عمومی عمدتا به سمت 

مهاجرت یا تخصص های زیبایی و غیره می روند و با کمبود پزشک عمومی مواجه هستیم.
وی گفت: در سال گذشته ۷۴ مورد خدمات مداخله در پزشکی که عمدتا در بحث زیبایی و دندانپزشکی 

بودند داشتیم که به مراجع قضایی و تعزیرات معرفی شدند .

گسل رباط کریم با طول ۹۰ کیلومتر مسبب احتمالی زلزله های امروز تهران

مدیر بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی با اشاره به زلزله های صبح امروز در استان 
تهران گفت: به نظر می رســد جنبایی شاخه انتهایی جنوب شرقی گسل رباط کریم موجب رخداد این 

خردلرزه ها شده باشد.
دکتر. علی بیت اللهی، با اشاره به دو زلزله در استان تهران اظهار کرد: دو خردلرزه متوالی جنوب استان 

تهران امروز، جمعه ۲۴ اسفند با بزرگای ۳.۱ و ۳ در ساعات ۰۲:۳۵ و ۰۳:۲۴ رخ داد.
وی افزود: این دو خردلرزه در محدوده بین جوادآباد ورامین و چرمشــهر رخ داد )شــکل ۱( و محدوده 

جانمایی شده رومرکز این زلزله ها در مجاورت امتداد گسله رباط کریم )شکل ۲( واقع شد.
بیت اللهی ادامه داد: به نظر می رسد جنبایی شاخه انتهایی جنوب شرقی این گسله، موجب رخداد این 
خردلرزه ها شــده باشد. رخدادهای خردلرزه ای از این نظر مهم هستند که بیانگر فعال بودن گسل های 

عبوری در جنوب استان تهران هستند.
مدیر بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی خاطر نشان کرد: گسل رباط کریم به طول 
۹۰ کیلومتر برآورد شــده اســت که از ۱۵ کیلومتری جنوب غربی جوادآباد ورامین عبور می کند و در 
مجاورت چرمشــهر قرار دارد و به سوی شــمال غرب این گسل از جنوب غربی شهرک صنعتی شمس 
آباد، حســن آباد فشافویه، جنوب غربی فرودگاه امام خمینی)ر ه( عبور می کند و در جنوب غربی رباط 

کریم و محدوده شهرجدید پرند امتداد می یابد.
وی تاکید کرد: این گستردگی، معرف اهمیت توجه به لرزه زایی این گسل در جنوب تهران است. رخداد 

این دو خردلرزه متوالی امروز، بیانگر فعال و لرزه زا بودن گسله رباط کریم است. 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان اصفهان در حکمی محمدعلی 

جعفری را به سرپرستی معاونت 
امور فرهنگی و رسانه ای اداره کل 

منصوب کرد.
این حکم به شرح ذیل صادرشده؛

بسمه تعالی
جناب آقای محمد علی جعفری

نظربه ســوابق و تجارب ارزشــمند درحوزه های 
مختلف فرهنگــی به موجب این حکم شــما را 
به سرپرســتی معاونت امور فرهنگی و رسانه ای 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان 

منصوب می نمایم.
امیــد می رود با اســتعانت از خداونــد متعال و 
اســتفاده از همه ظرفیتهــای موجود و نیروهای 

کارآمد در رونق بخشیدن به
فعالیتهای مختلف فرهنگی رســانه ای در استان 

موفق باشید.
لازم می دانم از تلاشــها و زحمات جناب حجت 
الاســلام یعقوبی در مدت تصدی این مسئولیت 

قدردانی و تشکر نموده و دعاگوی ایشان باشم.
سید مهدی سیدین نیا 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان

شهردار تهران :

ایده بازگشت به آمریکا ره به ناکجا آباد دارد/ افتتاح زیباترین ایستگاه متروی تهران در هفته پیش رو

شهردار باقرشهر تأکید کرد:  حفاظت از محیط زیست، خط قرمز مدیریت شهری باقرشهر؛ برخورد قاطع با متخلفان

شهردار باقرشهر در مراسم هفته درختکاری با تأکید بر لزوم حفظ 
فضای ســبز، از اقدامات مدیریت شــهری در توسعه و نگهداری 
محیط زیست سخن گفت و اعلام کرد که با هرگونه تخریب فضای 
سبز و آلودگی زیست محیطی، برخورد قاطع و قانونی خواهد شد.

اهمیت درختکاری و توسعه فضای سبز
مرتضی همتی، شهردار باقرشهر، در آئین هفته درختکاری که با 
شعار »هر شهروند، یک درخت« در شهرک مهستان برگزار شد، 
با اشاره به تأکیدات مقام معظم رهبری درباره اهمیت درختکاری، 

این امر را یک ضرورت ملی و اجتماعی برشمرد.

وی اظهار داشــت: »درختکاری، نه تنها اقدامی نمادین بلکه یک 
وظیفه همگانی برای حفظ محیط زیســت، کاهش آلودگی هوا و 

ارتقای کیفیت زندگی شهروندان است.«

چالش های توسعه فضای سبز در باقرشهر
همتی با اشاره به محدودیت زمین در باقرشهر و موانع توسعه فضای 
ســبز، گفت: »ما به دلیل مجاورت با مناطق صنعتی و پالایشــگاه 
تهران، با مشــکلات زیادی در توسعه فضای سبز مواجه هستیم. با 
این حال، تمام تلاش خود را برای اســتفاده حداکثری از فضاهای 
موجود و تشویق شهروندان به نگهداری گیاهان و فضای سبز شهری 
به کار گرفته ایم.«وی از برنامه شــهرداری برای احداث یک گلخانه 
تخصصــی خبر داد و افزود: »این پروژه، عــلاوه بر تأمین نیازهای 

داخلی، می تواند به شهرهای اطراف نیز خدمات ارائه دهد.«

اقدامات شهرداری برای افزایش سرانه فضای سبز
شهردار باقرشهر با اشاره به سرانه ۹۰ هکتاری فضای سبز شهری، این 
میزان را ناکافی دانست و تصریح کرد: »با وجود اینکه سرانه فضای سبز 
باقرشهر نسبت به برخی مناطق دیگر قابل قبول است، اما همچنان با 
استانداردهای ملی و قانون هوای پاک فاصله داریم. توسعه فضای سبز 

باید در اولویت تمامی دستگاه های اجرایی قرار گیرد.«

برخورد قاطع با تخریب کنندگان فضای سبز
همتی در ادامه هشــدار داد: »مدیریت شــهری باقرشهر، بدون 
اغمــاض با هر فــرد یا نهادی که به فضای ســبز آســیب بزند، 
برخورد خواهد کرد. هرگونه قطع درخت، آلودگی محیط زیست یا 
ساخت وســاز غیرمجاز که به طبیعت آسیب بزند، با پیگیری های 

جدی و قانونی مواجه خواهد شد.«

پروژه های عمرانی در راستای توسعه پایدار
وی همچنین به پروژه های عمرانی در حال اجرا اشاره کرد و گفت: 
»بیش از ۱۰ پروژه عمرانی، از جمله جاده مجیدآباد، رینگ سلامت، 
مسیر دوچرخه سواری و ساختمان آتش نشانی، در حال اجرا هستند 

که در راستای بهبود کیفیت زندگی شهروندان طراحی شده اند.«

آینده ای سبزتر برای باقرشهر
شــهردار باقرشهر در پایان با اشــاره به تلاش های شهرداری برای 
توسعه پایدار شهری، ابراز امیدواری کرد: »سال آینده، سالی سرشار 
از پیشــرفت و آرامش برای شــهروندان عزیز خواهد بود. در مسیر 
حفاظت از محیط زیســت، هیچ کوتاهی نخواهیم کرد و امیدواریم 

که مردم نیز در این مسیر، همراه مدیریت شهری باشند.«

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی خبر داد

تدوین سند مسجد و تبدیل مساجد به مجتمع های فرهنگی و اجتماعی
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی با تأکید بر 
ضرورت آموزش روحانیون و فعالان فرهنگی، 
از تلاش هــای در حــال انجام بــرای تدوین 
سند مســجد و تبدیل مساجد به مجتمع های 
فرهنگــی و اجتماعی خبــر داد و گفت: این 
اقدام گامی مهم در جهت احیای کارکردهای 
تاریخی مساجد و کاهش اختلافات خانوادگی 

در جامعه است.
به نقل از مرکز رسانه و روابط عمومی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، اســتاد خســروپناه در 
مراسم افتتاح نخســتین دفتر داوری خانواده 
مسجدمحور استان قم با تأکید بر نقش مساجد 
در حل اختلافات خانوادگی و اجتماعی، از این 
اقــدام به عنوان گامی مهــم در جهت احیای 
کارکردهای فرهنگی و اجتماعی مســاجد یاد 
کــرد و بر ضرورت آموزش روحانیون و فعالان 
فرهنگی برای اســتفاده از روش های نوین در 
جذب نسل جوان و حل اختلافات تأکید کرد.

وی گفت: مساجد به عنوان کانون های معنوی 
و اجتماعی، ظرفیت های بی شماری برای حل 
اختلافــات و ایجاد صلح و ســازش در جامعه 
دارند. این اقدام نــه تنها به کاهش اختلافات 
خانوادگی کمک می کنــد، بلکه باعث احیای 
نقــش تاریخی مســاجد در جامعه اســلامی 
می شود.دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی با 
اشاره به نقش مســاجد در صدر اسلام، گفت: 
در زمان پیامبر اعظــم )ص( و امیرالمومنین 
)ع(، مســاجد بــه عنوان مراکــزی برای حل 
اختلافات و انجام امور اجتماعی مورد استفاده 
قرار می گرفتند. امروز نیز با توجه به تغییرات 

ســبک زندگی و چالش های جدید، مســاجد 
می توانند به عنــوان پایگاه هایی قدرتمند در 
جهت حل اختلافــات و تقویت بنیان خانواده 
عمل کنند.وی افزود: متأســفانه در بسیاری از 
موارد، مســاجد تنها به نماز جماعت و برخی 
برنامه های مذهبی محدود شــده اند، در حالی 

که ظرفیت های بسیار بیشتری دارند.
خسروپناه با تأکید بر ضرورت آموزش روحانیون 
و فعالان فرهنگی، گفت: برای اینکه مســاجد 
بتواننــد به طور مؤثر در حــل اختلافات نقش 
ایفا کنند، روحانیون و فعالان فرهنگی باید به 
مهارت های ارتباطی، روان شناسی و روش های 
نوین حل اختلاف مجهز باشند. صرف پوشیدن 
لبــاس روحانیت و خواندن نماز جماعت کافی 
نیست. روحانیون باید با روش های جذب نسل 
جوان و حل مســائل اجتماعی آشــنا باشند.

وی همچنیــن از تلاش های در حــال انجام 

برای تدوین ســند مسجد خبر داد و گفت: در 
دفتر مقام معظم رهبری، جمعی از مســئولان 
ســازمان تبلیغات، ســتاد ائمه جمعه و اوقاف 
مشغول تدوین سندی هســتند که هدف آن 
تبدیل مســاجد به مجتمع هــای فرهنگی و 
اجتماعی است. این ســند می تواند به تقویت 
ارتبــاط بین ائمه جماعــات و امامان جمعه و 

افزایش کارکردهای مساجد کمک کند.
خسروپناه با اشــاره به تجربه های موفق دفتر 
این  گفــت:  مســجدمحور،  خانــواده  داوری 
تجربه ها باید به ســایر مســاجد منتقل شود. 
بسیاری از روحانیون جوان مشتاق هستند در 
ایــن زمینه فعالیت کنند، امــا نیاز به آموزش 
و حمایــت دارند. امیدواریم این الگو بتواند در 
سراسر کشور گسترش یابد و مساجد به عنوان 
مراکزی برای حل اختلافــات و تقویت بنیان 

خانواده عمل کنند.
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بهترین مسیر سفر نوروزی از غرب تا شرق کشور کجاست؟

با آغاز ســفرهای نوروزی، انتخاب بهترین مســیر برای ســفری ایمن، سریع 
و راحت اهمیــت دوچندانی دارد. آزادراه غدیر، یکــی از مهم ترین پروژه های 
زیرســاختی کشور، حالا به عنوان بهترین گزینه برای سفرهای نوروزی از غرب 
تا شــرق کشور شــناخته می شود. این مسیر با کاهش چشــمگیر زمان سفر، 
حذف گره های ترافیکی و افزایش ایمنی، تجربه ای متفاوت را برای مســافران 

نوروزی رقم می زند.

آزادراه غدیر؛ مسیر طلایی برای سفرهای نوروزی
مسیرهای شلوغ و پرترافیک همیشه یکی از چالش های سفرهای نوروزی بوده 
اســت. اما حالا با افتتاح آزادراه غدیر، مســافران می توانند از مســیر جدیدی 
استفاده کنند که نه تنها زمان سفر را کاهش می دهد، بلکه با امکانات استاندارد، 
سفری ایمن و آسوده را فراهم می کند. این آزادراه با اتصال به مسیرهای مهمی 
مانند آزادراه کرج-قزوین، تهران-ساوه و قم-گرمسار، انتخابی هوشمندانه برای 

مسافران نوروزی محسوب می شود.

چرا آزادراه غدیر بهترین انتخاب برای نوروز است؟
کاهش زمان سفر:

کاهش ۹۰ دقیقه ای زمان سفر برای خودروهای سواری
کاهش ۱۲۰ دقیقه ای زمان سفر برای خودروهای سنگین

مسیر مستقیم و بدون ترافیک:
حذف گره های ترافیکی در مسیرهای پرتردد

کاهش فشار بر آزادراه های سنتی و جاده های بین شهری
 افزایش ایمنی سفر:

    طراحی استاندارد و ایمنی بالا
    کاهش تصادفات جاده ای

تسهیل حمل ونقل بین شهری:
    دسترســی آســان به شهرهای قزوین، قم، کاشان، ســاری، رشت، اردبیل، 

ارومیه و شاهرود
    تسریع در انتقال کالا و مسافران در تعطیلات نوروزی

غدیر؛ مسیر توسعه و رفاه
آزادراه غدیر نه تنها برای ســفرهای نوروزی، بلکه برای توسعه اقتصادی کشور 
نیز یک پروژه کلیدی محســوب می شود. این مسیر استراتژیک، به عنوان یکی 
از مهم ترین شــاهراه های ایران، نقش مهمی در تسهیل حمل ونقل کالا، توسعه 

گردشگری و افزایش رفاه اجتماعی ایفا می کند.

این پروژه که با تلاش شــبانه روزی مهندســان ایرانی ساخته شده، نمونه ای از 
توان داخلی در توســعه زیرساخت های حمل ونقل کشــور است. بهره گیری از 
جدیدترین اســتانداردهای بین المللی در طراحی و اجرای این مســیر، آزادراه 

غدیر را به یک الگوی موفق در توسعه جاده ای ایران تبدیل کرده است.
اگر به دنبال بهترین مسیر برای سفر نوروزی خود هستید، آزادراه غدیر بهترین 
انتخاب است. کاهش زمان سفر، افزایش ایمنی و مسیر مستقیم بدون ترافیک، 

این آزادراه را به گزینه ای ایده آل برای مسافران نوروزی تبدیل کرده است.
 پس امســال، ســفر نوروزی خود را با آرامش و امنیت بیشتر از مسیر آزادراه 

غدیر آغاز کنید!

مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با ارزیابی فشرده
 فراخوان عمومی یک مرحله ای احداث تقاطع غیرهم سطح

 شهید دانشمند همراه با ارزیابی فشرده

شهرداری بندرعباس)معاونت امور زیربنایی( در نظر دارد فراخوان عمومی یک مرحله ای احداث تقاطع غیرهم سطح شهید دانشمند همراه با ارزیابی فشرده 
به شماره ۲۰۰۳۰۰۴۹۱۶۰۰۰۱۳۶ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان 
امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان: شنبه ۱۴۰۳/۱۲/۲۵ ساعت: ۱۲:۰۰

- مهلت دریافت اسناد فراخوان:چهارشنبه ۱۴۰۴/۰۱/۰۶ ساعت: ۱۹:۰۰
- مهلت ارسال پیشنهادات:شنبه ۱۴۰۴/۰۱/۱۶ ساعت: ۱۹:۰۰

- زمان بازگشایی پاکت ها:  یکشنبه ۱۴۰۴/۰۱/۱۷ ساعت: ۱۰:۰۰ 
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : شهرداری بندرعباس به آدرس بلوار امام خمینی )ره( شماره ۰۷۶۳۳۶۲۵۰۲۹

روابط عمومي و امور بین الملل شهرداري بندرعباس

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 26/م/۱۴۰3              

 این شرکت در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه تامین تجهیزات ابزار دقیقی واحد شماره ۳ نیروگاه بندرعباس به شماره فراخوان ۲۰۰۳۰۰۱۴۴۱۰۰۰۰۴۹  
اقدام نماید.

 لــذا از شــرکت های واجــد شــرایط در این مناقصــه دعوت به عمــل می آید جهــت دریافت اســناد مناقصه بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت
 به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و نسبت به واریز مبلغ ۱.۱۰۰.۰۰۰ریال )یک میلیون و صد هزار ریال( بصورت الکترونیکی از تاریخ ۱۴۰۳/۱۲/۲۲ 
لغایت ۱۴۰۳/۱۲/۲۸ اقدام و یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت نمایند. با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارایه پیشنهاد از 
طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار می گردد، لازم اســت در صورت عدم عضویت قبلی شرکتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام در سایت مذکور 
انجام و نسبت به دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. ضمناً شرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره : ۰۷۶-۳۳۶۶۹۸۵۵ 

داخلی ۸۲۶ تماس حاصل فرمایند.
توضیحات :

۱- مهلت ارسال پیشنهاد: ۱۴۰۴/۰۱/۲۵ ساعت ۹ صبح
۲- زمان بازگشایی پاکات: ۱۴۰۴/۰۱/۲۵ ساعت ۱۰ صبح

۳- مدت زمان اجراي کار : ۴ماه شمسی 
۴- مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار  ۱۰.۳۲۶.۹۱۳.۰۰۰ ده میلیارد و سیصد و بیست و شش میلیون و نهصد و سیزده هزار( ریال می باشد که باید 
به صورت ضمانتنامه معتبر بانکي یا فیش واریزی به نفع کارفرما در روز برگزاري مناقصه تســلیم گردد. )فرمت ضمانتنامه شــرکت در فرآیند ارجاع کار می 
بایســت عیناً مطابق با فرمت مندرج در پیوســت اسناد مناقصه باشد، بدیهی است در صورت عدم استفاده از فرمت مذکور مناقصه گر از ادامه فرآیند مناقصه 

حذف می گردد.(
۵- دســتگاه نظارت دفتر فنی تولید می باشــد و شــرکتهای متقاضی می توانند در خصوص سوالات خود با داخلی ۸۳۳  آقای مهندس بهرامی و ۸۲۴ آقای 

مهندس دیرباز تماس حاصل فرمایند.
۶- هزینه درج آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.

۷- آگهی ما در ســایتهای پایگاه ملی مناقصات www.iets.mporg.ir ، ســامانه تدارکات الکترونیکی www.setadiran.ir دولت و پایگاه اطلاع 
رسانی معاملات  شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی به آدرس www.tender.tpph.ir قابل مشاهده می باشد. 

روابط عمومی شرکت تولید نیروی برق بندرعباس

  فراخوان ارزیابي کیفي جهت برگزاري مناقصه عمومي یک مرحله اي
 همزمان با ارزیابي )یکپارچه( به شماره  ۴۰3/8۰۰

خدمات تأمین خودروهاي استیجاري سبک در ستاد کرمانشاه
شماره فراخوان:  2۰۰3۰9۱863۰۰۰۰77

شــرکت بهره بــرداري نفت و گاز غرب در نظر دارد فراخــوان ارزیابي کیفي جهت برگزاري مناقصه عمومي یــک مرحله ای همزمان با ارزیابی 
)یکپارچه( خدمات تأمین خودروهاي اســتیجاري سبک در ستاد کرمانشاه به شرح مندرج در کتابچه را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاري فراخوان ارزیابي کیفي از دریافت و تحویل اســناد اســتعلام ارزیابي کیفي تا ارسال دعوت نامه جهت 
سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است 
مناقصه¬گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه و 
بارگذاری اسناد مناقصه محقق سازند. همچنین بارگذاری اسناد مناقصه می بایست از طریق نرم افزار امضای دیجیتال سامانه ستاد صورت گیرد. 

اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي همزمان با فرآیند ارزیابي کیفي و این فراخوان از طریق سامانه ستاد به مناقصه¬گران ارسال خواهد شد. 
۱. مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابي کیفي و اسناد مناقصه: روز سه شنبه تاریخ  ۱۴۰۴/۰۱/۰۵

۲. مهلت ارســال پاســخ استعلام ارزیابي کیفي و پاکات پیشنهاد: تا ساعت ۰۸:۳۰ روز سه شنبه تاریخ ۱۴۰۴/۰۱/۱۹ . پاکات ارزیابی کیفی در 
زمان فوق در محل سالن جلسات کمیسیون در ستاد کرمانشاه و از طریق سامانه ستاد گشایش خواهد شد. لازم به ذکر است که پاکت پیشنهاد 

مناقصه گرانی که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی را کسب نمایند در تاریخی که کمیسیون تعیین می کند مفتوح خواهد شد.
۳. بازدید از محل انجام خدمات و جلســه توضیح اســناد مناقصه روز شنبه مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۰۹ ســاعت ۱۰:۰۰ در ستاد کرمانشاه به آدرس 

مندرج در کتابچه انجام خواهد شد.
۴. مبلغ برآورد اولیه و تقریبي مناقصه و محل تأمین اعتبار: ۲۳۱.۴۴۵.۰۸۵.۷۹۴ ریال منابع داخلي

۵. نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ضمانت نامه معتبر بانکي یا واریز وجه نقد به مبلغ ۱۱.۵۷۲.۲۵۴.۲۹۰ ریال
۶. نوع و کیفیت و کمیت خدمات: خدمات تأمین خودروهاي استیجاري سبک در ستاد کرمانشاه به شرح مندرج در اسناد مناقصه.

۷. محل و مدت اجراي خدمات: در استان کرمانشاه به مدت ۱۲ ماه شمسي
۸. پیش پرداخت: به میزان پانزده درصد نرخ پیشنهادي پیمانکار برنده در مقابل ارائه ضمانت نامه معتبر بانکي

۹. مدارک و مستندات الزامی جهت ورود به فرآیند ارزیابی کیفی )در صورت عدم بارگذاری هر یک از مدارک ذیل مناقصه گر از فرآیند ارزیابی 
کیفی کنار گذاشته می شود(:

۹-۱ بارگذاري گواهي تعیین صلاحیت  معتبر و مرتبط با موضوع مناقصه از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي )حداقل رتبه ۶( 
۹-۲ بارگذاري مدارک حقوقی شــرکت شامل: کد اقتصادی، شناسه ملی، اساســنامه، آگهي تأسیس و آگهي معتبر آخرین تغییرات صاحبان 

امضاي مجاز 
۹-۳ بارگذاري صورت هاي مالي حسابرسي شده معتبر همراه با گزارش حسابرس مستقل و حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی یا جامعه 

حسابداران رسمی منتهي پایان به سال ۱۴۰۲ )یا قابل رؤیت در سامانه جام / پردیس(
۹-۴ بارگذاري فرم استعلام ارزیابی کیفی تکمیل شده  و مدارک و مستندات مربوطه

تذکر ۱: در صورتي که مدارک مذکور از طریق سامانه هاي مربوطه قابل استعلام باشند، مورد قبول قرار خواهند گرفت.
تذکر ۲: کلیه ضمانت نامه های صادره از بانک پاسارگاد مورد قبول قرار نخواهند گرفت.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:
آدرس: کرمانشاه- میدان نفت- بلوار زن – پلاک ۴۲ - کدپستي ۶۷۱۴۶۷۷۷۴۵ – دبیرخانه کمیسیون مناقصات 

مرکز تلفن ۳۳۱۱۰۰۰۰-۰۸۳ / دبیررخانه کمیسیون مناقصات )داخلي ۲۵۱۵(
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: ۴۱۹۳۴-۰۲۱ / دفتر ثبت نام:۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸

روابط عمومي شرکت بهره برداري نفت و گاز غرب

» آگهي ابلاغ رأي «

آقای محمد امامی- بشماره کارمندی ۵۷۳۰۹۶ - فرزند محمدمهدی
پرونده نامبرده بالا به اتهام غیبت غیرموجه متوالی مجدد در این هیات مطرح و به مجازات بازخرید خدمت با پرداخت ۳۰ روز حقوق و مبنای مربوط در قبال 
هر سال خدمت محکوم گردیده است . لذا به علت عدم دسترسي به مشارالیه و ابلاغ رأی به شخص غیرمخاطب، در راستای استحکام و استواری رأی صادره 
و به تجویز تبصره ماده ۳۰۲ قانون آئین دادرسي مدني مراتب در یک نوبت در روزنامه کثیرالانتشار منتشر مي شود تا نامبرده ظرف مدت یکماه از تاریخ نشر 
آگهي چنانچه اعتراضي دارند در یکي از روزهاي اداري به محل امور اداري ذیربط یا این هیات واقع در تهران ، خیابان ملاصدرا، خیابان شیخ بهائي شمالی، 

ضلع جنوب غربي میدان شیخ بهائي، پلاک ۱۴۴،  طبقه چهارم شرقی ، هیات پنجم بدوي مراجعه نمایند .

هیات پنجم  بدوي رسیدگي به تخلفات اداري 
کارمندان وزارت نفت  شناسه اگهی:۱89862۱

میم الف:-۱
شناسه اگهی:۱8966۰۴

میم الف:-۱

شناسه اگهی:۱8956۱۱
میم الف:-۱

شناسه اگهی:۱89863۴
میم الف:-۱

 

 شركت توليد نيروي برق بندرعباس
                ١٤٠٣م//٢٦مرحله اي شماره   يكآگهي مناقصه عمومي  

  
به شماره   بندرعباس روگاهين ٣واحد شماره  يقيابزار دق زاتيتجه  نيتاممناقصه  اين شركت در نظر دارد نسبت به برگزاري 

  اقدام نمايد.   ٢٠٠٣٠٠١٤٤١٠٠٠٠٤٩فراخوان 

هاي واجد شرايط در اين مناقصه دعوت به عمل مي آيد جهت دريافت اسناد مناقصه به سامانه تداركات الكترونيكي  شركتلذا از  

ريال (يك ميليون و صد هزار ريال) بصورت  ١.١٠٠.٠٠٠مراجعه و نسبت به واريز مبلغ    www.setadiran.irدولت به آدرس  

اقدام و يك نسخه از اسناد مناقصه را دريافت نمايند. با توجه به اينكه    ٢٨/١٢/١٤٠٣لغايت    ١٤٠٣/ ٢٢/١٢الكترونيكي از تاريخ  

كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد تا ارايه پيشنهاد از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار مي گردد، 

يت مذكور انجام و نسبت به دريافت سا  لازم است در صورت عدم عضويت قبلي شركتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام در

- ٣٣٦٦٩٨٥٥گواهي امضاء الكترونيكي اقدام نمايند. ضمناً شركت كنندگان مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره :  

  تماس حاصل فرمايند.  ٨٢٦داخلي  ٠٧٦

  توضيحات :

  صبح ٩ساعت  ٢٥/٠١/١٤٠٤مهلت ارسال پيشنهاد:  -١

 صبح ١٠ساعت  ٢٥/٠١/١٤٠٤زمان بازگشايي پاكات:  -٢
  ماه شمسي٤مدت زمان اجراي كار :  -٣
و سيصد و بيست و شش ميليون و نهصد   ميليارد  ده  ١٠.٣٢٦.٩١٣.٠٠٠ مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار   -۴

ــمانتنامه معتبر بانكي يا فيش واريزي به ) ريال  و ســيزده هزار ــورت ض ــد كه بايد به ص نفع كارفرما در روز مي باش

(فرمت ضـمانتنامه شـركت در فرآيند ارجاع كار مي بايسـت عيناً مطابق با فرمت   برگزاري مناقصـه تسـليم گردد.

مندرج در پيوسـت اسـناد مناقصـه باشـد، بديهي اسـت در صـورت عدم اسـتفاده از فرمت مذكور مناقصـه گر از ادامه 

  فرآيند مناقصه حذف مي گردد.)

  ٨٣٣دسـتگاه نظارت دفتر فني توليد مي باشـد و شـركتهاي متقاضـي مي توانند در خصـوص سـوالات خود با داخلي   -۵

  آقاي مهندس ديرباز تماس حاصل فرمايند. ٨٢٤آقاي مهندس بهرامي و 

  هزينه درج آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد. -۶

اي -٧ ا در ســـايتهـ مـ اقصـــات   آگهي  اه ملي منـ ايگـ الكترونيكي  www.iets.mporg.irپـ ات  داركـ ه تـ انـ  ، ســـامـ

www.setadiran.ir  دولت و پايگاه اطلاع رسـاني معاملات  شـركت مادر تخصـصـي توليد نيروي برق حرارتي به

  .قابل مشاهده مي باشد  www.tender.tpph.irآدرس 
 روابط عمومي شركت توليد نيروي برق بندرعباس
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